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وزارت ارشاد: به دنبال بررسی ادبی
اثر استاد شفیعی نیستیم

حاشیه های درخواست مجوز برای کتاب جدید 
استاد پرآوازه شعر و ادبیات کشور
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دیروز یکی از خبرنگاران تماس گرفته و 
می گوید: »برای گزارشم عکس نمی توانم 
آپلود کنم!« می پرسم: »از سایت های داخلی 
یا خارجی؟« می گوید: »سایت های داخلی!« 
با تعجب می گویم: »مگر ممکن است...؟!« 

و او با عصبانیت گوشی را قطع می کند!
یاد توضیحات عیسی زارع پور می افتم و 
این تصویر تکراری که هر بار از سرعت 
اینترنت انتقاد شد فی المجلس گوشی تلفن 
همراه خود را نشــان داد و شدیداً کتمان 
کرد و با عدد و رقم ثابت کرد: »سرعت 
اینترنت ما خیلی هم عالی است!« و برای 
اثبات حقانیت خود یک تماس تصویری 
هم برقرار کرد با دوستی نزدیک کوه های 
»آلپ« یا در حال قدم زدن در بازار مالزی 

و شروع کرد به صحبت کردن...
عارضیم در جوانی دوســتی داشتیم که 
تک پسر خانواده ای متمول بود. در محله ای 
که همه به زور دوچرخه داشــتند او بنز 
سوار می شــد، خانه ی شخصی داشت و 
کلی ملک و املاک و حساب بانکی پرُ و 
پیمان. معروف بود بین بچه محل ها به »پول 
دار هزار تومانی!« و این معروفیت اما ماجرا 

داشت.
جوان تر که بودیم گاهی لگدی هم به توپ 
می زدیم و دست آخر جمع می شدیم کنار 
زمین بازی و قرار می گذاشتیم بستنی فروشی 
ســر میدان و »دنگی - دانگی« بســتنی 
می خوردیم )برخی ته جیب شان پول یک 
بستنی ۱۰ تومانی هم نبود(. پول دار هزار 
تومانی قصه ی ما هم تماشاچی ثابت لگد 
به توپ زدن های ما بود و همراه همیشگی 
در بســتنی خوری های بعد بازی با این 
تفاوت که هرگز دست به جیب نمی کرد 
و تازه اگر کسی تعارف را کنار می گذاشت 
و می گفت پس سهم تو چی؟ دست در 
جیب یک ۱۰۰۰ تومانی تا نخورده بیرون 
می آورد می گذاشت روی میز و می گفت: 
۱۰۰۰ تومان که بیشتر نمی شود و آن روزها 
۱۰۰۰ تومان خیلی پول بود. شرمنده می شد 
نفر معترض و با این توضیح که شوخی 
کردم این چه حرفی اســت لازم نیست 
۱۰۰۰ تومانی برای یک بستنی خُرد کنی، و 

بالاجبار خودش حساب می کرد.
بعدها شنیدم یکی از زبل های محل، جمعی 
را به بستنی خوری دعوت می کند ازجمله 
 پولــدار ۱۰۰۰ تومانی را و با نقشــه ای 
شیطنت آمیز بالاخره او را مجبور می کنند 
تمام بستنی ها را حساب کند و از آن به بعد 
ماجرای: »۱۰۰۰ تومان که بیشتر نمی شود؟« 

برای همیشه تمام شد!
این خاطره ی قدیمی و آن گلایه ی خبرنگار 
و این قدرت نمایی همیشگی آقای وزیر 
ارتباطات را در هم ضرب کنید نتیجه این 
می شود؛ یک بار یکی از مجری های صدا 
و سیما گوشی آقای وزیر را از او بگیرد 
و گوشــی خودش را به عیسی زارع پور 
بدهد و بگوید: »مگر نمی گویید سرعت 
اینترنت مان خوب است، با گوشی من با 
همان دوست تان پای کوه های آلپ یا در 
حال قدم زدن در بازار مالزی تماس بگیرید 

ببینیم ماجرا چیست؟!«

< سرعت اینترنت که مرغ و تخم مرغ نیست 
        بشود کتمان کرد!

در ادامه ی عرایضم خدمت آقای عیسی 
زارع پور می خواهم چند مسئله را روشن 

کنم:
- اول این که لابد می دانید »نسل زد« به 
که و کدام گروه می گویند، این نسل زد به 

آسانی زیر بار هر حرفی نمی رود... 

گوشی آقای وزیر 
و فلاکت ما روزنامه چی ها

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

سه پاشنه آشیل دموکرات ها؛ 
کهولت سن بایدن، اوکراین و خاورمیانه

چرا ایران خشک و ترکیه برفی است؟ پاسخی علمی به سوالی که 
4این روزها زیاد پرسیده می شود
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آفتاب یزد: همیــن الان که این مطلب در حال 
نگارش اســت وزارت نفت مدعی است که مشکل 
جایگاه های سوخت بطور کامل رفع شده اما در عالم 
واقع و آنچه در کف خیابان می گذرد ماجرا تفاوت 
دارد. این تناقض نیز یک علت بیشتر ندارد و آن هم 
اطلاعاتی است که به مسئولان وزارت نفت می رسد؛ 
به نظر می رسد این اطلاعات اولا ناقص است و ثانیا 

با نگاهی تعدیل شده جمع آوری شده است.
روز گذشته، مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های 
نفتی با اشــاره به اینکه تمام جایگاه های سوخت 
کشــور با توجه به اختلال صورت گرفته به طور 
کامل وارد مدار شــدند، گفت: در حال حاضر ۴۰ 
درصد جایگاه ها قابلیت سوخت گیری با استفاده از 

کارت سوخت را دارند.
جعفر سالاری نســب در گفت وگوی تلویزیونی با 
اشاره به آخرین وضعیت سوخت رسانی در کشور 
اظهار کرد: در مرحله اول توانستیم تمام جایگاه های 
سطح کشور را وارد مدار کنیم و سپس استفاده از 
کارت سوخت در جایگاه ها مطرح شد که با اقدامات 
صورت گرفته در حال حاضر ۴۰ درصد جایگاه های 
کشور این قابلیت را دارند که فرآیند سوخت گیری 

را با استفاده از کارت سوخت انجام دهند.
به گفته وی در شرایط فعلی روی استفاده از کارت 
سوخت در جایگاه ها متمرکز هستیم و سعی داریم 
تا آخر وقت امروز )روز سه شنبه( این موضوع را نیز 

در جایگاه ها به طور کامل عملیاتی کنیم.
گفتنی است؛ صبح روز دوشنبه بعد از اختلال در 
شبکه سوخت کشور، شرکت ملی پخش و پالایش 
 نفتــی، حمله هکــری را تأییــد و در اطلاعیه ای 
اعــلام کرد کــه بــروز اختلال فنــی در بعضی 
جایگاه های عرضه سوخت کشور ناشی از »توطئه 

معاندان« است.
لازم به یادآوری اســت قبــل از اطلاعیه و تایید 
نهادهای دولتی، گروه هکری به نام »گنجشــک 
درنده« در شــبکه X با انتشار تصاویری ادعا کرد 
که آن ها سیستم سوخت کشور را هک کرده اند. نام 
این گروه باید برای مقامات دولتی ایران آشنا باشد 
چرا که در آبان ماه سال ۱۴۰۰ نیز این گروه مدعی 
شد که سامانه هوشمند توزیع سراسری سوخت را 

هک کرده است.
البته در شــرایطی که مسئولان وزارت نفت هک 
ســامانه ها را تایید کرده بودند ســازمان پدافند 
غیرعامل این مسئله را رد و تاکید کرد که نمی توان 
در شــرایط فعلی ادعاهای مطرح شده دشمن در 
مورد هک زیرســاخت های سوخت کشور را تأیید 
کرد. در این اطلاعیه آمده بود: »از لحظات اولیه بروز 
اختلال در سامانه هوشمند توزیع سوخت، تیم های 
واکنش اضطراری وزارت نفت با همکاری مجموعه 
پدافند غیرعامل وارد عمل شده و تصمیم های لازم 
برای رفع اختلال و اســتمرار خدمات زیرساخت 

ســوخت صورت گرفت. در خصــوص دلایل بروز 
اختلال، ســازمان پدافند غیرعامل کشــور تمام 
گزینه های محتمل از جمله نفوذ و هک را در نظر 
و تحت بررسی دارد، اما در شرایط فعلی نمی توان 

ادعاهای مطرح شده دشمن را تأیید کرد«.
پیرو این رخداد صداوســیما با پخش گزارش های 
میدانی ســعی کرد اعلام کند که اوضاع آرام است 
و همه جایگاه های ســوخت درگیر از کارافتادگی 

نشده اند.
اسدلله قلی زاده، رئیس صنف جایگاه داران در رابطه 
با این اتفاق اعلام کرده بود: »این موضوع در همه 
جایگاه ها وجود ندارد و تنها برخی جایگاه ها با این 
مسئله مواجه شــده اند. افرادی که نیاز ضروری به 
بنزین ندارند، در چند ســاعت آینده از مراجعه به 
جایگاه های سوخت خودداری کنند.« او دلیل این 
اختلال را به یک مشــکل نرم افزاری در برخی از 
سامانه های هوشمند سوخت در برخی جایگاه های 
ســوخت ارتباط داد. در همین زمان شبکه خبر از 
احتمال خرابکاری بیرونی اطلاع داد و این درحالی 
بود که پیش از آن »گروه هکری گنجشک درنده« 
مسئولیت حمله را قبول کرده بود. همچنین الجزیره 
هم به نقل از رادیو ارتش اسرائیل اعلام کرد که یک 
گروه هکر اسرائیلی این حمله سایبری به سیستم 

سوخت رسانی ایران را انجام داده است.
در ادامــه جلیل ســالاری، معاون وزیــر نفت و 
مدیرعامل شــرکت پخش و پالایش فرآورده های 
نفتی در این باره به شــبکه خبــر توضیح داد که 
جایگاه های ســوخت همین امروز )دوشــنبه( به 
تدریج به حالت عادی خود باز می گردند. به گفته او 
تنها ۶۰ درصد جایگاه ها با چالش کارت خوان های 
ســوخت مواجه شــدند و در حال حاضر به دلیل 
مشکل سوخت رسانی در برخی جایگاه های سوخت 
به صورت آفلاین انجام می شود. از سوی دیگر جواد 
اوجی وزیر نفت نیز پیش بینی کرد که تا ســاعت 
۱۵ روز دوشنبه همه جایگاه های سوخت در همه 

استان ها به صورت دستی وارد مدار شوند.
اگرچه مســئولان بعد از ۲۴ ساعت تلاش سعی 
دارند اعلام کنند که شرایط کاملا عادی است اما 
علیرغم تمام تدبیرها تا ظهر روز سه شنبه مشکل 
به طور کامل برطرف نشــده است. یعنی اولا تمام 
جایگاه های ســوخت هنوز فعال نشده اند از جمله 
در حاشیه تهران. ثانیا، همچنان در برخی جایگاه ها 
امکان استفاده از کارت سوخت میسر نیست. و ثالثا، 
جایگاه های ســوختی که در حال فعالیت هستند 
از روز دوشــنبه تا روز گذشــته کــه این گزارش 
تنظیم شده دارای بار فراوانی هستند و مردم برای 
سوخت گیری باید زمان زیادی را معطل بمانند. به 
نظر می رسد لازم است مسئولان در کنار اهمیت به 
مسائل روانی و تلاش برای آرام ماندن جامعه، قدری 

هم اخبار واصله را صحت سنجی کنند!

آفتاب یزد در گفت و گو با عبدالرضا فرجی راد، 
فضای انتخاباتی آمریکا را بررسی می کند

آفتاب یزد بررسی می کند؛ ایران کجا، اردن کجا؟!

درآمد ۷ میلیارد دلاری اردن از گردشگری 

طی ۱۱ ماه!
بعد از هک سامانه سوخت رسانی 

اطلاعاتی که مسئولان منتشر می کردند 
با واقعیات خیابانی فاصله داشت

استاندارد دوگانه در یک پرونده قضائی

مخبران وزارت نفت 
چه کسانی هستند؟

چرا دادگاه سوئد حکم
حبس ابد »حمید نوری« را 

تایید کرد؟!

1

1

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

نماینده مردم تهران:

نماینده مردم قائنات:

اخباری از خیانت های 

پشت پرده در دولت های منطقه 

به گوش می رسد

شناسایی افراد دخیل 

در دستگاه های اجرایی در ماجرای 

چای دبش ضروری است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

بعد از دســتبرد بــه کوره هــای ذوب فولاد و 
جایگاه های ســوخت و بعضی از دوربین های 
زنــدان اوین و آتش ســوزی های بخشــی از 
تاسیسات نفتی، چند نکته دردناک آشکار است.

الف: ضعف به روزرسانی سیستم های رایانه ای 
که به گفته برخی از دســت اندرکاران دوسال 

است صورت نگرفته.
ب: نقش پدافند غیر عامل در اینگونه موارد و 

پیشگیری از حوادث مشابه.
ج: به کارافتادن شــبکه های شایعه ســازی در 
اینگونه موارد برای ملتهب سازی فضای فکری 
و امنیتــی جامعه. گران ســازی بنزین و قطع 
جیره بندی از شایعات جاری در روز هک پمپ 

بنزین ها بود.
د: پخش ویروس استاکس نت و حرکات موذیانه 
مرتبط با اینگونه عملیات؛ ضرورت هشیاری ما و 
نهادهای مرتبط که اولین ضرورت در این میانه 

می باشد.
کاش به جای صرف و اتلاف انرژی و سرمایه در 
بخش فیلترینگ در میدان های تحکیم مبانی 
هک و مقابله بــا آن ها هزینه می کردیم. بدون 
شک شاخه ای از بخش جاسوسی ارتش رژیم 
جنایتکار صهیونیزم، مدیر و مجری گنجشک 
درنده می باشد که سازمان پدافند غیرعامل با 
بهره گیری از نخبگان دانشگاهی و پیشگیری 
از خروج مغزهای قدرتمند سایبر سیکوریتی از 
کشور می تواند گام های ما را قوی تر و استوارتر 

نماید. 

راهزنی دولتی 
به نام گنجشک

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-1

جهان امروز به خصوص در چند دهه اخیر و متاثر 
از پیشرفت تکنولوژی باعث هرچه نزدیک تر شدن 
انسان ها و کم رنگ تر شدن مرزهای جغرافیایی شده 
است. پیشرفت تکنولوژی و نظام سرمایه داری باعث 
شده تا بشر امروز برخلاف سده های گذشته دیگر 
خود را در بند حصارهای تنگ قومی و قبیله ای و 
حتی ملی نبیند. جهان وطن گرایی ماحصل همین 
شــرایط امروزی بشر هزاره سوم است. پیروان این 
رویکرد بر این باورند که باید از مرزهای قومی و ملی 
عبور کرد و می توان با جایگزینی یک هویت جهانی 
و انسانی به جای چند دستگی ها که در طول تاریخ 
همواره منجر به ایجاد جنگ های خونین و مشکلات 
عدیده برای جوامع انســانی شده است، به صلحی 
پایدار دست پیدا کرد. واقعیت آن است که این ایده 
کمک های بسیاری به زندگی مسالمت آمیزتر بین 
انسان ها کرده است اما باید توجه داشت که بخش 
مهمی از زیبایی های جوامع انســانی، تفاوت های 
موجود بین ملت ها و رقابت هایی اســت که بین 
ملت ها در عرصه های مختلف ورزشی و اقتصادی 
و علمی و حتی نظامی شــکل می گیرد. جدای از 
این مسئله باید عواقب بدی که این ایده می تواند 
به صورت ویژه جوامع توسعه نیافته و جوامع توسعه 

یافته را از خود متاثر کند را مورد توجه قرار داد.  
امروزه نیروی انسانی یا به تعبیر بهتر سرمایه انسانی 
یکی از مهمترین عوامل رشــد و توســعه جوامع 
محسوب می شــوند. چراکه نیروی انسانی کارآمد 
می تواند با فکر و ایده خود موجب رشد سرمایه ملی 
و توسعه صنعتی در یک کشور شود. به همین دلیل 
امروزه رقابت قابل توجهی بین کشورهای توسعه 

یافته برای جذب نخبگان و نیروی انسانی کارآمد 
وجود دارد. شــاید بتوان از یــک بحث اقتصادی 
برای ارتباط این موضوع با ایده جهان وطن گرایی 
استفاده کرد. یکی از نقدهایی که به ایده بازار آزاد 
لیبرالیسم مطرح می شود آن است که وجود بازار 
آزاد و بدون تعرفه برای همه کالاها موجب متضرر 
شدن کشورهای درحال توسعه خواهد شد. چراکه 
به عنوان مثال صنایع نوپای کشورهای آفریقایی یا 
آسیایی در یک فضای آزاد توانایی رقابت با صنایع 
پیشرفته و قدیمی کشورهای توسعه یافته ای چون 
ژاپــن و آمریکا و اروپا و چین را نخواهند داشــت. 
لذا برخی از اقتصادیون معتقدند تا قبل از به بلوغ 
رسیدن صنایع نوپای داخلی، باید حمایت هایی از 
سوی دولت ها از این صنایع صورت بگیرد تا رقابتی 

برابر بین کالای خارجی و داخلی به وجود بیاید.
می توان مفهوم جهان وطن گرایی را نیز با مفهوم 
بازار آزاد مقایســه کرد. توضیح آنکه با کنار زدن 
مرزهــای ملی برای یک نخبه دیگر فرقی نخواهد 
داشت که علم و دانش خود را در کشور خود و در 
جهت پیشبرد منافع ملی کشور خود به کار گیرد 
یا به خدمت یک شرکت چند ملیتی در کشوری 
اروپایی یا آمریکایی. درواقع در این حالت سرمایه 
انســانی نیز مانند کالا در یک بازار آزاد در سطح 
جهان پخش می شــود. اما نکته مهمی که به آن 
کمتر توجه شده آن است که این میدان آزادی که 
امروزه وجود دارد عموما چون جاده ای یک طرفه به 
نفع کشورهای توسعه یافته تمام می شود. چراکه 
در خصوص رقابت اقتصادی همواره این کالاهای 
کشورهای پیشرفته هستند که در رقابت با کالاهای 
کشورهای توسعه نیافته برنده می شوند و همواره 
کالاهای این کشورها بازار جهانی را در تسلط خود 
دارند و کالاهای کشــورهای توسعه نیافته مجالی 

برای تنفس در این بازار آزاد ندارند.

جهان وطن گرایی

امید یعقوب زاده

یادداشت-2
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دومین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات سرکردگان گروهک تروریستی منافقین

 معرفی عامل اصلی طراحی و هدایت تیم ترور
شهید امیر سپهبد علی صیاد شیرازی

بعد از هک سامانه سوخت رسانی 
اطلاعاتی که مسئولان منتشر می کردند با واقعیات خیابانی فاصله داشت

مخبران وزارت نفت چه کسانی هستند؟

< ایران باید یا لااقل می توانست بین ۱۰ کشور برتر صنعت گردشگری در جهان باشد 
با درآمدی بیشتر از ۱۰۰ میلیارد دلار، اما نیست

< اگرچه وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی داریم  اما نگاه مان به 
گردشگری از حد یک »ان. جی. اُ« نیز کمتر است!

صفحه 4

صفحه 2

 قالیباف؛ » اَبَرمنتقد« ی که 
رئیس قوه مقننه است

نی
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آفتــاب یزد: یکــی از مــواردی کــه حداقل 
اروپایی ها و در نگاهی وســیع تــر، غربی ها بدان 
فخر می فروشند استقلال دستگاه قضائی و عدم 
دخالت سیاســت در تصمیم گیری های حقوقی 
است اما در پرونده حمید نوری، به وضوح شاهد 
یک استاندارد دوگانه هستیم یعنی با یک سیاسی 
کاری آشــکار و دشمنانه، رای تبرئه به آسانی به 
حبس ابد تبدیل می شــود آن هم با بدیهی ترین 
شــیوه برای زیر پا گذاشتن حقوق یک دیپلمات 

در مثلًا مهد دموکراسی!
به گزارش ایســنا، رسانه های سوئدی خبر دادند 
دادگاه تجدیدنظر این کشــور روز سه شنبه حکم 
دادگاه منطقه ای استکهلم درباره حبس ابد حمید 
نــوری به دلیل اتهام های ادعایــی »نقض قانون 
بین المللــی و قتل« را تایید کــرد. حمید نوری، 

به محض ورود به فرودگاه آرلاندا در اســتکهلم 
ســوئد و تحت اصل صلاحیــت قضائی جهانی 
بازداشت شد. او به اتهام واهی مشارکت در اعدام 
زندانیان سیاسی عضو گروه تروریستی منافقین 
و زندانیان سیاســی چپ در زندان گوهردشــت 
در تابســتان سال ۱۳۶۷ طی جلساتی در دادگاه 
ســوئد محاکمه و در نهایت به حبس ابد محکوم 
شــد. خانواده و وکلای نوری به حکم صادر شده 

اعتراض کردند.
وکلای حمید نــوری و نیز بســیاری از وکلای 
بین المللی در اظهارات متعدد روند و اصل دادگاه 
حمید نوری را متاثر از سیاســی کاری و خارج از 
قواعد و موازین حقوقی بین المللی و حتی قوانین 
داخلی ســوئد عنوان کردنــد. آن ها اعلام کردند 
که شاکیان و شــاهدان علیه نوری از این دادگاه 

استفاده کرده اند تا حکومت ایران را محکوم کنند. 
آن ها دادگاه سوئد را فاقد صلاحیت رسیدگی به 
ایــن پرونده اعلام کردند و گفتند دادگاه ســوئد 
صلاحیت رســیدگی به وقایع ۳۴ سال پیش در 

ایران را ندارد و باید این پرونده را برگرداند.
»مجید نوری« فرزند حمید نوری در گفت وگو با 
ایســنا، با بیان اینکه »عنوان حکم پدرم را عوض 
کردند و در بررســی بــدوی پرونده فرض گرفته 
شد که ایشــان مجرم است و این بر خلاف اصل 
بدیهی »برائت« اســت« اظهار کرد: متاسفانه در 
چنین شــرایطی برای پدر حکم صادر شــد و او 
بدون اینکه ادله محکمی درباره اتهامات نســبت 
داده شده وجود داشــته باشد باید ثابت می کرد 

که مجرم نیست. 

استاندارد دوگانه در یک پرونده قضائی
چرا دادگاه سوئد حکم حبس ابد »حمید نوری« را تایید کرد؟!
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1945- هی��چ کالای خوراکی نیس��ت که از 
گرانی ها در امان مانده باش��د. تورم و گرانی در 
همه اقلام بیداد می کند و دست و پای مردم را 

حسابی بسته است. 
2011- رئی��س انجم��ن تورگردان��ان ایران 
می گوید گردش��گران خارج��ی حتی مجانی 
به ای��ران نمی آیند! فقط گردش��گران زیارتی 

می آیند. 
1731- آلودگی هوا طبق گفته کارشناس��ان 
عامل انواع بیماری هاس��ت. متأسفانه هر سال 
مردم ما باید درگیر آلودگی های شدید باشند. 
هیچ وقت هم ی��ک راهکار اساس��ی برای آن 

اجرایی نشد. 
1745- اس��تعفای آق��ای درودگر مدیرعامل 
نساجی از این تیم یک کار ارزشمند بود حداقل 

شهامت داشت شکست خود را پذیرفت. 
1805- هر ازگاهی خبر از مهاجرت چهره های 
ورزشی یا هنری کشور به گوش می رسد. واقعا 
دردناک است که این همه میل به مهاجرت به 

کشورمان افزایش یافته. 
1841- در ش��ب تلخ شکس��ت پرسپولیس 
مقاب��ل تیم الدحیل، ش��اهد ش��عارهای تند 
هواداران علیه سرمربی تیم پرسپولیس بودیم 
که ناراحت کننده بود. اما باخت در ورزش��گاه 
صدهزارنفری بیش��تر مایه تأس��ف و ناراحتی 

مردم بود. 
1641- در کش��وری که خرید خانه و خودرو 
برای بسیاری از مردم آرزو شود سخن گفتن از 
رشد اقتصادی و برخی شعارهای دیگر چندان 

منطقی به نظر نمی رسد! 
1701- اجازه دادند مردم خودرو خارجی وارد 
کنند. خ��دا می داند چه تعرفه هایی بر واردات 
ببندند و مردم چند برابر باید پول خرید خودرو 

وارداتی بدهند! 
دارو  و  درم��ان  خدم��ات  قیم��ت   -1721
وحش��تناک افزایش��ی ش��ده. طب��ق برخی 
گزارش ه��ا برخی از مردم به خاطر هزینه های 
سنگین درمان قید درمان خود را زده اند. این 

واقعیت تلخی است. 
1545- یک مش��کل بزرگ در کش��ور ما این 
است که برخی مسئولان انگار در حال و هوای 
دیگری هستند از درک مسائل مردم عاجزند! 

1601- واقعا آقایی که پیش��نهاد تغییر طرح 
لباس بیم��اران در اتاق عم��ل را می دهد چه 
فکری کرده؟ چطور چنین ایده هایی به ذهن 

اینان می رسد؟ 
1620- مردم زیر س��خت ترین فشارها دارند 
روزگار سخت را می گذرانند برخی آقایان دنبال 
کس��ب قدرت و راه  یافتن ب��ه مجلس آینده 

هستند. 
1631- تعطیلی ادارات یا مدارس هم مشکل 
آلودگی هوا را حل نمی کند. مشکل ریشه ای تر 
از این حرف هاس��ت. عمده ترین دلیل آلودگی 
ه��وا دودهای حاصل از مازوت س��وزی و دود 

خودروهاست. 
1505- نتایج ضعیف تیم های باشگاهی ما در 
رقابت های باشگاه های آسیا یک معضل برای 
مدیریت فدراس��یون فوتبال ب��ود. چرا رئیس 
فدراسیون را مجبور به پاسخگویی نمی کنند؟ 

1515- شهرداری تهران می گوید ما حجاب بان 
نداریم تذکردهندگان از خود مردم هس��تند. 

توجیه جالبی بود!
1531- آیا نش��ان دادن تصاویر شهروندان در 
مانیتورها در متروی مشهد کار قانونی و اخلاقی 

است؟ مسئولیت آن با کدام نهاد است؟ 
1403- برخ��ی گلایه دارند چرا رس��انه های 
حامی دولت درباره فساد ارزی همه واقعیت ها 

را نمی گویند؟ آیا رودربایستی دارند؟!
1420- چرا مجلس نس��بت ب��ه تخلف ارزی 
ک��ه در واردات چ��ای صورت گرفته س��کوت 
کرده؟ نمایندگان پرشور چرا فریاد وااسفا سر 

نمی دهند؟ 
1431- دول��ت اگ��ر دنبال افزای��ش مالیات 
شرکت های خصوصی اس��ت افزایش مالیات 

شرکت های خصولتی را هم در نظر بگیرد! 
1445- مردم ناراحت می ش��وند وقتی خبری 
از یک فساد جدید مالی منتشر می شود. توقع 
آنها این بود که دولت طبق وعده خود با فساد 

با قدرت برخورد می کرد. 
1321- کجا ما رش��د اقتصادی داش��تیم که 
متوجه نشدیم؟ آیا تورم افسارگسیخته و فشار 
اقتصادی به مردم ش��اخص رش��د اقتصادی 

است؟ 
1331- هی��چ چی��ز بدتر از این نیس��ت که 
مسئولان شرایطی که مردم دارند را به گونه ای 
دیگر تصویرسازی کنند. وضعیت مردم خوب 

نیست اما انگار مسئولان نظر دیگری دارند! 
1345- مردم ما واقعا مردم مظلومی هستند. 
چون سال هاس��ت زیر بیش��ترین فش��ارهای 
اقتص��ادی زندگی کردند و صبورتر از مردم ما 

در دنیا وجود ندارد. 
1221- وزی��ر کش��ور گفتن��د ب��رای اینکه 
س��وءتفاهم بین دولت و مجلس حل ش��ود با 
استعفای معاون سیاسی موافقت کردم. آیا این 

سوءتفاهم رفع شده؟ 
1245- نای��ب رئیس مجلس می گوید افتخار 
می کنم که به ص��ورت نمادین برجام را آتش 
زدم. امثال ایشان همیش��ه باید به رفتارهای 

افراط گرایانه خود افتخار کنند! 
1305- در تم��ام پس��ت و مقام ه��ا دارند از 
یکس��ری آدم خاص و تفکر خاص اس��تفاده 
می کنند این با شایسته س��الاری در تعارض 

است! 
1131- متأسفانه کشورهای غربی عزم راسخی 
برای پایان جنگ غزه ندارند. درحالی که شاهد 

چه فجایع جنگی در این منطقه هستیم. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفت�اب یزد � رضا بردس�تانی: قالیباف قطعاً و حتماً »اصلاح طلب« نیس��ت اما 
اصولگرایان)میان��ه، س��نتی و تندرو( نیز حاضر نیس��تند از این چهره ی همیش��ه 
مسئول در سطوح بالا دفاع کنند. در ائتلاف ها شرکت می کند اما در بزنگاه هایی به 
 آس��انی؛ یا کنار گذاشته می ش��ود و یا دور زده می شود. در مجلس اگرچه ریاستش

 4 ساله شد اما هرگز در قامت یک رئیس مقتدر دیده نشد.
نکت��ه مهم ای��ن که، قالیباف ن��ه در میان اصلاح طلب��ان که در بی��ن اصولگرایان، 
 منتقدین��ی بس��یار ج��دی دارد اما او ب��رای یک آینده ی از پیش ترس��یم ش��ده 
)ریاس��ت جمهوری( گام بر می دارد و نطق ها و نقطه نظرات او اگرچه مدعی اس��ت 
سیاس��ی نیستند)خدا مرا نبخش��د اگر حرف سیاس��ی می زنم. من بحث مدیریتی 

می کنم.( اما می توان گفت »سیاسی � انتخاباتی« است.
ممکن اس��ت عده ای چش��م اندازهای آتی قالیباف را در حد استمرار در نمایندگی 
مجل��س بدانند اما هر که قالیباف را آنالیز کرده باش��د قطعاً گواهی خواهد داد که 
نقطه ی آرمانی او پاس��تور نشینی، البته نه در قامت وزیر یا معاون اول)آن طور که 

علی مطهری می گوید( که ریاست کابینه است.
ب��ا این مقدمه ی کوتاه و بی هیچ قضاوتی، روایت های همچنان »س��لبی و ایجابی« 
رئی��س پارلمان در یک بازه زمانی � تقریباً � بیس��ت روزه را بررس��ی کرده ایم که، 
بازهم با حجم وسیعی از گفته ها و روایت هایی از محمدباقر قالیباف مواجه می شویم 
ک��ه دیگر حتم و یقین داریم به عنوان یک »دکترین انتخاباتی« از آن بهره می برد 
که اگر جز این بود باید در ش��یوه و مشی شهردار پیشین تهران، تغییر و دگرگونی 

مشاهده می شد:

< از توان جوانان و بانوان کشور، آن طور که باید و شاید در کشور استفاده نشده است
رئی��س مجلس، در مرکز پژوهش ه��ای مجلس: اعتقاد به جوانگرای��ی را از ابتدای 
فعالیت های خود در عرصه های مختلف نظام داشته ام، در هر مسئولیتی که داشتم، 
تلاش کردم بیش از دو سوم افرادی که در آن سازمان فعالیت می کنند، از جوانانی 
باشند که حتی به لحاظ سنی از من کوچکتر هستند. از توان جوانان و بانوان ما در 

جامعه آنطور که باید و شاید استفاده نشده است.
� بیش از دو برابر زمان رسیدگی به هر دستور، برای مطالعه پیشنهادات نمایندگان 

روی طرح ها و لوایح وقت می گذارم.
قالیب��اف: در ابت��دای مجلس، کارشناس��ان مرکز پژوهش ها ملاحظ��ه می کردند و 
مخالف نظر من نظر نمی دادند اما اکنون به نقطه ای رس��یدیم که شجاعانه ایستاده 

و نظرات خود را صریحا بیان می کنند .

< پاسگاه های مرزی باید تجهیز شوند
رئیس مجلس: نیروهای امنیتی انتظامی با فوریت نس��بت به شناس��ایی و برخورد 
با عوامل حمله تروریس��تی به مقر انتظامی در شهرستان راسک اقدام کنند. باید با 
مسببان این حادثه از آمرین تا عاملین برخورد شود. در کنار آن تجهیز پاسگاه های 

مرزی برای جلوگیری از این اقدامات لازم است.

< اجازه ندهیم سیاست بر علم و تخصص سایه بیندازد
قالیب��اف: وقتی رو در رو با یکدیگر گفت وگو می کنیم، خود را بیش از پیش مکلف 
به اجرای تعهدات خود در راس��تای پیشرفت ایران عزیز می دانیم. در حوزه مسائل 
اجتماعی در حالی که اس��اس انقلاب اس��لامی برخاسته از متن و بطن مردم است، 
آنگونه که باید ندرخش��یده ایم و حتی در جاهایی لکنت زبان داش��ته و فرصت ها را 

برای جوانان و بانوان فراهم نکرده ایم.

< 4 هزار کیلومتر ریل بدون بهره وری ساختیم 
بررسی ها نشان می دهد از 14هزار کیلومتر خط ریلی ساخته شده در گذشته حدود 
4هزار کیلومتر آن هیچ تأثیری در حوزۀ بهره وری در کش��ور ندارد. در واقع سرمایه 
را جایی بردیم که برگش��ت س��رمایه ندارد. یعنی پول مفت داشتیم و ریختیم. این 

پول نفت است که فقط اینطوری می توان هزینه کرد.

< سالی 100 میلیارد دلار انرژی هدر می دهیم
محمدباقر قالیباف گفت: ما اگر برای محاسبه همۀ گازوئیل و فرآورده ها و میعانات 
گازی را تبدیل به بش��کۀ نفت کنیم، روزانه 3.5 میلیون بشکه نفت هدر می دهیم. 
با قیمت بش��که ای 85 دلار حس��اب کنیم، سالانه بالای 100 میلیارد دلار در سال 

خواهد شد.

< گله قدیمی قالیباف از خاتمی و روحانی
محمدباق��ر قالیباف گفت: ما آن زم��ان طرحی را به دولت آقای خاتمی دادیم. ولی 
ای��ن طرح ماند. در دولت روحانی در ش��هرداری بودم دوب��اره این طرح را اصلاح و 
تقدیم دولت کردیم. همه اس��ناد و مدارک هم هس��ت. خدا مرا نبخش��د اگر حرف 

سیاسی می زنم. من بحث مدیریتی می کنم.

< 32 سال مشکلات همان مشکلات قدیمی است
به گفته قالیباف 32 سال است که مشکلات همان مشکلات قدیمی است. راهکارها 

هم تقریبا همان راهکارهاست یعنی مشکلات همچنان پابرجاست.

< باید قدرت نه گفتن داشته باشیم
اگر جایی یا کسی یا جریانی مثلًا به منِ نماینده فشار بیاورد تا سرمایه را به جایی 
ببرم که برگشت سرمایه اش برای بیست سال بعد باشد، به جای آنکه سرمایه را به 
جایی ببرم که دوس��اله س��رمایۀ آن برمی گردد، باید جرئت و قدرت نه گفتن داشته 

باشم.

<دیگران درباره  قالیباف چه گفتند؟
در همین مدت، دیگرانی هم بودند که منتقدانه به قالیباف و شیوه ی حکمرانی او 

نگاه کردند از جمله، مطهری، قاضی پور، حقیقت پور، مهاجری و...

< علی مطهری: قالیباف باید معاون اول رئیسی می شد
علی مطهری، نماینده ادوار مجلس در گفتگویی درباره عملکرد قالیباف گفته است؛ 
آقای قالیباف در مجموع برای پسُ��ت های اجرایی مناس��ب تر است. هر کجا هم که 
پسُ��ت اجرایی داش��تند موفق بودند. زمانی که رئیس پلیس و در شهرداری بودند، 
عملکرد موفقی داشتند. اگر این دولت ها چه دولت آقای رئیسی و حتی دولت آقای 

روحانی مثلًا ایشان را معاون اول می گذاشتند برای کشور بهتر بود.

< قاضی  پور: نمره قالیباف صفر است، بشنود خوب است 
ن��ادر قاضی پور، نماینده ادوار مجلس ادعا می کند: قالیباف در مجلس یک جوی به 
وجود آورده تا نمایندگان نتوانند بیشتر تلاش کنند)!(، نمره او صفر است. ما بارها 

دیدیم اعضای جبهه پایداری علیه آقای لاریجانی بد و بیراه می گفتند و س��روصدا 
می کردند ولی هیچوقت میکروفن ش��ان را قطع نکرد. نمره قالیباف صفر است، این 

را بشنود خیلی خوب است.

 <کنایه محصولی به قالیباف؛ آنها که می گویند سهم خواهی حرام است
      بگویند چه کسانی زیر میز زدند؟ /چرا لیست شورای ائتلاف عوض شد؟

صادق محصولی در گفتگویی به اختلافات بر س��ر لیس��ت نهایی شورای ائتلاف در 
انتخاب��ات مجلس 98 اش��اره کرد و ب��ا کنایه به قالیباف گفت: بعضی از دوس��تان 
می آیند می گویند سهم خواهی حرام است. در دور گذشته لیست نامزدهای تهران 
از طرف دوس��تان ائتلاف که خبرگزاری فارس اعلام کرد بعد از مدتی عوض ش��د! 
 چرا لیس��ت عوض ش��د؟ چه کس��انی زیرِ میز زدند؟ خود همان هایی که در ائتلاف

 بودند.

< میرسلیم: غیر علنی شدن جلسه استعفای نادران برای حفظ حیثیت قالیباف بود
مصطفی میرسلیم، نماینده تهران در مجلس یازدهم در گفتگویی با ایرنا اظهار کرد: 
غیر علنی بودن، بیشتر برای حفظ حیثیت رئیس مجلس بود و اکثریت نمایندگان 
ب��ا علنی ب��ودن موافق نبودند و از نظر من ضرورتی نداش��ت و اگ��ر حق مطلب را 

بخواهید بدانید این فقط درد دل نادران نبود.

< محمد مهاجری: قالیباف قدرت لابی های سیاسی را ندارد 
      او مرد پارلمان نیست و قواعد شطرنج سیاست را بلد نیست 

مهاج��ری گف��ت: » قالیب��اف اگ��ر تص��ور کند ق��رار اس��ت قدرتش کم ش��ود یا 
توس��ط نیروهای��ی که تا کنون کنارش بوده اند دور زده ش��ود، س��ریعا به س��مت 
ائت��لاف می رود اما مس��ئله این اس��ت او برای هم��ه اصولگرای��ان مرجعیت ندارد. 
جبه��ه پای��داری هم که می گوی��د ائتلاف نمی کنیم، دنبال س��هم خ��ود از قدرت 
اس��ت و می خواه��د تعداد بیش��تری از کرس��ی های پارلمان را در اختی��ار بگیرد. 
 ای��ن گ��روه معم��ولا کاس��ب کارانه برخ��ورد می کن��د و دنب��ال س��هم حداکثری

 است.«
او ادامه داد: »آقای قالیباف که در س��ال98 با ش��ورای ائتلاف پا به صحنه گذاشت، 
توانس��ت بر مجلس مس��لط ش��ود اما او هیچ وقت مرد پارلمان نبوده و نیست و از 
قدرت لابی های سیاس��ی برخوردار نیس��ت. برخی نمایندگان چنین می گویند که 
آق��ای قالیب��اف روحیه ای پادگانی دارد و هنوز نتوانس��ته از ای��ن روحیه اش فاصله 
بگی��رد. همی��ن نوع رفتار او باعث ش��ده بخش��ی از اصولگرایان و بخش��ی از یاران 
گذشته ای هم از او فاصله بگیرند. گرچه او خواست با همایش مبنا در برابر شریان و 
پایداری قدرت نمایی کند اما واقعیت این اس��ت که او نمی تواند اکثریت اصولگرایان 
را دور خود جمع کند یا به تعبیری مطیع خود کند زیرا قواعد ش��طرنج سیاس��ت 

را بلد نیست.«

< حقیقت پور: به ظرفیت قالیباف در 4 سال ریاستش نه تنها اضافه نشده 
      بلکه کم شده است!

منص��ور حقیقت پور، نماینده پیش��ین مجلس به نامه نیوز گف��ت: قالیباف برادری 
است که کار اجرایی را به خوبی پیش می برد اما کار تقنینی دقت و صبوری خاص 
و زیادی می خواهد. نیروهایی اجرایی هم صبر و تحمل بالایی ندارند. با این اوصاف 
وقتی آقای قالیباف در مقام ریاس��ت مجلس نشس��ت نتوانست وضعیت قبلی خود 

را حفظ کند.
ای��ن فعال سیاس��ی همچنین بی��ان کرد: »حت��ی می بینیم که آق��ای قالیباف که 
چهارس��ال رئیس مجلس بوده اس��ت، ظرفیت اجتماعی اش کاس��ته یافته و در بین 
خود نیروهای سیاس��ی اصولگرا هم مقبولیتش کاهش��ی بوده اس��ت. واقعیت این 
اس��ت ظرفیتی به آقای قالیباف در این چهارس��ال اضافه نش��ده بلکه از آن کم هم 
ش��ده است. آقای قالیباف آنقدری که در ش��هرداری تهران موفق بود، نتوانست در 
مقام ریاس��ت مجلس موفق باشد. طبیعی است وقتی ش��خصی مانند آقای قالیباف 
نتواند آن طور که باید و ش��اید وظایف ریاس��ت مجلس را انجام دهد، مورد ارزیابی 
مج��دد اصولگرای��ان و نیروهای مس��تقل ق��رار می گی��رد. او صلاب��ت قبلی اش را 
نتوانس��ت در مقام رئیس پارلمان داش��ته باشد. او برادری اس��ت که کار اجرایی را 
ب��ه خوبی پی��ش می برد. کار تقنینی دق��ت و صبوری خاص و زی��ادی می خواهد. 
نیروهای��ی اجرای��ی هم صبر و تحم��ل بالایی ندارن��د. با این اوص��اف وقتی آقای 
 قالیباف در مقام ریاس��ت مجلس نشس��ت نتوانس��ت وضعیت قبل��ی خود را حفظ 

کند.«
حقیقت پ��ور در پایان گفت: »اینک��ه آقای قالیباف یا برخ��ی گروه های اصولگرایی 
می توانند تعدادی نیرو را پیرامون خود جمع کنند یا جلساتی برگزار کنند، ظرفیت 
ویژه ای نیس��ت زیرا آن محتوایی که مردم انتظارش را دارند، در سخنان و جلسات 
اینها نیست. واقعیت این است که مردم در شرایط کنونی دنبال برنامه های منسجم 
برای حل مشکلات هستند و دیگر صرف واژه اصولگرایی یا اصلاح طلبی یا برگزاری 

کنگره ها و جلسات باعث جلب نظر مردم نمی شود.«

 قالیباف؛ » ابََرمنتقد« ی که رئیس قوه مقننه است

 س��ال آین��ده از نظ��ر اقتص��ادی ب��ا توج��ه ب��ه محدودیت ه��ای تحری��م و 
به دلیل کاهش فروش نفت شاید شرایط بدی را پیش رو داشته باشیم.

با توجه به رشد اقتصادی 2 تا 3 درصد سالیانه نیم قرن اخیر اگر تحریم ها بیشتر 
ش��وند باید انتظار یک رش��د منفی دیگر را داشته باشیم. چون تورم در کشور ما 
یک مسئله قدیمی و مزمن است که به این راحتی نمی توانیم آن را کنترل و مهار 

کنیم چون نیازمند اقدامات مهم ساختاری و بلند مدت است.
 البته بانک مرکزی با سیاست هایی که در پیش گرفته اقدام به کنترل نقدینگی 

کرده که به هر حال اثرات خود را خواهد داشت.
ب��ا تلاش ب��رای جلوگی��ری از خل��ق نقدینگی توس��ط بانک ه��ا و جلوگیری از 
 اضافه برداش��ت های بانک ه��ا از منابع خود ن��زد بانک مرکزی  بتوانند مس��ئله 
دست  درازی های مکرر دولت را متوقف کنند البته دولت گاهی استقرار از بانک ها 

را داشته است.
با توجه به تورم 45 درصدی و افزایش مالیات ها دولت باید تلاش کند از افزایش 
نوس��انات و بی ثبات��ی جلوگیری کند از س��و دیگر کاهش جهان��ی نرخ نفت هم 
می تواند با کاهش درآمدهای ارزی کشور زمینه جهش های تیمی را فراهم بیاورد.

 با توجه به جنگ غزه و در یک ماه گذش��ته نرخ هر بش��که نفت از 90 دلار به 
70 دلار رس��یده است این مسئله به شدت تاثیر خود را بر وضعیت درآمد دولت 

ایران خواهد گذاشت.
  مالی��ات 10 درص��دی ارزش اف��زوده به این معناس��ت که ه��ر کالا یا خدمتی

  10 درصد گران تر از نرخ نهایی اس��ت به دس��ت مش��تریان خواهد رسید. یعنی 
س��ال آینده سال دش��وارتر از امس��ال خواهد بود چرا که دولت در برنامه هفتم 
توس��عه هدف رش��د س��الیانه 8 درصدی اقتص��اد را تعبیه کرده و س��ال آینده 
 ه��م نخس��تین برش یکس��اله از این برنامه پنج س��اله اس��ت حتی اگ��ر روزانه 

یک و نیم میلیون بشکه نفت بفروشیم به این مهم دست پیدا نخواهیم کرد.
اگر تحریم ها تش��دید شوند که بس��تگی به انتخابات آمریکا و پیروزی جمهوری 
خواهان دارد باید انتظار یک رشد منفی دیگر را هم داشته باشیم که می تواند در 

سال های 1404 و 1405 ادامه یابد.
 ای��ن نیاز ب��ه یک تلاش همگانی دارد که بتوانیم ب��ه همدیگر کمک کنیم برای 

آینده فرزندانمان در این کشور .

 قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه 

یادداشت

 پیش بینی شاخص های اقتصادی
 در سال آینده

و  نگاهی به روایت های سلبی  با عنوان:»  پیشتر و در گزارشی 
ایجابی »محمد باقر قالیباف«، مخاطب رئیس پارلمان کیست؟!« 
انتقادات رئیس مجلس شورای اسلامی  از گفته ها و  به برخی 
یک  عنوان  به  شیوه  این  از  همچنان  قالیباف  اما  و  پرداختیم 

دکترین انتخاباتی بهره می برد

نکته مهم این که، قالیباف نه در میان اصلاح طلبان که در بین 
اصولگرایان، منتقدینی بسیار جدی دارد اما او برای یک آینده ی 
از پیش ترسیم شده)ریاست جمهوری( گام بر می دارد و نطق ها 
و نقطه نظرات او اگرچه مدعی است سیاسی نیستند)خدا مرا 
نبخشد اگر حرف سیاسی می زنم. من بحث مدیریتی می کنم.( 

اما می توان گفت »سیاسی ـ انتخاباتی« است

حد  در  را  قالیباف  آتی  اندازهای  چشم  عده ای  است  ممکن 
را  قالیباف  که  هر  اما  بدانند  مجلس  نمایندگی  در  استمرار 
 آنالیز کرده باشد قطعاً گواهی خواهد داد که نقطه ی آرمانی او

 پاستور نشینی، البته نه در قامت وزیر یا معاون اول )آن طور که 
علی مطهری می گوید( که ریاست کابینه است

< به جای تحقیق و تفحص از چای دبش
     شاهد تحقیق و تفحص از واردات اسب و اسپرم منجمد هستیم

نماینده چابهار در مجلس شورای اسلامی گفت: امروز با وجود بحث اختصاص ارز برای 
واردات چای دبش که بخش��ی از اعتماد مردم به پایانه های سیس��تم اجرایی را لرزانده 
اس��ت، اولویت مجلس باید همین موضوع باش��د. اما در چنین شرایطی ما امروز شاهد 
بودیم در مجلس در خصوص 2 تحقیق و تفحص بحث ش��د؛ یکی عملکرد فدراس��یون 
س��وارکاری جمهوری اس��لامی ایران در خصوص واردات اسب و اسپرم منجمد شده و 
دیگری گزارشی از عملکرد شرکت سیاحتی همدان در خصوص غار علیصدر. معین الدین 
سعیدی درخصوص اولویت های مجلس شورای اسلامی در شرایط کنونی گفت: احساس 
می کنیم در این شرایط کشور اولویت هایی وجود دارد که باید در مجلس روی آن بحث 
ش��ود؛ اما گاهاً مش��اهده می کنیم مباحثی در قالب طرح های تحقیق و تفحص عنوان 
می شود که شاید چالش فعلی کشور نباشد. نماینده چابهار در مجلس تاکید کرد: امروز 
با این اتفاق تلخی که رخ داده و بحث اختصاص ارز برای واردات چای دبش که بخشی 
از اعتماد مردم به پایانه های سیستم اجرایی را لرزانده است، علی القاعده اولویت مجلس 
با توجه به شرایط و اوضاع کشور همین موضوع باید باشد. اینکه واقعا چه اتفاقی افتاده و 
در چه قالب و شکلی این اختلاس را شکل داده اند. اما در چنین شرایطی ما امروز شاهد 
بودیم در مجلس در خصوص 2 تحقیق و تفحص بحث شد که یکی عملکرد فدراسیون 
س��وارکاری جمهوری اس��لامی ایران در خصوص واردات اسب و اسپرم منجمد شده و 
نظایر این مسائل بود و دیگری گزارشی از عملکرد شرکت سیاحتی همدان در خصوص 
غار علیصدر بود.وی تاکید کرد: این موارد هم مهم است اما نسبتی با اولویت های کشور 
و نگرانی های حال حاضر مردم مردم ندارد. حتی اگر ماه ها از بیان این تحقیق و تفحص 
گذشته باش��د، لزومی ندارد امروز در این شرایط بیایند آن را عنوان کنند. این از شئون 
نظارتی نیست امیدوارم با درک نگرانی های جدی مردم، مسائل و اولویت های آنان مطرح 
شود.سعیدی گفت: البته پیش از این مجلس در خصوص نگرانی های معیشتی و اقتصادی 
مردم طرح ها و لوایحی داشت اما امروز هرکجا می رویم موضوع و بحث، نگرانی از اختلاس 

اخیر است، مجلس هم قاعدتاً باید در این خصوص جلسه تشکیل می داد./ایلنا

< اخباری از خیانت های پشت پرده در دولت های منطقه به گوش می رسد
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اتفاقات رخ داده اخیر در کشور، 
گفت: اخباری از برخی از خیانت های پشت پرده در دولت های منطقه به گوش می رسد که 
ضرورت هوشیاری بیشتر دستگاه دیپلماسی و فعالیت بیشتر این دستگاه را طلب می کند 
کما اینکه این دستگاه فعالیت های بسیار خوبی هم تاکنون داشته است. مالک شریعتی 

نیاسر گفت: نمی توانیم به سادگی از اتفاقات رخ داده در کشور بگذریم.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، افزود: اخباری از برخی از خیانت های 
پشت پرده در دولت های منطقه به گوش می رسد که ضرورت هوشیاری بیشتر دستگاه 
دیپلماسی و فعالیت بیشتر این دستگاه را طلب می کند کما اینکه این دستگاه فعالیت های 
بسیار خوبی هم تاکنون داشته است. شریعتی در ادامه گفت: دشمن روز گذشته تلاش 
کرد تا هجمه ای را به ملت ایران تحمیل کند، البته به خاطر ناکامی هایی که در روزهای 
گذشته داشت قصد داشت از مردم انتقام بگیرد لذا اینگونه مسائل اولویت کشور است و 
این موضوعات باید از سوی رئیس مجلس شورای اسلامی به کمیسیون انرژی ماموریت 
داده شود تا به آن ها رسیدگی شود. وی افزود: موضوعاتی از قبیل صدور مجوزهای کسب 

وکار، مالیات ها و اصلاح ساختار نظام اصناف باید در اولویت مجلس قرار گیرد./ایلنا

< شناسایی افراد دخیل در دستگاه های اجرایی در ماجرای چای دبش ضروری است
نماینده مردم قائنات در مجلس خواستار شناسایی افراد دخیل در دستگاه های اجرایی در 
ماجرای اختلاس چای دبش شد. سلمان اسحاقی در تذکری با اشاره به اختلاس صورت 
گرفته در ش��رکت چای دبش گفت: اگر می خواهیم شفافیت را در دستگاه های اجرایی 
نش��ان دهیم باید در بانک مرک��زی و وزارتخانه هایی همچون اقتصاد و صمت و تمامی 
س��ازمان ها مشخص کنیم چه مدیران و کارمندانی در این اختلاس دست داشتند و آیا 
اینکه با آنها برخورد شده است یا خیر؟نماینده مردم قائنات و زیرکوه در مجلس ادامه داد: 
در حالی ما صحبت از کمبود اعتبار و ارز می کنیم و تخصیص ارز به داروها با مشکل روبرو 
شده است که 3.5 میلیون دلار اختلاس می شود لذا باید افراد دخیل در این جرم مشخص 
شوند. همچنین شفافیت زمانی برای مردم مبارک است که هدف گذاری ها و اقدامات انجام 
شده برای مردم مثمرثمر باشد.وی بیان کرد: اگرچه امروز در کشور از نبود اعتبار جهت 
تخصیص به دارو صحبت می کنیم اما واقعیت این است که اعتبار و ارز مورد نیاز وجود 
دارد، فقط باید جرم انگاری کنیم که این ارزها کجا تخصیص داده می شوند. این نماینده 
مردم در مجلس گفت: در لوایح بودجه نسبت به ساختارها و رویه ها دقت بسیاری کرده و 
در حوزه هایی مانند تخصیص اعتبارات و حیات خلوت دولت ها مانند تحقیق و تفحص از 
اتاق بازرگانی ورود کرده ایم لذا خواهش می کنم گزارش آن در صحن مجلس بیان شود. 
همچنین اختلاس اخیر هرچه سریعتر جرم انگاری شود.اسحاقی تأکید کرد: ما امروز مدام 
اس��م یک بخش خصوصی را با نام چای دبش به زبان می آوریم اما باید مش��خص شود 
چه کس��انی در دستگاه های اجرایی در این اخلاس شریک بودند و ضمن برخورد با آنها 
جرم انگاری شود، آن زمان که شهرام جزایری و بابک زنجانی به اختلاس محکوم شدند آیا 
مشخص شد در اختلاس های آنها در دستگاه های دولتی چه افرادی نقش داشته اند و آیا 
جرم انگاری شدند؟ همچنین آیا برای بازگرداندن و محاکمه آن رئیس بانک مرکزی که از 

کشور فرار کرد، اقدامی کردیم./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل: یک اس��تاد ژئوپلیتیک دانشگاه با اشاره به لحن 
تمس��خر آمیز »ترامپ« در نام بردن از اوباما با تأکید بر بخش��ی از نام وی � »حس��ین« � این موضوع را 
یک تلنگر تحریک آمیز به نژادپرس��ت ها و سفیدپوست ها دانسته می گوید: 
ترام��پ در رالی انتخابات حتماً پر قدرت ظاهر خواهد ش��د و از هر حربه ای 
برای شکس��ت رقیب نیز بی هیچ واهمه ای اس��تفاده خواهد کرد فلذا، گمان 
می کنم بایدن در مناظره های انتخاباتی با مشکلاتی بسیار جدی در مواجهه 
با ترامپ مواجه خواهد شد.عبدالرضا فرجی راد می افزاید: کهولت سن بایدن 
حتماً مسئله ی مهمی است و بسیاری از رأی دهندگان نیز معتقدند بایدن 
برای دور دوم، توان مدیریت کاخ سفید را نخواهد داشت اما برخی معتقدند 
سناریویی در حال شکل گیری است که بایدن انتخابات را برنده شود اما طی 
یک سال ریاس��ت جمهوری را طبق قوانین آمریکا بدون برگزاری انتخابات 
به معاون اول خود واگذار کند که این نیز یکی از همان حرف و حدیث های 

فراوانی است که این روزها در باره ی انتخابات ریاست جمهوری 2024 آمریکا بر سر زبان ها است.

<در کنار نیکی هیلی از »میشل اوباما« نیز نامبرده شده است!
فرجی راد با اش��اره به محبوبیت نس��بی و قابل قبول همسر رئیس جمهور پیشین آمریکا می گوید: یکی 
از بحث هایی که مطرح ش��ده، احتمال کاندیداتوری میشل اوباما است چهره ای که در امریکا از محبوبیت 
نس��بی و قابل قبولی برخوردار اس��ت، چهره ای شناخته شده است، کتاب خاطرات او با استقبال گسترده  
آمریکایی ه��ا رو به رو ش��ده و توان مقابله با ترامپ را نی��ز دارد اما به طور کلی هنوز هیچ قطعیتی وجود 
ندارد که اساساً خانم اوباما قصد شرکت در انتخابات را داشته و جایی نیز به این موضوع اشاره نکرده است!

<اگر اوباما می آمد...!
فرجی راد در بخش دیگری از این گفتگو با اش��اره به یک عرف که رؤس��ای جمهور مجدداً خود را کاندیدا 
نمی کنند اما ترامپ این س��نت را زیر پا گذاش��ته می گوید: حتماً اوباما تلاش می کند به س��نت ها و عرف 
انتخابات ریاست جمهوری در امریکا پایبند باقی بماند اما اگر می آمد و در انتخابات شرکت می کرد حتماً 
انتخابات پر ش��وری را ش��اهد بودیم با این توضیح که ترامپ یکی از دشمنان قسم خورده ی اوباما است و 
جناح مقابل دموکرات ها)جمهوری خواهان( در زمان ریاس��ت جمهوری اوباما از هیچ تلاشی برای به زیر 
کشیدن او فروگذار نکردند. وی ادامه می دهد:البته اوباما در حزب دموکرات یک جوان در عرصه سیاست 
محس��وب می ش��ود، فعال است و تأثیرگذار و محبوبیت نیز دارد با این توضیحات باید اضافه کنم وقتی از 
تلاش های اوباما برای بیرون راندن بایدن از صحنه انتخابات سخن به میان می آید چندان نیز بیراه نیست 
اما تلاش اوباما بیشتر معطوف به این مسئله است که اشتباهات دموکرات ها را سامان دهد و فضا را برای 
انتخاب یک دموکرات)بایدن یا هر فرد دیگری( مهیا کند اما اگر بحث بر سر کناره گیری یا تصمیم حزب 
دموکرات برای معرفی فردی به جز بایدن قطعی شود آن وقت شاید پای میشل اوباما نیز به انتخابات باز 
شود. فرجی راد می افزاید: البته همه ی این بحث ها و در فاصله ی یازده ماه تا انتخابات ریاست جمهوری 

در ایالات متحده آمریکا صرفاً گمانه زنی است و تحولات پیش رو می تواند گمانه زنی ها، نظر سنجی ها و 
حتی فضای انتخابات در آمریکا را به طور کلی دگرگون کند.

<آمریکایی ها روی مسئله چین حساسیت دارند
فرج��ی راد با مثب��ت ارزیابی کردن فعالیت های اقتصادی بایدن و قابل قبول خواندن برنامه های اقتصادی 

دولت او اظهار می دارد: اگر خواسته باشیم کارنامه بایدن از منظر اقتصادی را بررسی کنیم حتماً نمره ی 
قبولی خواهد گرفت اما مباحثی مطرح می شود که رقبا از آن به عنوان نقطه ضعف استفاده خواهند کرد و 

به نقاط مثبت نخواهند پرداخت:
الف/ کهولت سن: یکی از بزرگترین مشکلات و گرفتاری های بایدن در انتخابات پیش رو قطعاً کهولت سن 
است موضوعی که حتماً رأی دهندگان آمریکایی را دچار تردید خواهد کرد و ترامپ نیز دقیقاً دست روی 

همین مسئله یعنی جامعه ی مردد آمریکا گذاشته تا آراء آنان را به سمت خود بکشاند.
ب/ اوکرای��ن و کمک هایی که نتیجه نداد: بحث اوکراین حتماً برای بایدن و دموکرات ها دردس��ری بزرگ 
خواهد بود. عدم توفیق در شکست دادن روسیه و با تأکید بر این مسئله که محال است اوکراین بتواند از پس 
مسکو برآید حتماً جامعه ی آمریکایی را با سؤالات متعددی به میدان خواهد فرستاد که ثمره ی میلیاردها 
دلار کمک نظامی و مالی به اوکراین چه شد؟ فلذا بایدن باید تلاش کند تا در مدت زمان باقی مانده تکلیف 
جنگ اوکراین با روسیه را روشن کند مضافاً این که شکست تلاش های نظامیان اوکراینی حتی باعث شده 
بین اروپا و آمریکا نیز اختلاف به وجود آورد و در داخل آمریکا نیز کنگره سفت و سخت جلوی ادامه کمک 
به اوکراین را سد کرده است از این جهت به نظر می رسد تلاش بایدن باید معطوف به آتش بس و برقراری 

صلح با کمترین هزینه باشد واگرنه همین مسئله ی اوکراین می تواند باعث شکست او و دموکرات ها شود.
 ج/بحران غزه: نظرسنجی هایی که اخیراً در آمریکا انجام شده و توسط دانشگاه هاروارد نیز بوده و به آسانی 
نمی توان خدشه ای به آن وارد آورد نشان می دهد بیشتر از 50 درصد از جوانان 18 تا 24 ساله ی آمریکایی 
هوادار فلس��طین و دش��من اسرائیل هستند که همین مسئله هم می تواند به عنوان سومین پاشنه آشیل 
بایدن در انتخابات باشد. طولانی شدن جنگ در غرب آسیا و شکست های پیاپی اسرائیلی ها حتماً مخاطره 
آمیز خواهد بود ضمن آن که افکار عمومی جهانی و داخل آمریکا نیز اندک اندک حتی با کمک کردن به 

اسرائیل نیز مسئله پیدا کرده است.

<ایران؛ دردسر همیشگی آمریکا
عبدالرض��ا فرجی راد در بخش دیگری از ای��ن مصاحبه می گوید: یکی از دیگر مباحثی که روی انتخابات 

2024 آمریکا تأثیر خواهد گذاشت، نحوه  مواجهه با ایران است با دو تفکر متضاد:
� بخشی می گویند با ایران مماشات شده و باید شدیدتر برخورد می شد حتی برخورد نظامی

� برخی معتقد به مذاکره و حل و فصل اختلافات هستند که البته این طیف در بین جمهوری خواهان و 
دموکرات ها حضور دارند.

<مهاجران ساکن آمریکا از موضوع غزه ناراحت هستند
فرج��ی راد در بخش پایانی این گفتگو خاطرنش��ان می کند: با به طول انجامی��دن بحران غزه و جنایات 
صهیونیست ها مهاجران ساکن آمریکا به ویژه جامعه مسلمان و سیاهپوست با حساسیت بیشتری به مسئله 
نگاه می کنند و اگر این بحران به سرانجام نرسد بایدن یکی از سبدهای مهم آراء خود را از دست خواهد 
داد و این مسئله ی جنگ حماس و اسرائیل حتی ممکن است بیشتر از بحران اوکراین، دموکرات ها را به 

درد سر بیندازد!

آفتاب یزد در گفتگو با عبدالرضا فرجی راد استاد ژئوپلیتیک دانشگاه، فضای انتخاباتی آمریکا را بررسی می کند

سه پاشنه آشیل دموکرات ها ؛ کهولت سن بایدن، اوکراین و خاورمیانه
در کنار »نیکی هیلی« از »میشل اوباما« نیز نامبرده شده است!

< رویترز: ترامپ برای تغییر اساسی سیاست خارجی آمریکا برنامه دارد
خبرگزاری رویترز گزارش داد، برخی منابع مطلع گفتند دونالد ترامپ در صورت رسیدن به دومین 
دور ریاست جمهوری خود در سال 2024 احتمالا کمک های واشنگتن به کی یف را قطع می کند، 
کش�ورش را از ائتلاف ناتو بیرون می کش�د و روابط اقتصادی با چین را نیز هر چه بیشتر کاهش 
می دهد. به گزارش ایس�نا، به گفته چندین منبع مطلع، بس�یاری از سیاست های دونالد ترامپ 
در زمان ریاس�ت جمهوری نخس�ت او از س�ال 2017 تا 2021 با مانع تراشی های برخی مقام های 
غیرمنتخب دولت و گاها حتی توسط منصوب شدگان خود او مواجه شدند. رویترز نوشت، ترامپ 
ت�لاش کرد تا این مش�کل را با منصوب کردن »وفادارهایی که تابع خواس�ته ها و سیاس�ت های 
انزواطلبانه اش باشند« دور بزند. رویترز اذعان کرد که ترامپ خودش هنوز »سرنخ های چندانی« 
درباره نیاتش ارائه نکرده است. این خبرگزاری نوشت که برای تهیه این گزارش با تقریبا 10 دستیار 

و دیپلمات فعلی و سابق که اکثر آنها نامشان فاش نشد مصاحبه کرده است.
هشت دیپلمات اروپایی تصریح کردند، اروپایی ها »شدیدا نگرانند« که دولت دوم دونالد ترامپ 
اقدام به قطع کمک های واشنگتن به کی یف کند و همچنین نسبت به پایبندی این دولت به تعهد 
آمریکا برای »دفاع از متحدان ناتو« تردید دارند.یک دیپلمات متعلق به یک کشور حوزه بالتیک 
اظهار کرد: »شایعاتی هست مبنی بر اینکه ترامپ می خواهد آمریکا را از ناتو دور ساخته یا از اروپا 
خارج کند، البته این نگران کننده به نظر می رسد اما ما در وحشت به سر نمی بریم.«یک دیپلمات 
دیگر متعلق به یکی از کش�ور های ش�مال اروپا که عضو ناتو است از گزینه های صحبت کرد که 
سفارتخانه کشور او و دیگر سفارتخانه ها در ارزیابی انتخابات نوامبر 2024 آمریکا به پایتخت های 
متبوعشان منتقل کرده اند.او خاطرنشان کرد، اگر جو بایدن دموکرات، رئیس جمهور فعلی آمریکا 
بار دیگر در انتخابات پیروز شود، »وضعیت نسبتا خوب پیش خواهد رفت و آمریکا به ترمیم روابط 
خودش ادامه خواهد داد.«به گفته این دیپلمات، ریاس�ت جمهوری دوم دونالد ترامپ »در نسخه 
خفیفش، تکرار همان دوره ریاست جمهوری نخست وی با همان برنامه های تهاجمی خواهد بود.« 
او بیان داشت، در صورتی که ترامپ به وعده خود برای برچیدن دستگاه »دولت عمیق« عمل کند، 
این همچون »گزینه روز قیامت« خواهد بود.ترامپ در حال حاضر طبق نظرس�نجی ها بخت اول 
کسب نامزدی جمهوری خواهان برای انتخابات ریاست جمهوری 2024 است. چند دستیار دولتی 
که نامشان را فاش نکردند به رویترز گفتند، اگر او بایدن را شکست دهد، »احتمالاً وفادارانی را در 
پست های کلیدی در پنتاگون، وزارت امور خارجه و سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( که بیعت 
اصلی آنها با او خواهد بود منصوب خواهد کرد.« طبق این گزارش، این امر ترامپ را قادر می سازد 
تا »اولویت های سیاس�ت خارجی خود را سریع تر و کارآمدتر از دوره ریاست جمهوری قبلی اش 
به پیش ببرد.«انتصاب پست های سیاسی طبق قانون اساسی آمریکا از اختیارات رؤسای جمهور 
ایالات متحده اس�ت. با این حال، ترامپ از این صحبت کرده که ممکن است رده های پایین تر در 
بروکراسی دولت فدرال را پاکسازی کند و در بسیاری موارد آنچه را که »باتلاق واشنگتن« خوانده 
به عنوان مانعی برای اصلاحات واقعی توصیف کرده است.رابرت اوبراین، چهارمین مشاور امنیت 
ملی ترامپ به رویترز گفت: » ترامپ متوجه شد که انتصاب پرسنل یک سیاست است. در ابتدای 
دولت او، افراد زیادی بودند که علاقمند به اجرای سیاست های خود بودند، نه سیاست های رئیس 
جمهور.چهار منبع که با این چهل و پنجمین رئیس جمهور آمریکا »گفتگو داشته اند«، می گویند 
که او مرتباً از جان راتکلیف، مدیر سابق اطلاعات ملی آمریکا، ریچارد گرنل، سفیر سابق آمریکا 
در آلمان و کاش پاتل، معاون سابقش مشاوره می گیرد.رویترز همچنین در مطلب دیگری نوشت، 
دونالد ترامپ قصد دارد در صورت رسیدن به دور دوم ریاست جمهوری، روابط آمریکا با اروپا را به 
طور اساسی تغییر دهد. او در جریان مبارزات انتخاباتی، همچنین از اعزام نیروهای مسلح آمریکا 
به مکزیک برای مبارزه با کارتل های مواد مخدر و اعمال تعرفه های هنگفت تجاری هم بر دوستان 
و هم دش�منان کشورش صحبت کرده اس�ت. به نوشته این خبرگزاری ترامپ متعهد به چندین 
سیاست مربوط به حوزه های مختلف در صورت پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری 2024 شده 
است.ترامپ در ارتباط با ناتو، اوکراین و متحدان اروپایی گفته است که در ریاست جمهوری بعدی 
او، آمریکا به طور اساسی در »هدف و ماموریت ناتو« تجدید نظر خواهد کرد. او همچنین گفت که 
از اروپا  خواهد خواس�ت تا به خاطر »تقریباً 200 میلیارد دلار« مهمات ارسال شده به اوکراین، به 
آمریکا بازپرداخت بدهد.ترامپ بودجه نظامی آمریکا به ناتو را در اواخر دوران ریاست جمهوری 
اولش قطع کرد و او اغلب از ناعادلانه بودن سهم آمریکا در بودجه ناتو شکایت داشت.او مشخصا 
در مورد جنگ اوکراین، خواس�تار کاهش تنش ش�ده و بارها ادعا کرده که این جنگ را در عرض 
24 ساعت حل می کند، هرچند او پیشنهادات سیاسی ملموس چندانی در این زمینه ارائه نکرده 
اس�ت. ترامپ درخصوص چین و تجارت با آن مکررا تهدید کرده که تعرفه های تجاری جدید یا 
محدودیت های تجاری جدید را علیه چین و همچنین برخی از متحدان اروپایی اعمال خواهد کرد.
ترام�پ به ندرت در م�ورد تایوان یا رویکردش در صورت حمله چین به این جزیره صحبت کرده 
و تنها ادعا کرده اگر او رئیس جمهور باش�د، چین هرگز جرات حمله به تایوان را نخواهد داشت.
ترامپ پس از اولین انتقاد از رهبران رژیم صهیونیس�تی در روزهای پس از عملیات هفتم اکتبر 
طوفان الاقصی توسط گروه حماس ادعا کرد که حماس باید »درهم شکسته شود.« در حالی که او 
لفاظی های ستیزه جویانه در رابطه با مسئله فلسطین داشته راه حل های سیاسی چندانی پیشنهاد 
نکرده و همچنین مدعی شده در قبال ایران سرسخت تر عمل خواهد کرد. ترامپ همچنین اخیرا 
در یک گردهمایی گفت، همه ساکنان خارجی آمریکا که هوادار حماس هستند را به کشورشان 
مس�ترد خواهد کرد.ترامپ در جریان مبارزات انتخاباتی درباره افغانستان گفت که از این کشور 
خواهد خواس�ت تجهیزات نظامی رها شده توسط ارتش ایالات متحده در جریان خروج در سال 

2021 از آنجا را به عنوان شرط حفظ کمک های مالی به افغانستان بازگرداند. او در سال 2021 گفته 
بود که قصد دارد تجهیزات رها شده آمریکا در افغانستان را بمباران کند، اما اخیراً این موضع را 

تکرار نکرده است.

< مقام سابق پنتاگون: روسیه بدون تصرف اودسا و خار کی یف از جنگ دست نمی کشد
مشاور سابق رئیس پنتاگون گفت روسیه بدون اینکه کنترل اودسا و خارکی یف را به دست بگیرد، 
به درگیری در اوکراین پایان نخواهد داد.به گزارش ایس�نا، به نقل از پراودا، داگلاس مک گرگور، 
 مش�اور س�ابق وزیر دفاع آمریکا معتقد است که »اودسا همیشه ش�هری روس زبان بوده، مانند 
خارکی یف، بنابراین تا زمانی که آنها )روس ها( کنترل این شهرها را به دست نگیرند، هیچ چیز تمام 
نخواهد ش�د.« وی همچنین اضافه می کند که مداخله غرب به اوکراین کمکی نخواهد کرد، زیرا 
هیچ یک از متحدان کی یف آماده کمک نیستند یا واقعا نمی خواهند مستقیما به اوکراینی ها در 
درگیری با روسیه کمک کنند.مک گرگور ادامه می دهد: »من هیچ مدرکی دال بر اینکه نروژی ها، 
اسپانیایی ها، فرانسوی ها، آلمانی ها، یونانی ها یا لهستانی ها آماده رفتن به »جنگ صلیبی بزرگ« 
به شرق برای »نجات اوکراین« باشند، نمی بینم.« هفته گذشته، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روس�یه، طی کنفرانس مطبوعاتی س�الانه مفصل خود، اعلام کرد که »اودس�ا یک ش�هر روسی 
است.«در حالی که ضدحمله تابستانی کی یف علیه مواضع مسکو در کسب نتایج مطلوبش شکست 
خورده، رئیس جمهوری اوکراین به تازگی گفت، جنگ کشورش با روسیه وارد مرحله جدیدی شده 
و انتظار دارد که زمس�تان، وضعیت این جنگ را با پیچیدگی بیش�تری مواجه کند. زلنسکی در 
 مصاحبه با خبرگزاری آسوش�یتدپرس در ش�هر خارکی یف، واقع در شمال شرق اوکراین گفت: 
»ما با یک مرحله جدید از جنگ مواجه هستیم و این یک حقیقت است. فصل زمستان معادل یک 

مرحله جدید از جنگ است.«

< تاکید سازمان ملل بر لغو تحریم های ایران از سوی آمریکا/ تکرار ادعاهای پهپادی علیه ایران
در جلسه شورای امنیت سازمان ملل درباره قطعنامه 22۳1 که سند قانونی توافق هسته ای میان 
ایران و قدرت های جهانی در س�ال 201۵ اس�ت، نمایندگان به بیان ارزیابی های خود از پایبندی 
ایران به این قطعنامه پرداختند که با ادعاهایی نیز درباره فعالیت های هسته ای ایران، همکاری های 
دفاعی آن با برخی کش�ورهای ش�ریک و نقش آن در منطقه همراه بود.به گزارش ایس�نا، طبق 
گزارشی که از این جلسه در وبگاه سازمان ملل منتشر شده است، رزماری دی کارلو، معاون سیاسی 
دبیرکل س�ازمان ملل گزارش داد که دبیرکل هنوز توافق هس�ته ای)برجام( را بهترین گزینه در 
دس�ترس برای اطمینان یابی از صلح آمیز بودن ماهیت برنامه هسته ای ایران می داند.او همچنین 
گفت که بازگردانی اقدامات ناسازگار با تعهدات برجامی توسط ایران و لغو تحریم های نفتی ایران 
طبق توافق از سوی آمریکا ضرورت دارد.در ادامه، دی کارلو گفت که هیئت آمریکا اطلاعاتی را به 
اشتراک گذاشته و مدعی شده است که شواهد آشکاری از تحویل پهپادها توسط ایران به روسیه 
برای استفاده در جنگ اوکراین دارد که البته نمایندگان ایران و روسیه استدلال خود را در رد این 
ادعا بیان کردند.معاون دبیرکل سازمان ملل همچنین اشاره کرد که رژیم صهیونیستی با ارسال 
نامه هایی به این نهاد بین المللی مدعی شده پهپادها، موشک های کروز و بالستیک استفاده شده 
در حملات نیروهای مس�لح یمن علیه رژیم صهیونیس�تی در ماه اکتبر و نوامبر از سوی ایران به 
آن ها عرضه ش�ده است و نقض قطعنامه 22۳1 محسوب می شود. او همچنین بیان کرد: سازمان 
ملل به درخواس�ت خود از اعضا برای نشان  دادن حداکثر خویشتن داری و طی تمامی مسیرهای 
دیپلماتیک برای احیای توافق هس�ته ای ادامه می دهد.در ادامه، بیورن اولاف اس�کوگ، نماینده 
اتحادیه اروپا مدعی شد که توسعه برنامه هسته ای ایران که آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز آن 
را گزارش کرده است، »انحراف جدی« از تعهدات برجامی محسوب می شود. اسکوگ با اشاره به 
افزایش ظرفیت غنی سازی ایران، مدعی شد که در این بین، روابط ایران با آژانس بدتر شده است. 
او همچنین به آسیب های اقتصادی ناشی از اعمال تحریم های »یکجانبه« آمریکا بر ایران اشاره کرد 
که پس از خروج آن از توافق هسته ای در سال 2018 اعمال شدند.نماینده اتحادیه اروپا افزون بر 
این، با تکرار ادعای غرب مبنی بر حمایت نظامی ایران از روسیه در جنگ اوکراین و عرضه پهپادها 
به روسیه آن را نقض قطعنامه 22۳1 دانسته و گفت: ایران باید همکاری خود با کشوری را پایان 
دهد که تمامی اصول منشور سازمان ملل را نقض کرده است.او با اشاره به این که توافق هسته ای 
نقش�ی اساسی در برقراری ثبات در خاورمیانه دارد، گفت که تمامی طرفین توافق هسته ای باید 
بدون تاخیر، گفت وگوها را برای احیای توافق هس�ته ای از س�ر بگیرند.جان کلی، معاون نماینده 
آمریکا در سازمان ملل مدعی شد که ایران به انجام دادن اقدامات »تحریک آمیز« ادامه می دهد 
و »عامدانه«در فعالیت های راس�تی آزمایی آژانس بین المللی انرژی اتم�ی در ایران ایجاد اخلال 
می کند. کلی با نادیده گرفتن اقدامات یکجانبه و غیرقانونی کش�ورش در زمینه توافق هسته ای 
گفت که ایران باید اقداماتی برای جلب اعتماد بین المللی انجام بدهد و اقدامات تحریک آمیز خود 
را متوقف کند.او همچنین از بررسی نشدن ادعای واشنگتن مبنی بر عرضه پهپادهای ایرانی به 
روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین در دبیرخانه سازمان ملل ابراز ناامیدی کرده و گفت ایران 
به دنبال کسب تسلیحاتی به ارزش  میلیاردها دلار از روسیه است که نقض قطعنامه های سازمان 
ملل محس�وب می شود و شورای امنیت باید آن را محکوم کند. در ادامه، گنگ شوانگ، نماینده 

هیئت چین تاکید کرد که برجام تنها مسیر درست برای حل وفصل مسئله هسته ای ایران است.
ش�وانگ با اش�اره به آمریکا به عنوان »آغازگر بحران هس�ته ای ایران«گفت که این کش�ور باید 
مسئولیت های خود را بشناسد و تمامی تحریم های یک جانبه و اقدامات بلندمدت علیه ایران را 

لغو کند.او همچنین از اعضا خواست که موضوع مذاکرات هسته ای ایران را برای رسیدن به اهداف 
ژئوپولیتیکی به مسائل دیگر مرتبط نسازند. واسیلی نبنزیا، نماینده هیئت روسیه خروج آمریکا 
از توافق هسته ای در سال 2018 را عامل اجرایی نشدن توافق هسته ای دانست.نبنزیا همچنین، 
گف�ت: اقدام انگلیس، آلمان، فرانس�ه و اتحادی�ه اروپا را برای حفظ یک جانب�ه محدودیت های 
تس�لیحاتی علیه ایران را که در 18 اکتبر تاریخ آن به پایان می رس�ید، به اندازه اقدامات آمریکا 
»مخرب« اس�ت. نماینده روسیه همچنین گفت که هیچ شواهد قانع کننده ای برای اثبات ادعای 
غرب مبنی بر حمایت نظامی ایران از روسیه در جنگ  اوکراین ارائه نشده است، چراکه هیچ اقدام 

ناقض قطعنامه 22۳1 در این زمینه از سوی ایران و روسیه انجام نگرفته است.
امیرس�عید ایروانی، نماینده ایران در س�ازمان ملل نیز گفت در حالی که ایران دائما، برای احیای 
توافق هسته ای در تلاش بوده است، آمریکا و اتحادیه اروپا مصمم هستند که به تعهداتشان ذیل 
توافق و قطعنامه 22۳1 عمل نکنند. ایروانی اشاره کرد که در پی خروج آمریکا از توافق هسته ای، 
ایران اقداماتی جبرانی برای برقراری تعادل در تعهدات متقابل ذیل توافق انجام داد و این اقدامات 
به محض لغو تمامی تحریم ها به شیوه ای قابل راستی آزمایی، به حالت قبل بازگردانده خواهد شد.او 
بر برخورداری ایران از حق غنی سازی اورانیوم برای اهداف مسالمت آمیز، طبق توافق هسته ای، 
تاکید کرد.نماینده ایران تلاش ها برای مرتبط دانس�تن به کار رفتن پهپادها در جنگ اوکراین با 
قطعنامه 22۳1 ش�ورای امنیت س�ازمان ملل را »گمراه کننده و به کلی، بی اساس« تلقی کرد.در 
بخش دیگری از این جلس�ه، الکس�اندر اولمدو، نماینده فرانسه مدعی ش�د که ایران در مدت 4 
سال گذشته،  در حال تخطی از تعهدات برجامی خود و تعهداتش ذیل قطعنامه 22۳1 بوده است 
که در مدت ش�ش ماه گذش�ته بدتر شده اس�ت. اولمدو همچنین به افزایش ظرفیت غنی سازی 
اورانی�وم در ایران اش�اره کرده و مدعی ش�د که ایران همکاری  خود ب�ا آژانس بین المللی انرژی 
اتمی را کاهش داده اس�ت.نماینده فرانسه مدعی شد که ایران اقدام به انتقال پهپادهای جنگی، 
از جمله به روس�یه کرده اس�ت که طبق قطعنامه 22۳1 ممنوع است. او »توسعه برنامه هسته ای 
و موش�ک های بالستیک ایران« را »به شدت جدی« تلقی کرد.ریکاردا کریستیانا چاندا، نماینده 
هیئت سوییس خواستار همکاری »دقیق، شفاف و بدون ابهام« ایران با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و پایبندی کامل ایران به تعهدات برجامی شد. او با ادعای این که شواهدی مبنی بر انتقال 
موش�ک های بالستیک و پهپادها از ایران به کشورهای طرف سوم، از جمله، یمن و روسیه وجود 
دارد، در ای�ن باره ابراز نگرانی کرده و گفت »تحولات اخیر در منطقه تاکیدی بر میزان اثرگذاری 
این انتقال )تسلیحات( بر توسعه درگیری ها« است.در ادامه جلسه شورای امنیت درباره قطعنامه 
22۳1، جیمز کاریوکی، نماینده انگلیس با ادعای این که ایران از احیای توافق هسته ای خودداری 
کرده است، گفت که به دنبال آن، برنامه هسته ای ایران توسعه یافته است. ادعای کاریوکی مبنی 
بر خودداری ایران از احیای توافق هسته ای در حالی مطرح می شود که ایران تاکید کرده است در 
صورتی که طرفین توافق اراده سیاس�ی لازم را نش�ان دهند، آماده نهایی کردن توافقی »خوب« 
در مذاکرات وین برای لغو تمامی تحریم ها است که در راستای منافع ملی ایران باشد.اما طرفین 
غربی با وجود پیشرفت هایی که در مذاکرات وین حاصل شده بود، این مذاکرات را با گره زدن به 
مسائل داخلی ایران و ادعای حمایت نظامی آن از روسیه در جنگ اوکراین، از مسیر اصلی خود 
خارج کرده اند. کاریوکی با دفاع از سیاست تحریمی این کشور و اتحادیه اروپا علیه ایران، گفت که 
کشورش تماما، نسبت به تلاش های دیپلماتیک برای جلوگیری از دست یابی ایران به یک سلاح 
هسته ای متعهد است.این در حالی است که ایران تاکید کرده است تولید و به کارگیری تسلیحات 
اتمی جایی در برنامه دفاعی آن ندارد و برنامه هسته ای آن، صرفا، صلح آمیز است. نماینده انگلیس 
ادعای انتقال موش�ک و پهپاد از س�وی ایران به گروه های مسلح در یمن، عراق و سوریه را تکرار 
کرده و آن را نقض قطعنامه 22۳1 دانس�ت. شینو میتسوکو، نماینده ژاپن نیز درباره فعالیت های 
هس�ته ای ایران، از جمله افزایش ذخایر اورانیوم  غنی ش�ده آن با خلوص بالا، ابراز نگرانی کرده 
و گفت که کش�ورش تلاش های دیپلماتیک رده بالایی برای انجام شدن اقدامات سازنده از سوی 
ایران انجام داده است.او تاکید کرد که »دیپلماسی تنها راه رسیدگی به این مسئله است و ژاپن 
از تمامی طرفین می خواهد عمل به تعهداتش�ان نسبت به حل وفصل مسائل باقی مانده را از سر 
بگیرند.«افزون بر این، سرجیو فرانکا دانیز، نماینده برزیل از خروج آمریکا از توافق هسته ای در 
س�ال 2018 و پاسخ ایران ابراز تاسف کرده و گفت که کشورش از آن موقع نگران وضعیت برجام 
بوده است.او بیان کرد که جامعه بین المللی نباید بپذیرد که هیچ پاسخ چندجانبه یا دیپلماتیکی 
برای مسئله هسته ای ایران وجود ندارد.نماینده برزیل تاکید کرد که هرگونه چارچوب جدید برای 
پرداختن به این مسئله باید با قطعنامه ای از سوی شورای امنیت همراه باشد. نماینده آلمان نیز 
در این جلس�ه درباره سطح غنی س�ازی اورانیوم در ایران ابراز نگرانی کرده و مدعی شد که اگر 
این رویه ادامه پیدا کند، ایران مواد شکافت پذیر کافی برای تولید سه بمب هسته ای را در اختیار 
خواهد داشت. او مدعی شد که ایران در همکاری هایش با آژانس  بین المللی انرژی اتمی مانع تراشی 
می کند.نماینده این کش�ور اروپایی ادعای غرب مبنی بر عرضه پهپادها از سوی ایران به روسیه 
برای استفاده در جنگ اوکراین را نیز تکرار کرد.محمد عیسی ابوشهاب، نماینده امارات متحده 
عربی نیز با ادعای این که توجیه صلح آمیز بودن اقدامات هسته ای ایران در مدت 4 سال گذشته 
دش�وار است، خواس�تار همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی، از جمله دادن دسترسی 
به محل های لازم، پاس�خ به سوالات باقی مانده و ارائه س�وابق و مدارک نظارتی شد.او همچنین 
مدعی ش�د که طبق گزارش اخیر دبیرکل سازمان ملل، نیروهای مسلح یمن از ایران تسلیحات 
دریافت می کنند.ایران بارها ادعای کشورهای منطقه و کشورهای غربی را درباره ارائه تسلیحات به 

نیروهای مسلح یمن رد کرده است.

اخبارمرتبط

 در مورد انتخابات ریاس�ت جمهوری آمریکا حرف و حدیث بس�یار اس�ت، 
 11 م�اه ب�ه انتخاب�ات باق�ی مانده و تح�ولات آین�ده می تواند بس�یاری از 

گمانه زنی ها را تغییر دهد

فرج�ی راد: بس�یاری از رؤس�ای جمه�ور قبل�ی آمری�کا در همی�ن زمان در 
 نظرس�نجی ها وضعیت خوبی نداش�تند اما در نهایت رئیس جمهور شدند

 از جمله اوباما و کلینتون

اگرچ�ه آمریکا هیچگاه رئیس جمهور زن نداش�ته و س�نت گراها تمایلی به 
انتخ�اب یک زن به عنوان رئیس جمهور ندارند اما انتخاب یک زن به عنوان 
رئیس جمهور قطعاً سخت تر از رئیس جمهور شدن یک سیاهپوست)اوباما( 

نیست !



آفتــاب یزد: هر بار که به فصل بارندگی می رســیم همواره این پرســش مطرح 
می شــود که چرا تفاوت میزان بارش بین کشــور ما و ترکیــه اینقدر زیاد و قابل 
لمس است. اگر این روزها مسافر کشور ترکیه باشید و از مسیر هوایی به استانبول 
بروید و یا از مســیر زمینی عازم شــهر وان در این کشور باشید می توانید از میزان 
برف هایی که زمین را ســفیدپوش کرده نیز تشخیص دهید مرز دو کشور ایران و 

ترکیه کجاست!
در نگاه عامیانه همیشــه پای عده ای وسط است که به عمد چنین تغییر اقلیمی را 
ایجاد کرده اند. یعنی گویی دســت هایی درکار است که نمی خواهد ایران کشوری 
ســبز باشد. البته از جهتی می توانیم بخش هایی از این ادعا را بپذیریم. زیرا نگاهی 
به احــوال دو دریاچه ارومیه در ایــران و وان در ترکیه نشــان می دهد که حتما 
دســت هایی در کار است اما نه دست افراد نامرئی. بلکه دست مدیران و مسئولانی 
که ســال های سال و در دولت های مختلف فقط وعده داده اند و هیچ اتفاق مثبتی 
برای بحران زیست محیطی دریاچه ارومیه رخ نداده است. نکته تاسف بار آنکه در 
بازه های زمانی مختلف نیز بودجه های کلانی برای احیای این دریاچه مشــخص و 
تعیین شده ولی هیچ وقت اعلام نشده این بودجه چقدر تخصیص داده شده و چه 

مقدار موثر بوده است؟
حــال صرفنظــر از قیاس دو دریاچــه وان و ارومیه که آینه تمــام نمای عملکرد 
مسئولان محیط زیستی دو کشور است مسئله تفاوت عجیب اقلیمی ایران و ترکیه 

در مرز دو کشور آیا برهانی علمی دارد؟
گفتنی است چند روز قبل انتشار تصاویری از کوه های هم مرز میان ایران و ترکیه 
به این بحث ها دامن زد. در این عکس ها ســمت خشــک و فاقد پوشش برفی، ما 

هستیم و سمتی که روی کوه هایش برف نشسته است، ترکیه؛ همسایه غربی ما.
در واقع، نقشه مربوط به پوشش برف در سطح کشور که متعلق به شرکت مدیریت 
منابع آب و روز ۲۵ آذر ۱۴۰۲ اســت به معنی واقعی، آب ســردی اســت که روی 
سرمان ریخته می شود. در این نقشه، ایران ما به جز در بخشی از نوار شمالی، غربی 
و جنوب غربی اش که معلوم اســت در آن برف نســبتا خوبی باریده، بقیه به رنگ 
خاکی اســت یعنی که امســال روی برف را اصلا ندیده است. این موضوع بهانه ای 
شده است برای پســت گذاشــتن ها و اظهارنظرهای مختلف ازجمله این که میان 
کم بارشــی های ایران در ۲۰سال اخیر و روند صعودی مصرف گاز طبیعی در کشور 
رابطه مستقیمی وجود دارد. به عبارت دیگر، مدافعان این رویکرد می گویند مصرف 
بیش ازاندازه گاز درکشــورمان باعث شــکل گیری »اتاق گاز« درایران و درنتیجه 
جلوگیری از باروری ابرها شــده است. در این باره، صادق ضیائیان، رئیس سازمان 
ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هــوا و نیز عباس رنجبر، عضو 

هیئت علمی پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو این موضــوع را تایید نمی کنند. 
توضیحی که ضیائیان برای مردود دانســتن تاثیر مصــرف گاز بر باروری ابرها در 
کشــورمان ارائه داد در این چند عبارت خلاصه می شــود: »این حرف قابل قبول 
نیســت و نمی تواند عامل موثری در کم بارشی ها باشد. ما به طور دائم جو را پایش 
می کنیم، به همین دلیل اعلام می کنیم آنچه که باعث کم بارشــی در پاییز امسال 
و به ویژه در ماه آذر شــد انتقال اندک رطوبت از دریای ســرخ و مدیترانه به سمت 
کشورمان بود وگرنه اگر مصرف گاز چنین توانی داشته باشد چرا سال های پربارش 

هم به سراغ مان می آید؟«
پاســخ عباس رنجبر به ادعای تشــکیل اتاق گاز در ایران نیز مشابه ولی با ادبیاتی 
متفاوت بود: »اگر قرار باشــد بارش های خوبی داشته باشــیم باید تغذیه رطوبتی 
به خوبی انجام شود؛ یعنی اتفاقی که در پاییز و مخصوصا آذر امسال به خوبی انجام 
نشــد. از سوی دیگر تاثیر مصرف گاز در نابارورشدن ابرها موضوعی است که اثرات 
خرد ومحلی دارد حال آن که تغییرات جوی در مقیاس های بسیار بزرگ بر بارش ها 
اثر می گذارند؛ مســائل و پدیده هایی که در مسافت هایی بسیار دورتر از کشورمان 

زمینه ساز بارش ها می شوند.«
اما این دو کارشــناس صراحتا در مورد مقایســه عکس های مــرزی میان ایران و 
ترکیــه به اظهار نظر پرداختنــد. قبل ازهرچیز ضیائیان گفت: »چه کســی گفته 
وضع بارشــی کشورهای همسایه از ما بهتر است« و رنجبر نیز گفت: »این موضوع 
به هیچ وجه صحت ندارد و فقط در عربستان بارش های کمی اتفاق افتاده که آن هم 
برجسته ســازی شده اســت.« اما هردوی اینها در مورد بارش های خوب در ترکیه 
اتفاق نظر داشــتند و علتش را نیز توضیح دادند. صادق ضیائیان، رئیس ســازمان 
ملــی پیش بینی و مدیریت بحــران مخاطرات وضع هوا دراین بــاره گفت: »ترکیه 
کشــوری اســت که در کنار دریای مدیترانه و سیاه قرار دارد و رطوبتش بالاست و 
به طورطبیعی بارش های آن بیشتر از ایران است. بنابراین مقایسه بارش های ایران و 
ترکیه اساسا کار غلطی است؛ مثل این که بارش های استان های حاشیه دریای خزر 
را با تهران مقایسه کنیم.« عباس رنجبر، عضو هیئت علمی پژوهشگاه هواشناسی و 
علوم جو نیز دراین باره به ما این چنین توضیح داد: »وضعیت اقلیم ترکیه را باید جدا 
از کشورهای غرب آسیا مانند عراق، سوریه، عربستان، افغانستان و حتی ترکمنستان 
دانست، چون این کشورها به عنوان سرزمین های شرقی مدیترانه نیاز به شکل گیری 

سیستم های چرخنده دارند که این سیستم ها امسال چندان فعال نشدند.«
در همین حال روز گذشــته رئیس سازمان هواشناســی نیز توضیحاتی را در این 
زمینه ارائه داد. تاجبخش درباره بارش برف در ترکیه و مقایســه آن با ایران گفت: 
»الگوی بارش در کشــورهای هم مرز لزوما نمی تواند شــبیه به هم باشــد چرا که 

توپوگرافــی و مســیرهای جوی در این زمینه نقش مهمــی دارد و متفاوت از هم 
هســتند.« وی ادامه داد: »قرار نیست سامانه های بارشــی ترکیه حتما وارد ایران 
شــوند ضمن اینکه باید توجه داشت میانگین بارش در ترکیه ۵۰۰ میلی متر و در 

ایران ۲۳۰ میلی متر است.«
امــا صرف نظر از رد علمی تفاوت میزان بارش در ایران و ترکیه باید اذعان کرد در 
بین مردم عادی وضعیت دریاچه ارومیه و نســبت آن با وضعیت دریاچه وان سبب 
بروز شایعات عجیب شده است. دریاچه ارومیه در سال های اخیر مدام رو به خشک 
شــدن بوده و هم اکنون تقریباً نیمی از آن خشکیده و در قسمت هایی هم که آب 
وجود دارد، عمق آن بســیار کاهش یافته است به گونه ای که قابلیت کشتیرانی در 

این دریاچه از بین رفته است!
چندی پیش محمود احمدی نژاد مدعی شــد که وضعیت دریاچه طبیعی اســت و 
این حالت هر ۵۰۰ ســال یک بار در ایــن دریاچه رخ می دهد! البته وی نگفت که 

اطلاعات وی بر چه مبنایی بوده است.
رئیس جمهور، البته تنها کسی نیست که با نادیده گرفتن سدسازی های غیراصولی 
و احداث یک جاده غیراســتاندارد در وسط دریاچه کوشیده از عوامل انسانی رفع 
تقصیر کند بلکه بسیاری از مسئولان ملی و محلی نیز چنین دیدگاه هایی را مطرح 
می کنند و تنها راه نجات دریاچه را بارش نزولات آسمانی می دانند و شرایط اقلیمی 

را عامل مرگ تدریجی دریاچه می شمارند.
اگر در فاصله تنها ۱۵۰ کیلومتری دریاچه ارومیه، دریاچه بزرگ دیگری به اســم 
»وان« در ترکیه وجود نداشت، شــاید می شد توجیهات مسئولان را پذیرفت ولی 
وقتی در همســایگی دریاچه ارومیه، دریاچه وان قرار دارد که نشــانی از مرگ در 
آن دیده نمی شــود، چگونه می توان همه تقصیرها را متوجه آب و هوا کرد و عهده 

مسئولان سابق و لاحق را از تقصیرها و قصورها مبرا دانست؟!

آفتاب یزد - رضا بردســتانی: عدد ۷ میلیــارد دلار ما را 
مســتقیم تا سئول می برد، پایتخت کشوری که اگرچه اعداد و 
ارقام مختلفی از بدهی اش به ایران در رسانه ها منعکس شد )از 
۷ تا ۱۱ میلیارد دلار( اما این روزها، حتی وقتی بحث بر ســر 
فساد در چای )دبش( هم مطرح می شود رسانه ها می نویسند: 
»معادل نصف طلب ایران از کره جنوبی« و حالا باید نوشــت: 
»اردن طی ۱۱ ماه معادل یا به تعبیری دیگر درست اندازه طلب 
ایران از کره جنوبی، درآمد کسب کرده است؛ کشوری با نزدیک 
به ۱۲ میلیون نفر جمعیت )کمتر از پایتخت ایران( و وسعتی 
معادل یک/ هیجدهم وســعت ایران )یک میلیون و ۶۴۸ هزار 

کیلومتر مربع در برابر ۸۹ هزار کیلومتر مربع(«
لابد همه ی فعالان حوزه ی گردشــگری با ۱۰ غول گردشگری 
جهان آشنا هستند و نیز می دانند جایگاه ایران در این صنعت 

۴ هزار میلیارد دلاری )ســومین صنعت از منظر درآمد پس از صنایع شیمیایی و نفت. 
در ســال ۲۰۱۹ صنعت گردشگری بعد از صنایع شــیمیایی با درآمد )۱.۹۳۳ میلیارد 
دلار( و نفت و گاز با درآمد )۱.۹۶۰ میلیارد دلار( با عدد ۱.۵۸۶ دلار در جایگاه سومین 
صنعت برتر جهان قرار داشت. این عدد در سال ۲۰۲۲ به رقم ۴.۱۱۰ میلیارد دلار نیز 
رسیده اســت. گردش مالی صنعت گردشگری در جهان به عنوان یکی از منابع تامین 
مالی به رشد و توسعه ی اقتصادی کشورها کمک می کند و کلیه ی بخش های اقتصاد را 

تحت تاثیر قرار می دهد. ( کجا قرار دارد؟
آمارها نشان می دهد بر اساس آخرین اخبار و اطلاعات ده کشور؛ آمریکا، چین، آلمان، 
ژاپن، ایتالیا، هلند، فرانسه، مکزیک، انگلستان و اسپانیا در جایگاه اول تا دهم گردشگری 
جهان )بر اساس میزان درآمد( قرار دارند و پس از این ۱۰ کشور؛ برزیل، کانادا، استرالیا، 
هلند، روسیه، ترکیه، عربستان سعودی، کره جنوبی، ایران و سوئیس قرار دارند )آمارها 

تا پایان ۲۰۲۱ محاسبه شده و شاید جا به جایی ها در رتبه بندی ایجاد شده باشد(.
شورای جهانی سفر و گردشگری )WTTC( مدعی است اگرچه در سال ۲۰۲۲، بخش 
سفر و گردشگری ۷.۶ درصد به تولید ناخالص داخلی جهانی کمک کرده است اما این 
عدد همچنان ۴۰ درصد از آمارهای سال ۲۰۱۹ پایین تر است یا سالی که هنوز خبری 

از ویروس کرونا نبود.

< اردن؛ ۶.۹ میلیارد دلار درآمد گردشگری طی ۱۱ ماه
آن طور که »شــفقنا« به نقل از »العربی الجدید« می نویســد؛ داده های بانک مرکزی 
اردن نشــان می دهد که درآمد گردشگری این کشور طی ۱۱ ماهه نخست سال جاری 
)۲۰۲۳( با افزایش ۳۰.۵ درصدی به رقم ۶.۹ میلیارد دلار رســیده که ناشی از افزایش 
تعداد گردشــگران به ۵.۹۳۷ میلیون نفر با نرخ رشد ۲۹.۲ درصدی است. بر اساس این 
داده ها، هزینه های گردشگری شهروندان اردنی در خارج از کشور طی ۱۱ ماهه نخست 
سال جاری ۲۹.۲ درصد افزایش یافته و به ۱.۷۴۵ میلیارد دلار رسیده است. کشور اردن 
در خشــکی محصور بوده و مرز آبی کوچکی دارد. پس از شهر عقبه، این کشور ساحل 
کوچکی در کنار دریای مرده دارد. دریای مرده کم ارتفاع و پست ترین نقطه کره زمین را 
دارد و ۴۳۰ متر )۱٫۴۰۰ فوت( پایین تر از سطح دریا می باشد و سطح شوری فوق العاده 
زیادی دارد. تعداد زیادی بناهای تاریخی و مذهبی در این منطقه وجود دارد و حضرت 
مســیح توسط سنت جان، تعمیددهنده حضرت یحیی، در آب این دریاچه تعمید داده 
شــده اســت. آب دریاچه مملو از مواد معدنی می باشد و به دلیل شوری بیش از حد به 

راحتی می توان روی آب شناور ماند.

< گزارشی که اواخر تیرماه سال جاری منتشر شد
         شورای جهانی سفر و گردشگری: ایران سال گذشته ۶.۲ میلیارد دلار از جذب گردشگر درآمد داشت / 

         نصف گردشگران خارجی ورودی به ایران عراقی هستند
بر اساس جدیدترین آمار شورای جهانی سفر و گردشگری، سهم صنعت گردشگری از 
کل اقتصاد ایران در ســال ۲۰۲۲ نیز ۳۹.۲ درصد افزایش یافته و به ۴.۶ درصد از کل 
اقتصاد ایران رسیده است. به همین ترتیب ارزش این صنعت در ایران بالغ بر ۴۵۴ هزار 
میلیارد تومان شــده که نسبت به ارزش ۴۹۹ هزار میلیارد تومانی این صنعت پیش از 

شیوع کرونا یعنی در سال ۲۰۱۹ فاصله چندانی ندارد.
شورای جهانی سفر و گردشگری از رشد ۳۹.۲ درصدی صنعت گردشگری ایران در سال 
۲۰۲۲ و افزایــش ارزش این صنعت بــه ۴۵۴ هزار میلیارد تومان خبر داد و اعلام کرد: 
گردشگران خارجی در این سال ۶.۲ میلیارد دلار در ایران هزینه کردند. شورای جهانی 
سفر و گردشگری از رشد ۲۲ درصدی سهم صنعت گردشگری در تولید ناخالص داخلی 

جهان در سال ۲۰۲۲ خبر داده است.
این صنعت توانسته است ۷.۶ درصد از کل تولید ناخالص داخلی جهان در سال ۲۰۲۲ 
را بــه خود اختصاص دهد. در ســال ۲۰۲۰ و در اثــر محدودیت های کرونایی، صنعت 
گردشــگری جهان با افت ۵۰.۴ درصدی سهم خود از اقتصاد جهانی مواجه شده بود و 

۴۹۰۰ میلیارد دلار از ارزش این صنعت کاسته شده بود. اما در سال ۲۰۲۱ و با کاهش 
محدودیت های کرونایی شــاهد رشــد ۲۱.۷ درصدی و در سال ۲۰۲۲ شاهد رشد ۲۲ 
درصدی ســهم این صنعت در اقتصاد دنیا بوده ایم و ارزش این صنعت به ۷.۷ تریلیون 

دلار افزایش یافته است.
در سال میلادی گذشته ۲۲ میلیون شغل جدید در صنعت گردشگری دنیا ایجاد شده 
که این رقم نسبت به سال قبل از آن رشد ۷.۹ درصدی داشته است. تعداد شاغلان در 
این صنعت به ۲۹۵ میلیون نفر رســیده که این رقم معادل ۹ درصد کل اشــتغال دنیا 
بوده است. هزینه کرد گردشگران داخلی در این سال ۲۰.۴ درصد داشته و گردشگران 

خارجی نیز ۸۱.۹ درصد بیشتر نسبت به سال قبل هزینه کرده اند.

< احیای صنعت گردشگری ایران با رشد ۴۰ درصدی در دو سال متوالی
بر اساس این گزارش، در ایران نیز شاهد احیای صنعت گردشگری طی دو سال گذشته 
بوده ایم. در حالی که طی سال ۲۰۲۰ صنعت گردشگری ایران با افت ۴۵ درصدی سهم 
خود در تولید ناخالص داخلی مواجه شده بود در سال ۲۰۲۱ سهم این صنعت در اقتصاد 
رشد ۴۰ درصدی را تجربه کرد. بر اساس جدیدترین آمار شورای جهانی سفر و گردشگری، 
سهم صنعت گردشگری از کل اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۲ نیز ۳۹.۲ درصد افزایش یافته و 
به ۴.۶ درصد از کل اقتصاد ایران رسیده است. به همین ترتیب ارزش این صنعت در ایران 
بالغ بر ۴۵۴ هزار میلیارد تومان شــده که نسبت به ارزش ۴۹۹ هزار میلیارد تومانی این 

صنعت پیش از شیوع کرونا یعنی در سال ۲۰۱۹ فاصله چندانی ندارد.

< ارزآوری ۶.۲ میلیارد دلاری گردشگران خارجی برای ایران در ۲۰۲۲
بر اســاس این گزارش، با رونق گردشگری، میزان اشتغالزایی این صنعت در ایران طی 
سال ۲۰۲۲ با رشد ۱۱.۲ درصدی مواجه شده و جمعیت شاغلان در این صنعت به ۱.۴۴ 
میلیون نفر افزایش یافته است. به همین ترتیب، سهم صنعت گردشگری از کل اشتغال 
در ایران طی ســال ۲۰۲۲ به ۶.۱ درصد رسیده است. آمارها نشان می دهد گردشگران 
خارجی ۶.۲ میلیارد دلار در ایران طی سال ۲۰۲۲ هزینه کرده اند که این رقم نسبت به 
سال قبل از آن ۷۳.۵ درصد رشد داشته است. گردشگران داخلی ایران در سال ۲۰۲۲ 
نیز بالغ بر ۳۱۶ هزار میلیارد تومان هزینه کرده اند که این رقم نسبت به سال قبل از آن 

با رشد ۴۰.۱ درصدی مواجه شده است.

< نصف گردشگران خارجی ورودی به ایران، عراقی هستند
بر اســاس این گزارش از کل سفرهای گردشگری در ایران طی 
ســال میلادی گذشــته ۹۷.۹ درصد با هدف تفریح انجام شده 
و ۲.۱ درصد ســفرها نیز تجاری بوده اســت. از کل گردشگران 
خارجی که طی سال ۲۰۲۲ وارد ایران شده اند ۵۵ درصد عراقی 
بوده اند و گردشگران جمهوری آذربایجان و ترکیه هر کدام با ۶ 
درصد، پاکســتان با ۵ درصد، و کویت با ۲ درصد به ترتیب در 

رتبه های بعدی قرار داشته اند.

< پس از اردن و ایران، ترکیه و گردشگری؛
         درآمد گردشگری ترکیه در سال گذشته ۵۳.۴ درصد افزایش یافت

درآمد ترکیه از صنعت گردشگری در سال ۲۰۲۲ نسبت به سال 
پیش از آن ۵۳.۴ درصد افزایش یافت. سازمان آمار ترکیه اعلام 
کرد که درآمد کشور از صنعت گردشگری در سال ۲۰۲۲ نسبت به سال پیش از آن ۵۳.۴ 

درصد افزایش یافته و به ۴۶ میلیارد و ۲۸۴ میلیون و ۹۰۷ هزار دلار رسید.
طبق این آمار ۵۱ میلیون و ۳۶۹ هزار و ۲۶ گردشــگر خارجی از ترکیه بازدید کرده اند. 
درآمد ترکیه از صنعت گردشگری در سال ۲۰۲۲ با ۵۳.۴ درصد افزایش نسبت به سال 
پیش از آن به ۴۶ میلیارد و ۲۸۴ میلیون و ۹۰۷ هزار دلار رســید. در این دوره متوسط 
هزینه شبانه برای هر نفر ۸۹ دلار و متوسط هزینه شبانه شهروندان ترک تبار مقیم خارج 

از کشور ۶۰ دلار بوده است.
هزینه های گردشگری در سال گذشته با ۱۳۰.۹ درصد افزایش نسبت به سال قبل به ۴ 
میلیارد و ۲۷۶ میلیون و ۵۳۳ هزار دلار رسید؛ ۳ میلیارد و ۷۵۳ میلیون و ۴۰۳ هزار دلار 
از این مبلغ شخصی و ۵۲۳ میلیون و ۱۳۰ هزار دلار نیز هزینه بسته های تور گردشگری 

بوده است.

باشــد جهــان  در  گردشــگری  صنعــت  برتــر  کشــور   ۱۰ بیــن  می توانســت  لااقــل  یــا  بایــد  ایــران   > 
         با درآمدی بیشتر از ۱۰۰ میلیارد دلار، اما نیست!

موانع توسعه و رونق گردشگری در ایران یکی - دوتا نیست؛ تعدد دستگاه های تصمیم گیر 
علی رغم وجود وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، تداخل برخی از بناها 
و جاهای دیدنی با دیگر دســتگاه ها از جمله اوقاف، منابع طبیعی و... عدم توجه جدی به 
زیرساخت ها از جمله راه )هوایی و زمینی و ریلی(، هتل، اقامتگاه های بومی محلی و مسائل 
عدیده سیاسی در منطقه و جهان از مهم ترین علل و عواملی است که سد راه پیشرفت، 

توسعه و رونق گردشگری در ایران شده است.
موانع موجود بر سر راه گردشگری در ایران را باید به دو دسته تقسیم کرد:

- عوامل ناخواســته و تحمیلی مانند تحریم ها، مراودات سیاسی و تبلیغات منفی علیه 
جمهوری اسلامی ایران

- عوامل داخلی و خودخواسته که شامل سیاستگذاری ها، تعدد دستگاه های تصمیم گیر 
و ســر کار نبودن متخصصان این رشــته در پست های مهم این وزارت خانه است )کافی 
است به تخصص، رزومه و پیشینه ی وزیر میراث و گردشگری توجه کنید تا متوجه کل 

ماجرا بشوید!(
اگــر ملاک را همین اردن با ۷ میلیارد دلار درآمد از گردشــگری قرار دهیم و نه ترکیه 
و امارات و ســایر کشــورها، با توجه به وســعت، تنوع آثار و ابنیه، تنوع آب و هوایی و 
اقلیمی )چهارفصل( بســیاری دیدنی های مورد توجه گردشگران بین المللی و نیز تنوع 
انواع گردشگری )گردشگری تاریخی - میراثی، گردشگری سلامت، گردشگری ورزشی، 
گردشگری صنعتی و...( ایران قطعاً باید یکی از ده کشور برتر در زمینه ی جذب گردشگر 
در جهان باشــد که می بینیم نیست و در جایگاهی که قرار دارد نیز اگر و اماهای فراوانی 

وجود دارد.
خلاصــه ی کلام این که، با دیدن میزان درآمد اردن از گردشــگری فقط زانوی غم بغل 
گرفتیم که؛ اردن کجا و ایران کجا، دیدنی های تاریخی - میراثی ایران کجا و اردن کجا، 
وســعت و جمعیت ایران کجا و اردن کجا؟ مواریــث تاریخی - فرهنگی فراوان و متعدد 
ایران کجا و اردن کجا؟ هرچند اردن از قدیمی ترین سکونتگاه های بشر روی زمین است 
و تا هفت هزار ســال قدمت برای آن وجود دارد اما جایگاه ایران و میزان درآمد ایران از 
گردشــگری با صدای بلند می گوید: حق کشــوری به نام ایران با آن پشتوانه ی تمدنی، 

تاریخی، فرهنگی و معماری قطعاً این نیست و نباید باشد!

< وزارت خانه داریم اما ای کاش نداشتیم
در روزگاری کــه ایران به عنوان یکی از مهاجرتی ترین کشــورهای دنیا )مهاجرپذیری و 
مهاجر فرستی( در جهان مطرح است اما همچنان وزارت مهاجرت نداریم اما این نداشتن 

به یک داشتنِ دیگر که ای کاش نداشتیم به اصطلاح »در«!
اگرچه وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی داریم اما نگاه مان به گردشگری از 
حد یک »ان. جی. اُ« نیز کمتر است این را می توان با چشم غیر مسلح نیز دید و تأیید کرد!

آفتاب یزد براســاس رســالتی که دارد در حوزه ی 
گردشــگری، صیانــت از منابع طبیعــی، رصد دائم 
مواریث طبیعی، تاریخی و معماری طی ســال های اخیر 
گزارش های میدانی، تحلیلی و تحقیقی بسیاری تهیه و 
منتشر کرده اســت از آن جمله: هشدار چندین باره 
به وزارت گردشــگری و اوقاف برای حل اختلافات فی 
مابین کــه در موارد عدیده ای ایــن اختلافات باعث 
نابودی آثار و ابنیه ی تاریخی، طبیعی و معماری شــده 
اســت، تذکر به وزرا و مدیران ارشــد کشوری برای 
به کار بستن دقت در عزل و نصب مدیران ستادی و 
استانی، پیگیری تخریب ها، تجاوز به حریم ها، کاستی ها، 
سوءمدیریت ها و... در همین راستا و به بهانه ی اعلام 
درآمد »اردن« از گردشگری، به برخی از معضلات در 

این حوزه خواهد پرداخت

آفتاب یزد بررسی می کند؛ ایران کجا، اردن کجا؟!

درآمد ۷ میلیارد دلاری اردن از گردشگری طی ۱۱ ماه!
< ایران باید یا لااقل می توانست بین ۱۰ کشور برتر صنعت گردشگری در جهان باشد با درآمدی بیشتر از ۱۰۰ میلیارد دلار، اما نیست
< اگرچه وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی داریم اما نگاه مان به گردشگری از حد یک »ان. جی. اُ« نیز کمتر است!
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خبر
رئیس کارگروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری:
استقلال بودجه ای صنعت نفت 

یک الزام است
رئیس کارگروه اقتصــادی دفتر مقام معظم 
رهبــری گفت: نفت را نبایــد معطل بودجه 
کرد. جایگاه نفت روشــن است و باید به نفت 

استقلال دهیم.
علی آقامحمدی در آیین رســمی گشــایش 
دومین همایش و نمایشگاه مدیریت فناوری 
و افزایش تولید دانش بنیان در زنجیره ارزش 
صنعت نفــت )پتروتکِ( با بیان اینکه یکی از 
شاخص هایی که مقام معظم رهبری خواستار 
آن است رشد ۸ درصد اقتصادی است، گفت: 
این رقم یک الزام اســت نه انتخاب و کشور 
برای پویایی ناچار به داشتن نرخ رشد بالاست.
وی افزود: نرخ رشــد جمعیــت نیز یک الزام 
اســت و مهم ترین منبع برای داشــتن یک 

جمعیت ثروتمند، نفت و گاز است.
رئیس کارگروه اقتصــادی دفتر مقام معظم 
رهبری با اشاره به اینکه حرکت جهانی برای از 
دور خارج کردن انرژی فسیلی در حال انجام 
است، گفت: تولید حداکثری و صیانتی نفت و 

گاز یک امر الزام آور برای کشور است.
آقامحمدی با بیان اینکه همه جزئیات رسیدن 
به تولید روزانه ۷ میلیون و ۴۰۰ هزار بشــکه 
نفت بررسی شده است، افزود: در گام نخست 
در برنامه هفتم توسعه تولید ۵ میلیون و ۴۰۰ 
هزار بشکه جزو برنامه های شرکت ملی نفت 
ایران قرار گرفته است و در تولید گاز نیز باید 

افزایش ۵۰ درصدی داشته باشیم.
وی افزود: در ساختارهای پایین دستی صنعت 
پتروشیمی عقب هســتیم و مسئله ما ورود 

همه سرمایه ها به این صنعت است.
رئیس کارگروه اقتصــادی دفتر مقام معظم 
رهبــری گفت: نفت را نبایــد معطل بودجه 
کرد. جایگاه نفت روشــن است و باید به نفت 

استقلال بدهیم.

< بسیج امکانات کشور 
       برای دستیابی به رشد تولید حداکثری از سوی نفت

آقامحمدی با بیان اینکــه جمعیت ایران به 
سمت پیری می رود و ما نمی توانیم جمعیتی 
پیر و فقیر داشته باشــیم و منبع مهم برای 
رشد اقتصادی، توسعه ذخایر نفت و گاز کشور 
اســت، افزود: این مســئله در صورتی مطرح 
است که کشــورهای دیگر به سمت استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر به  جای سوخت های 

فسیلی حرکت می کنند.
وی با بیان اینکه کشــور ایران به عنوان قطب 
انرژی در منطقه شــناخته می شــود، افزود: 
یک سوم رشد اقتصادی ایران باید با بهره وری 
در اقتصاد محقق شــود و مهم ترین ظرفیت 
برای بهره وری، اســتفاده بهینه از نفت و گاز 
است که تحقق چنین هدفی به سرمایه گذاری 

۳۰۰ میلیارد دلاری نیاز دارد.
رئیس کارگروه اقتصــادی دفتر مقام معظم 
رهبری تغییرات بنیادی در ســازوکار و ۵۰ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری در زمینه نفت و 
گاز را یک الزام دانست و گفت: امروز موضوع 
تولید روزانه ۷ میلیون و ۴۰۰ هزار بشــکه ای 
نفت و نحوه به کارگیری ایــن پروژه و مقدار 
سرمایه گذاری و به کارگیری درست از دانش 

دانشگاه ها مطرح است.
آقامحمدی با اشاره به سخنان معظم رهبری 
با بیان اینکه صنعت نفــت باید دانش بنیان 
شــود، اظهار کرد: ما در زمینه صنعت نفت 
نیازمند توســعه فناوری هستیم و بعضی از 
کشورهای منطقه از لحاظ استخراج فناوری ها 

در این حوزه گام هایی بلند برداشته اند.
وی با اشاره به لزوم توسعه صنعت پتروشیمی 
و تأکید بر اینکه همه  سرمایه ها باید در بخش 
پتروشیمی وارد شود، یادآور شد: افزایش ضریب 
بازیافت نفت موضوع ســاده ای نیست و همه 
دانشگاه ها باید به دانش بهبود ضریب بازیافت 
از چاهای نفتی مجهز شوند تا مقدار بازیافت از 

چاه های نفت در کشور به حداکثر برسد.
به گزارش شانا؛ رئیس کارگروه اقتصادی دفتر 
مقام معظم رهبری با بیان اینکه ایران دارای 
جایگاه نخست فناوری در چشم انداز منطقه 
اســت، گفت: در این زمینــه نیازمند انتقال 
فناوری و تولید دانش فنی هستیم و دانشگاه  
صنعــت نفت باید راهبری فنــاوری را انجام 
دهد، همچنین پژوهشــگاه صنعت نفت باید 
محور پژوهشگاه ها قلمداد شود و شرایط برای 

این اتفاق باید ازسوی کل کشور فراهم شود.

جهان وطن گرایی
ادامه از صفحه اول:

در خصوص سرمایه انسانی نیز همین اتفاق در 
حال رقم خوردن است و همواره این نخبگان و 
نیروی انسانی کشورهای توسعه نیافته هستند 
که به راحتی در اختیار کشورهای توسعه یافته 
قــرار می گیرند و تقریبا هیچ گاه شــاهد این 
موضوع نخواهیم بود که نخبگان کشــورهای 
پیشرفته در تبعیت از اصول جهان وطنی و در 
راستای صلح و پیشرفت جهانی وارد کشورهای 
توسعه نیافته شده و به پیشرفت این کشورها 
کمک کنند تا یک توسعه متعادل و همگون را 

در سطح جهانی شاهد باشیم! 
در نهایت باید گفت ایده جهان وطن گرایی صرفا 
یک روی زیبا و آرمانی ندارد و باید توجه داشت 
کــه در پس پرده این ایده، چه کســان یا چه 
 کشورهایی چه منافعی را حاصل خواهند کرد.
نگارنده معتقد است که کشورهایی که مهد تولد 
چنین ایده هایی هستند درعمل هیچ اعتقادی 
به ایــن رویکرد جهانی ندارنــد و تنها چیزی 
 که به آن می اندیشند منافع ملی خود و ملت 

خود است.

پاسخی علمی به سوالی که این روزها زیاد پرسیده می شود

چرا ایران خشک و ترکیه برفی است؟
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آفتاب یزد – گروه فرهنگی: پانصد و ش��صت و ششمین برنامه 
س��ینماتکِ خانه هنرمندان ایران دوشنبه ۲۷ آذر به نمایش فیلم 
»آهو« به کارگردانی هوش��نگ گلمکانی محصول ۱۴۰۱ اختصاص 
داش��ت. پ��س از نمای��ش این فیلم، نشس��ت نقد و بررس��ی آن با 
حضور هوش��نگ گلمکانی کارگردان، س��پیده آرمان نویس��نده و 
بازیگر و امیر قادری منتقد س��ینما برگزار ش��د. هوشنگ گلمکانی 
در ابت��دای این نشس��ت خطاب به حاضران گف��ت: ممنونم که در 
ای��ن روزگار نامس��اعد، برای دیدن فیلم »آهو« ب��ه اینجا آمده اید. 
»آهو«، فیلم اول من اس��ت و ش��ما آخرین کسانی هستید که آن 
را روی پرده س��ینما تماشا کرده اید. س��اختن و به خصوص اکران 
این فیلم تجربیات بس��یاری برای من داش��ت. در زمان اکران این 
اثر چیزهای بس��یاری را آموختم که ارزش��مند اس��ت. او افزود: از 
ابت��دا می دانس��تم که ای��ن فیلم، ب��رای جمعیت انبوهی نیس��ت. 
زی��را به ط��ور کل عده کمی با ای��ن مدل از فیلم ها ک��ه با عنوان 
»شخصی« شناخته می شوند، ارتباط برقرار می کنند و به تماشای 
آن می آین��د. به هر ترتیب در این مدت از دل همین تماش��اگران 
کم فیلم نیز، بازخوردهایی گرفته ام که من را س��یراب کرده است 
و از این بابت خوش��حالم. این کارگردان با اشاره به فیلم های چند 
س��ال اخیر س��ینمای ایران گفت: با توجه به اخبار و واکنش هایی 
که از مخاطبان س��ینما در سال های اخیر شاهد بودیم، این طور به 
نظر می رس��د که مخاطبان نس��بت به فیلم های کمدی و تلخ این 
روزهای س��ینمای ایران گلایه دارند. به همین دلیل با وجود همه 
پیش بینی ه��ا از مخاطبان کم فیلم، احتمال کم رنگی در ذهنم بود 
که کسانی که به این فضا معترض هستند، به تماشای فیلم »آهو« 
بیایند اما در این مدت متوجه ش��ده ام که چنین اتفاقی در جریان 
نیس��ت. اکنون فکر می کنم تماشاگران این نوع فیلم این روزها به 
سینما نمی روند. اکنون در حال نوشتن مطلبی درباره این موضوع 
که حاصل تجربیات من از اکران این فیلم اس��ت هس��تم. بنابراین 
 س��عی می کنم به همین مقدار از توضیح اکتف��ا کنم تا صحبت ها 

تکراری نشود. 
امیر ق��ادری در ادامه این نشس��ت گفت: همزمان ب��ا اکران فیلم 
»آهو« در س��ینما، فیلم دیگری هم اکران ش��د که اتفاقا از جهاتی 
به این فیلم ش��باهت هایی داشت. چون عوامل این فیلم در جلسه 
نیس��تند، عنوان آن را نمی گویم ام��ا آن اثر هم از بازیگرانی خوبی 
برخوردار بود و با توجه به موضوعی که به آن می پرداخت، اصطلاحا 
آنونس خور بود. با این همه این اثر هم مخاطبان کمی داش��ت. بر 
همین اس��اس باید بگوی��م که فکر می کنم اکن��ون مخاطبان این 
نوع از فیلم ها به س��ینما نمی روند. او افزود: ۱۰ س��ال گذشته، ۱۰ 
س��ال بدی برای سینمای ایران بوده است. بنابراین سینمای ایران 
برای برگشتن به ش��رایط عادی باید این وضعیت را از سرگذرانده 
و مج��ددا اعتماد مخاطب��ان را جلب کند. اکنون فکر می کنم اصل 
قضیه کم اس��تقبال کردن مخاطبان از فیلم های��ی چون »آهو« از 

همین عدم اعتماد ناشی می شود. 
سپیده آرمان نیز در ادامه این نشست گفت: از حضور همه کسانی 
که امروز به تماشای این فیلم آمده اند سپاسگزارم و امیدوارم فیلم 
را دوست داشته باشید. فیلم هایی مانند »آهو« از جنس فیلم هایی 
چون فیلم »در دنیای تو س��اعت چند اس��ت؟«، »ماهی ها عاش��ق 
می ش��وند« و »باغ ه��ای کندلوس« اس��ت. هیچ ک��دام از این آثار، 
فیلم های پرمخاطب زمان خود نبودند اما هنوز یاد و خاطره آنها در 

ذهن س��ینما دوستان و مخاطبان اصلی سینما باقی مانده است. او 
افزود: این مدل از فیلم ها، از جمله آثاری هستند که هرچه از زمان 
آنها بگذرد، مخاطب خود را بیش��تر پیدا می کنند. البته هیچ کاری 
۱۰۰ درصد نیست اما ما تمام تلاش خود را انجام داده ایم تا اتفاق 

خوبی را رقم بزنیم. امیدوارم این تلاش مورد قبول بوده باشد. 
گلمکانی در بخش دیگری از این نشست در پاسخ به انتقاد یکی از 
مخاطبان نس��بت به اینکه چرا انتظار داشته مخاطبان مجله فیلم، 
»آهو« را دوس��ت داشته باشند، گفت: انتظارم این نبود که همه به 
این فیلم علاقه مند باشند. در واقع فکر می کردم، کسانی که مجله 
فیلم و نوش��ته های من را دنبال کرده اند، حداقل از روی کنجکاوی 
بروند و فیلم را تماشا کنند و بعد بگویند فیلم بدی است یا خیر. به 
هر ترتیب هر فیلمی، اصول خودش را بیان می کند و هر تماش��اگر 
با فیلم تعریف جداگانه ای دارد. ش��اید من هم بسیاری از فیلم های 
مهم تاریخ سینما را دوست نداشته باشم اما این به معنای بد بودن 
آن آثار نیس��ت. او همچنین در ادامه صحبت هایش درباره استفاده 
از ی��ک چهره تازه برای بازی در نقش ش��خصیت اصلی خانم فیلم 
توضیح داد: بسیاری به من گفتند که اگر برای بازی در نقش اول، 
بازیگر دیگری چ��ون لیلا حاتمی را انتخاب می کردی، خیلی بهتر 
بود؛ یعنی تماش��اگر بیشتری می داش��ت و فیلم بهتری می بود. در 
پاس��خ به ای��ن موضوع، مدام این مطلب را تک��رار می کردم که هر 
چهره آشنایی که تاریخچه و سابقه ای دارد، برای این فیلم مناسب 
نیست؛ زیرا چنین اتفاقی، فیلم را به سمت پرسونای سینمایی آن 
بازیگر مش��هور می برد. من این را نمی خواستم و علاقمند بودم که 
چهره ای ناش��ناخته بازیگر این نقش باش��د. این منتقد سینما در 
ادامه بیان کرد: نکته دیگر اینکه باتوجه به ایده ای که برای ساخت 
فیلمی غیر رئالیس��تی داش��تم، قصد ش��خصیت پردازی نداش��تم. 
می خواس��تم فیلمی بس��ازم که ابه��ام جوهر وجودی آن باش��د و 
شخصیت ها در آن هرکدام نشانه هایی باشند. بنابراین از بازیگران و 
به خصوص خانم آرمان، اصلا انتظار و توقع بازی کلاسیک نداشتم. 
اگ��ر با معی��ار واقع گرایی به فیلم نگاه کنیم، مث��لا نوع بازی ها در 
فیلم ه��ای اصغر فرهادی به خاطرم��ان می آید که چقدر بازی های 
تاثیرگذاری اس��ت و بازی در فیلم هایش، آرزوی هر بازیگر ایرانی و 
شاید خارجی باشد. اما من مدلی از بازی سرد می خواستم که البته 
ممکن اس��ت در بعضی از لحظه ها در نیامده باش��د. به هر ترتیب 
وقتی افراد از سر و وضع، آرایش و لباس بازیگر ایراد می گیرند، به 
آنها توضی��ح می دهم که من این طور بازی، این طور ظهور و بروز 
را نمی خواس��تم. بازی غیر کلاسیک می خواستم. سپیده آرمان در 
بخش دیگری از این نشس��ت در پاسخ به پرسش��ی درباره نادیده 

گرفته شدن جایگاه ش��خصیت زن مستقل در تولیدات چند سال 
اخیر سینمای ایران و پرداختن به چنین شخصیتی در فیلم »آهو« 
گفت: ش��اید یکی از دلایل��ی که هنوز زن ه��ا در فیلمنامه های ما 
جایگاه درست و به اندازه خودشان که در جامعه شاهد آن هستیم، 
را ندارند، به این مربوط می ش��ود که اکثر فیلمنامه نویسان ما مرد 
هستند و به س��راغ فیلمنامه های مردانه می روند. همچنین معدود 
فیلمنامه نویسان خانم نیز فکر می کنند، پرداختن به شخصیت های 
م��رد می توان��د از جذابیت بالاتری برخوردار باش��د. به این ترتیب 
فیلمنامه نویسان و فیلمسازان مرد و زن به سراغ سینمایی می روند 

که محور آن مردها هستند.
 او اف��زود: جای��گاه خانم ها در یکی دو دهه اخی��ر در جامعه ایران 
بس��یار تغییر کرده اس��ت ولی این اتف��اق در فیلم های ما انعکاس 
ن��دارد. حتی معدود آثاری که به ش��خصیت های خانم در س��ینما 
پرداخته ش��ده، از نگاه مردانی اس��ت که طبیعتا از شناخت کافی 
برخوردار نبوده و غالبا از س��اختار مردس��الارانه نش��ات گرفته اند. 
متاسفانه ما نمی توانیم این فرهنگی که از سنین کم در خانواده های 
ما بوده اس��ت را منکر شویم و به این زودی آن را تغییر دهیم. در 
نهایت این اتفاقات سبب شده تا با سینمایی مواجه باشیم که اکثر 
آثارش با قهرمان های مرد که محور همه داس��تان هس��تند تصویر 
می ش��وند. به این ترتیب زن مس��تقلِ قدرتمن��د خیلی کم رنگ تر 
می مان��د. ای��ن بازیگر در ادام��ه بیان کرد: زن قص��ه آهو برخلاف 
تعریفی که ش��اید در داستان های زن محور باش��د، بی نیاز است و 
ب��ه تنهایی زندگی خود را جلو می برد. او به رغم همه توجهاتی که 
به او می ش��ود، به مس��یر خود ادامه می دهد. در واقع تنهایی که او 
انتخاب کرده اس��ت، به یک روند خودشناس��ی منتهی می شود که 
دخت��ر در آن خ��ودش را پیدا کرده و با تکیه به آن خود دیگر نیاز 
به هیچکسی غیر از خدای درون خود ندارد. این روند خودشناسی 
 که در کاراکتر زن فیلم آهو اتفاق می افتد، کمال هر زن و انس��انی

 است.
امیر قادری نیز در این رابطه گفت: برای من جس��ورانه ترین بخش 
ای��ن فیلم، این اس��ت که یک اهل س��ینما بع��د از این همه مدت 
بخواه��د فیلمی بس��ازد که اگر م��ن آن را دیدم بگوی��م این فیلم 
هوش��نگ گلمکانی اس��ت. این جس��ارت زیادی می خواهد. چون 
ش��ما بعد از این همه س��ال، فرصت س��اخت یک فیلم را دارید و 
چنین اثری را می س��ازید که به هیچ ک��س باج نمی دهد. این نکته 
خیلی مثبتی است. او افزود: فیلم از آن چیزی که من انتظارش را 
داشتم، بس��یار بهتر بود. به هر حال ما فیلم های اول فیلمسازهای 
مختلف را دیدیم که در چه س��طحی بودند. ب��ه همین دلیل فکر 
می کردم فیلمی با س��طح کیفی خیلی پایین تری را ش��اهد باشم 
ام��ا اینطور نبود. ب��ه عنوان مثال چن��د پلان آخر فیل��م را مثال 
می زن��م ک��ه نماهای پخته ای دارد و س��لیقه بص��ری کارگردان را 
نش��ان می دهد که فراتر از یک فیلمساز فیلم اول عمل کرده است. 
 فیل��م نماه��ای جذاب بس��یاری دارد که بخش مهمی از اتمس��فر 

فیلم است. 
هوش��نگ گلمکانی در پایان در پاس��خ به اینکه قصد ساخت فیلم 
دیگ��ری دارد یا خیر، گفت: فعلا قصد س��اخت فیلم دیگری ندارم. 
در نهای��ت بای��د بگویم آهو برای من فیلم پرویز دوایی اس��ت. من 
فیلم را برای ایش��ان فرس��تادم و نمره قبولی ه��م گرفتم و از این 

بابت بسیار خوشحالم.

 نقد و بررسی فیلم سینمایی »آهو« به کارگردانی هوشنگ گلمکانی

سناریونویس هایی که فیلمنامه های مردانه می نویسند

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳
 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی    اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای ش�ماره 140260321006002122 هیئت اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
مریم مفیدی فرزند غلامرضا بشماره شناسنامه 4420190515 صادره از یزد 
در ششدانگ خانه و باغچه به مساحت 543/5 متر مربع بطور مفروز قسمتی 
از پلاک 412 اصلی بخش 12 یزد واقع در ده بالا خریداری عادی مع الواسطه 
از مالک رسمی حبیب اله شیخ علیشاهی و سلطنت خانم میراکبری محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
 از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. 
بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1402/09/14

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1402/09/29

علی اصغر کریمی م.الف 413 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

صب��ح روز گذش��ته ۲۸ آذرماه خانه 
سینما برای چندمین بار در ماه های 
گذشته میزبان مراس��م وداع با یکی 
دیگر از اهالی س��ینما ش��د و این بار 
قرعه به نام یکی از بازیگران دهه های 
۶۰ و ۷۰ خ��ورده بود ک��ه در دوران 
کاری اش به »بدمن« سینما شهرت 

 داشت. رضا صفایی پور )رضا طوفان( از آخرین نسل 
بازیگران ژانر اکشن بود که سه روز قبل پس از مدتی 
که به بیماری پارکینسون مبتلا شده بود از دنیا رفت. 
در پایان این مراس��م پیکر رضا صفایی پور در جوار 
مزار محمد ورش��وچی در قطعه هنرمندان بهشت 
زهرا به خاک س��پرده ش��د. از نکات جالب تشییع 
پیکر طوفان عدم حضور جمشید هاشم پور دوست و 
همکار قدیمی رضا صفایی پور در مراسم تشییع پیکر 
طوفان بود؛ موضوعی که تعجب همگان را برانگیخت. 
روز گذش��ته حوالی ساعت چهار بعدازظهر بود که 
خبر رسید جمشید هاشم پور دیگر بازیگر فیلمهای 
اکشن که چهره ی بسیار شناخته شده ای است دار 
فانی را وداع گفته و به رفیق قدیمی اش پیوسته، این 
خبر البته ش��ایعه ای بیش نبود که سرعت فضای 
مج��ازی را درنوردید. اما خیلی زود معلوم ش��د که 
جمشید هاشم پور در منزل به سر می برد و به دلیل 
ناخوش احوالی نتوانسته در مراسم دوست و همکار 
قدیمی اش رضا صفایی پور شرکت کند. در همین 

راستا جعفر گودرزی - رئیس انجمن 
منتقدان خانه س��ینما- درباره احوال 
جمشید هاشم پور گفت: حدود یک 
ساعت قبل با همسر جمشید هاشم پور 
صحبت کردم و حالشان خوب است. 
گ��ودرزی بیان کرد:  وقتی با همس��ر 
آقای هاشم پور تماس گرفتم که قرار 
بگذاریم و به دیدنشان بروم ولی چون خواب بودند 
قرار بر این شد که بعدا صحبت کنیم. ضمن آنکه، 
همچنین خانه سینما و موسسه پیشکسوتان اخبار 
نادرست درباره این بازیگر را تکذیب کردند. ضمن 
اینکه روز گذشته در پی انتشار اخبار ضد و نقیض 
درباره درگذشت جمشید هاشم پور، ساناز هاشم پور 
دختر این هنرمند باسابقه با گلایه از انتشار این شایعه 
گفت: نمی دانیم ریش��ه ش��کل گیری و پخش این 
شایعه چه بوده، اما از همه اصحاب رسانه می خواهیم 
جلو انتشار بیشتر آن را بگیرند. وی درباره وضعیت 
پدرش ادامه داد: شکر خدا حال عمومی پدرم بسیار 
خوب است و تنها اندکی درگیر سرماخوردگی است 
که مشکل جدی نیست. به گزارش مهر، فرزند این 
بازیگر باسابقه گفت: ابتدای صبح متأسفانه فردی این 
خبر را مطرح کرده بود و حالا متأس��فانه در سایت 
ویکی پدیا هم تاریخ فوت را درج کرده اند که بسیار 
جای تأسف دارد. امیدوارم سریع تر جلوی انتشار این 

خبر در فضای مجازی گرفته شود.

»فصل سپید«
 در خانه هنرمندان 

آفتاب یزد: رعنا حیدریان هنرمند پیانیس��ت، 
با اجرای قطعاتی از مش��اهیر موسیقی کلاسیک 
جهان، جمعه اول دی ۱۴۰۲ در س��الن اس��تاد 
جلیل شهناز روی صحنه می رود. در این کنسرت 
قطعاتی از فرانتس لیست، جرج گرشوین، فرانتس 
ش��وبرت، فلیکس بلومنفلد، انریکه گرانادوس به 

اجرا در خواهد آمد.

پایان ضبط »وَرا« 
فیلمب��رداری فیلم کوت��اه »وَرا« ب��ه کارگردانی 
محمدرضا حسنی در شهر تهران پایان یافت. در 
خلاصه داستان این فیلم کوتاه آمده است: »لیلا 
روزهای سخت و آشفته  زندگی خود را پشت سر 

می گذارد. او به یک دیدار دعوت شده...«/صبا

»هالوسه« آماده شد
فیلم کوتاه »هالوسه« به نویسندگی و کارگردانی 
محمد اش��راقی آم��اده نمایش ش��د. در خلاصه 
داس��تان این فیلم آمده: »می زنیم... می کشیم... 

اون روی زندگی دیدن داره.«/ایلنا

 »رابین هود« در »نوفل لوشاتو« 
آفتاب یزد: نمایش »رابین هود« به نویسندگی، 
طراح��ی و کارگردان��ی مهدی س��فاری روزهای 
پنجش��نبه و جمع��ه ۳۰ آذر، اول دی، ۷، ۸، ۱۴ 
و ۱5 دی ۱۴۰۲ در دو نوب��ت س��اعت های ۱۴ و 
۱۶ در عمارت نوفل لوش��اتو میزبان علاقه مندان 
خواه��د بود. در خلاصه داس��تان نمایش »رابین 
هود« آمده اس��ت: »مردم از دست پرنس جان به 
س��توه آمدند و از رابین ه��ود کمک می خواهند، 
 رابین هود نقش��ه ای در س��ر دارد تا اموالشان را 

پس بگیرد...«

»آسفیکسی« در »مهرگان« 
نمایش »آسفیکسی« به نویسندگی جلال محبی 
و کارگردانی حسین مشکاتی اجرایی دانشجویی 
اس��ت که از س��وم دی ماه س��اعت ۱۷ در خانه 

نمایش مهرگان روی صحنه خواهد رفت./ایلنا
 

»زریاب« در »ابن سینا« 
کنسرت موسیقی و آیین رونمایی از ساز ابداعی 
»زری��اب« س��اخته کومار عربی س��اعت ۲۰ روز 
جمعه اول دی ماه س��ال ۱۴۰۲ در فرهنگسرای 

ابن سینا تهران برگزار می شود./مهر 

 رویدادهنری

 کوتاه از هنر 

 از آرامش طوفان تا شایعه درگذشت جمشید هاشم پور

خوشحالی نادر سلیمانی
 از حضور در »ضد« 

اکران ویژه فیلم سینمایی »ضد« به کارگردانی امیرعباس ربیعی 
ش��امگاه ۲۷ آذرماه با حضور عوامل فیلم، مس��ئولان و فعالان 
فرهنگی و خانواده ش��هدای ترور در تالار ایوان ش��مس برگزار 
شد. نادر سلیمانی بازیگر فیلم »ضد« در این مراسم گفت: من 
در جشنواره فجر ۴۰، سیمرغم را با افتخار به خانواده های شهید 
عزیز تقدیم کردم. این مس��ئله به سیاس��ت و هیچ چیز دیگری 
ربط ن��دارد و احترام خاصی برای خانواده ش��هدا قائلم؛ چراکه 
عزیزانی را در خانواده ام در ایام جنگ از دست داده ام و می دانم 
این مسئله چقدر ناگوار و سخت است. این بازیگر ادامه داد: جان 
دادن راحت و س��اده نیست. دیروز یکی از عزیزان فشنگی را به 
من نش��ان داد. من گفتم همین فش��نگ به سادگی وارد قلب 
عزیزمان می ش��ود و جانش��ان را می گیرد. من در »ضد« بازی 
کردم چراکه از منافقان بس��یار ناراحت ب��ودم؛ آن ها در جنگ 
تحمیلی به دش��منان کمک کردند که عزیزان سرزمین مان را 
بکش��ند. من با افتخار می گویم که از بازی در این فیلم بس��یار 

خوشحالم./ایسنا       
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آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: امروزه با تغییر س��بک زندگی انس��ان، بیماری ها و مشکلات پزشکی نیز 
تغییر کرده است. مفصل زانو یکی از پیچیده ترین قسمت های بدن است و به سبب محل قرارگیری آن، 
در معرض آسیب و ضربه های شدیدی قرار دارد. دردها و ناراحتی های مربوط به مفصل زانو در سال های 
اخیر بس��یار شایع شده است اما خوشبختانه با پیشرفت علم پزش��کی در کنار دانش ساخت پروتز های 
کارآمد،عم��ل تعویض مفصل زانو )آرتروپلاس��تی زانو( به یکی از موفقی��ت آمیزترین عمل های جراحی 
تبدیل شده است لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر غلامرضا نادری، متخصص 

ارتوپدی و دکتر فرشاد ابوالقاسم زاده، متخصص ارتوپدی گفتگو کرده است.
دکتر نادری در این باره می گوید: عمل تعویض مفصل که به آن "آرتروپلاس��تی " نیز گفته می  ش��ود به 
منظور کمک به کاهش درد و بهبود عملکرد زانو، در فردی که دچار مش��کل و درد ش��دید زانو اس��ت، 

انجام می  شود. 
وی ادامه داد: این عمل شامل برداشتن استخوان و غضروف آسیب دیده از استخوان ران، استخوان ساق 
و گاه کش��کک و سپس جایگزین کردن آن با مفصل مصنوعی که از جنس آلیاژ فلز، پلاستیک و پلیمر 
اس��ت، می باش��د. این متخصص ارتوپدی توضیح داد: تعویض مفصل عملی است که در آن قسمت های 
مختلف یک مفصل دچار آرتروز یا مفصل تخریب شده برداشته می شوند و به جای آن یک وسیله فلزی، 
پلاستیکی یا سرامیکی به نام پروتز، قرار داده می شود.وی اشاره کرد: انواع مختلفی از آرتروز پا می توانند 
بر روی مفصل تاثیر بگذارند. آرتروز مفصل یک بیماری مربوط به از دس��ت رفتن غضروف درون مفصل 
است و مهمترین دلیل برای انجام عمل آرتروپلاستی به شمار می رود.دکتر نادری تشریح کرد: در عمل 
تعویض مفصل، پروتز طوری طراحی شده است که حرکات یک مفصل نرمال و سالم را شبیه سازی کند. 
ش��ایع ترین تعویض مفصل های انجام ش��ده تعویض مفصل ران و زانو می باشند ولی سایر مفاصل مثل، 
مچ پا، مچ دس��ت، ش��انه و آرنج را نیز می توان تعویض کرد. این متخصص ارتوپدی می گوید: به منظور 
تشخیص مناسب بودن عمل تعویض مفصل زانو )آرتروپلاستی( جراح ارتوپد حرکات، ثبات و قدرت زانو 
را بررس��ی می  کند. تصاویر گرفته شده به وسیله اش��عه ایکس نیز وی را در تشخیص دقیق مشکل زانو 

یاری می  کند.
وی اظهار کرد: یکی از اصلی ترین علل عمل جراحی تعویض مفصل زانو، تخفیف دردهای ش��دید ناشی 
از آرتروز یا آرتریت روماتوئید است. افراد نیازمند به آرتروپلاستی معمولا در راه رفتن، بالا رفتن از پله و 
برخاستن مشکل دارند و همچنین برخی افراد در هنگام استراحت نیز ممکن است این درد ها را تجربه 
نمایند.دکتر نادری افزود: کسانی نیاز به تعویض مفصل پیدا می کنند که درد شدید مانع انجام کار های 
روزمره آنها می ش��ود یا چنان دفورمیته ش��دیدی در زانو دارند )همراه آرتروز ش��دید( که آنها را ناتوان 
کرده است.این متخصص ارتوپدی ادامه داد: علل متعددی می توانند باعث درد مفصلی و ناتوانی شوند به 
گونه ای که بیمار مجبور شود برای تعویض مفصل اقدام کند. آرتروز، روماتیسم، شکستگی های قدیمی، 
بیماری هموفیلی و بیماری های متابولیک می توانند غضروف مفصلی را چنان آسیب بزنند که سبب درد 
ناتوان کننده و نیاز به تعویض مفصل در افراد بشوند.وی بیان کرد: بسته به نوع التهاب مفصل زانو، تشدید 
نش��انه های آرتریت معمولا به آرامی و همراه با وخیم تر ش��دن وضعیت بیماری روی می دهد، گرچه در 
صورت وارد آمدن آسیب های جزئی یا استفاده بیش از حد از این مفصل، این نشانه ها می توانند به شکل 
ناگهانی نیز تش��دید ش��وند. دکتر نادری مطرح کرد: شایع ترین نشانه های التهاب مفصل زانو شامل بروز 
درد همراه با انجام فعالیت، کاهش محدوده حرکت زانو، سفتی مفصل زانو، تورم مفصل زانو، خشکی زانو، 

احساس نابودی مفصل زانو و بدشکلی مفصلی )زانوی ضربدری و پا پرانتزی( است.
این متخصص ارتوپدی متذکر ش��د: درد همراه با الته��اب مفصل زانو معمولا با انجام فعالیت، بخصوص 
 در صورت اس��تفاده بیش از حد از این مفصل، تش��دید می شود. س��فتی مفصل نیز پس از نشستن های

 طولانی مدت امری معمول می باشد.

<با وخامت وضعیت آرتریت، بروز درد مفصلی بیشتر خواهد شد
وی یادآور ش��د: با وخامت وضعیت آرتریت، بروز درد مفصلی بیش��تر خواهد ش��د و در نهایت فرد مبتلا 
ممکن است حتی بدون انجام هرگونه فعالیت جسمی، به شکل ثابت در مفصل خود احساس درد کند.

دکتر نادری عنوان کرد: عمل تعویض مفصل زانو ممکن است زمانی استفاده شود که درمان دارویی دیگر 
تاثیرگذاری خود را از دست داده باشد و قادر به رفع درد و از کار افتادگی مفصل نباشد.

ای��ن متخص��ص ارتوپدی گفت: از جمله مواد دارویی مورد اس��تفاده برای آرت��روز قبل از عمل جراحی 
آرتروپلاستی عبارتند از مصرف داروهای ضد التهاب، داروهای درد )مسکن(، حرکات خاص کاهش درد، 
گجت  های کمکی ب��رای راه رفتن، فیزیوتراپی، تزریقات کورتیزون در مفصل، تزریقات مربوط به اصلاح 
ویسکوزیته )تزریق مواد روغنی جهت کاهش درد مفصل در حین حرکت(، کاهش وزن )برای افراد چاق( 
و تمرین و ورزش.وی اظهار کرد: عمل جراحی تعویض مفصل زانو همانند هر عمل جراحی ممکن است 
عوارضی را به دنبال داشته باشد که شایع ترین آن عبارتند از انعقاد خون در عروق پا و ریه، حمله قلبی، 
س��کته، آس��یب های عصبی، علائم عفونت اس��ت.دکتر نادری ادامه داد: در صورت مشاهده برخی موارد 
 باید به س��رعت مراتب را به متخصص تعویض مفصل زانو اعلام کنید که ش��امل تب بالای ۳۷.۸ درجه

 سانتی گراد، لرز، ترشحات محل عمل جراحی و افزایش قرمزی، ورم و دردهای زانو است.
این متخصص ارتوپدی توصیه کرد: در صورت عفونت پروتز، قسمت تعویض شده از طریق عمل جراحی 
برداشته شده و برای از بین بردن باکتری ها، مصرف آنتی بیوتیک تجویز می  گردد. پس از برطرف شدن 

عفونت نیز عمل جراحی مجدد به منظور کار گذاشتن دوباره مفصل جدید انجام می  شود.
وی اضافه کرد: یکی دیگر از عوارض عمل جراحی تعویض مفصل زانو، خرابی مفصل های مصنوعی است. 
استفاده روزانه از این مفصل ها هرچند از جنس قوی ترین فلز و پلاستیک باشند می تواند باعث تحریک 
و خرابی آن  ها گردد. از موارد خطرناک دیگر نیز اضافه وزن و انجام فعالیت های ش��دید اس��ت که باعث 
فش��ار به مفصل و در نهایت از کار افتادگی آن می  ش��ود.دکتر نادری تصریح کرد: قبل از عمل تعویض 
مفصل زانو پزش��ک شما کل پروس��ه جراحی و اتفاقاتی که قرار است رخ دهد را به شما توضیح خواهد 
داد و می توانید هرگونه س��وال و ابهامی که در ذهن دارید از وی بپرس��ید و سپس علاوه بر چک کردن 
س��ابقه کامل درمانی و بیماری های قبلی، ممکن است از شما یک آزمایش کامل فیزیکی گرفته شود تا 
از سلامت بدنی شما قبل از عمل جراحی مطمئن شوند. امکان گرفته شدن آزمایش خون و تشخیصی 

در این مرحله نیز وجود دارد.
ای��ن متخصص ارتوپدی ادامه داد: اگر به چیز خاصی حساس��یت دارید یا به ماده دارویی خاصی آلرژی 
دارید، قبل از عمل حتما آن را به اطلاع پزش��ک خود برس��انید و پزش��ک خود را از تمامی مواد دارویی 
)تجویز ش��ده یا بدون تجویز پزش��ک( که در حال استفاده از آن بودید یا هنوز هستید، مطلع کنید.وی 
توصیه کرد: اگر سابقه مشکلات خونریزی در بخش های مختلف بدن را داشته اید یا از داروهای ضد انعقاد 
خون، آس��پرین یا هر دارویی که بر روی گردش خون در بدن تاثیرگذار اس��ت استفاده می کنید، حتما 
آن را به اطلاع متخصص برسانید. شاید قطع کردن این داروها قبل از انجام عمل جراحی آرتروپلاستی 
ضروری باش��ند و اگر باردار هس��تید یا احتمال بارداری ش��ما وجود دارد حتما این موضوع را به اطلاع 
پزشک برسانید.دکتر نادری ابراز داشت: از شما خواسته می شود به مدت هشت ساعت قبل از عمل هیچ 
چیز نخورید و احتمالا قبل از عمل به کمک آرام بخش ش��ما را در وضعیت آرامی نگه خواهند داشت و 
ش��اید از شما خواسته ش��ود قبل از عمل با یک متخصص توانبخشی ملاقات کنید تا توضیحات لازم را 
به ش��ما ارائه کند.این متخصص ارتوپدی می گوید: از کس��ی کمک بخواهید تا بعد از عمل آرتروپلاستی 
به مدت یک تا دو هفته در محیط خانه به ش��ما کمک کند زیرا پس از مرخص ش��دن از بیمارستان، تا 
چند وقت توان حرکتی مناسب و نرمال نخواهید داشت. وی گفت: بر اساس وضعیت درمانی و سلامت، 
ممکن اس��ت پزشک ش��ما موارد دیگری را جهت آماده شدن برای آرتروپلاس��تی از شما بخواهد.دکتر 
نادری بیان کرد: معمولا آرتروپلاس��تی ش��امل مراحل و موارد مختلفی می شود که عبارتند از اینکه یک 
خط درون وریدی معمولا بر روی دست شما ایجاد می شود، بر روی میز جراحی به نحوه قرار می گیرید 
که بیشترین دسترسی به مفصل مورد نظر برای جراحان وجود داشته باشد، یک سوند ادراری به مریض 

متصل می ش��ود، متخصص بیهوش��ی دائما مانیتور مربوط به ضربان قلب، فشار خون، تنفس و اکسیژن 
خون ش��ما را در حین عمل بررس��ی می کند.این متخصص ارتوپدی ادامه داد: پوس��ت ناحیه مورد نظر 
به کمک مواد ضد عفونی کننده تمیز می ش��ود، جراح یک برش در محل مفصل ایجاد می کند و س��پس 
بخش های آسیب دیده از مفصل جدا یا تعمیر می شوند، برش بر روی بدن به کمک بخیه بسته می شود 
و یک بانداژ استریل یا پوشش خاص بر روی پوست قرار خواهد گرفت.وی بیان کرد: تا چند هفته پس 
از عمل جراحی، بیمار برای راه رفتن نیازمند عصا و واکر اس��ت. به همین دلیل باید نس��بت به تهیه آن 
پیش از عمل اقدام نماید و تا مدتی پس از عمل همچنین باید از کارهایی مانند رانندگی، آشپزی و لباس 

شستن و دیگر فعالیت های روزمره خودداری کرد.

< انجام عمل جراحی تعویض مفصل زانو مستلزم بیهوشی عمومی یا نخاعی است
دکتر نادری خاطرنشان کرد: انجام عمل جراحی تعویض مفصل زانو مستلزم بیهوشی عمومی یا نخاعی 
اس��ت. به منظور پیش��گیری از عفونت های پس از عمل، آنتی بیوتیک وریدی قبل، بعد و در طول عمل 
جراح��ی به وی تزریق می  ش��ود. علاوه بر این برای بی حس کردن زانو و اطراف آن نیز ممکن اس��ت از 

بی حسی های موضعی استفاده شود. تأثیر داروهای بی حسی پس از عمل جراحی از بین خواهد رفت.
این متخصص ارتوپدی گفت: به منظور دسترس��ی به سطوح مختلف مفصل، زانو در حالت خمیده قرار 
داده می  ش��ود. س��پس شکافی به طول ۱۵ الی ۲۵ سانتی متر ایجاد می  شود و پس از کنار زدن کشکک 
س��طوح مفصلی تخریب ش��ده بریده می ش��وند و پس از آن نیز مفصل مصنوعی کار گذاشته می  شود و 
پزش��ک قبل از بس��تن شکاف، با تست کردن مفصل از عملکرد درست آن اطمینان حاصل می  کند. این 
عمل ممکن اس��ت حدود دو س��اعت به طول بینجامد.وی مطرح کرد: پس از عمل تعویض مفصل زانو، 
بیمار به مدت یک الی دو س��اعت به اتاق ریکاوری منتقل و س��پس برای مدت ۲ الی ۳ روز در بخش 
بس��تری بیمارستان اس��تراحت می کند.دکتر نادری می گوید: برای افزایش جریان خون به عضلات پا و 
برای پیش��گیری از ورم و انعقاد خون، پس از عمل تعویض مفصل زانو به بیمار توصیه می  ش��ود در زمان 
بس��تری از حرک��ت دادن پا و مچ پا غافل نش��ود. علاوه ب��ر این داروهای ضد انعقاد خون و اس��تفاده از 
جوراب های مخصوص برای بیمار تجویز می  ش��ود که مان��ع از ورم و انعقاد خون می  گردد.این متخصص 
ارتوپدی عنوان کرد: یک روز پس از عمل جراحی تعویض مفصل زانو، فیزیوتراپیست نحوه صحیح انجام 
حرکت با زانو تازه را به بیمار آموزش می دهد. پس از ترک بیمارس��تان نیز انجام حرکات فیزیوتراپی در 
منزل یا مرکز فیزیوتراپی باید ادامه داده ش��ود. در زمان ریکاوری توصیه می  شود دستورات تیم پزشکی 
درمورد مراقبت از زخم، رژیم غذایی و فعالیت را به طور جدی دنبال کنید.وی خاطرنش��ان کرد: دردی 
که پس از عمل آرتروپلاستی در ناحیه زانو حس می شود می تواند به علل مختلفی باشد اما خوشبختانه با 
روش های زیادی از قبیل روش های دارویی یا اقدامات قبل از عمل )قرار دادن بلوک عصبی یا بی حسی( 
یا استفاده از پمپ های درد بعد از عمل قابل کنترل است. یکی از علل بروز درد پس از عمل آرتروپلاستی 

ممکن است مشکلات عصبی یا آسیب به تاندون پا باشد.
دکت��ر ن��ادری افزود: به علاوه در صورتی که بیمار درد را تنها در مفصل زانویی که آس��یب دیده اس��ت 
احس��اس کند و این درد در پای وی احس��اس نش��ود، می تواند علت این درد به ترومبوز وریدی عمیق 

مربوط باشد.
این متخصص ارتوپدی بیان کرد: یکی دیگر از مواردی که ممکن اس��ت در حین عمل جراحی تعویض 

مفصل زانو به وجود آید، شکستگی های تصادفی در ناحیه ران در هنگام اتصال پروتز است و باعث ایجاد 
درد شود. این مشکل در بیماران مسن تر بعد از نصب پروتز نیز مشاهده شود. به علاوه از آنجایی که در 
هنگام تعویض مفصل، مطمئناً فش��ار زیادی بر روی مفاصل وارد می آید و می تواند باعث بروز درد شود. 

دردهایی که منشاء انسداد عروقی دارند معمولاً با آبی شدن رنگ پا همراه هستند.
وی گفت: افرادی که عمل جراحی آرتروپلاس��تی را انجام می دهند معمولا بهبود بس��یار چشمگیری در 
وضعیت مفصل خود تجربه می کنند، فعالیت های بدنی را بهتر انجام می دهند و کیفیت زندگی آنها ارتقا 

می یابد.
دکتر نادری ابراز داش��ت: بهبود و بازتوانی پس از آرتروپلاس��تی برای هر بیمار متفاوت اس��ت. در کل، 
پزش��ک شما، ش��ما را تش��ویق خواهد کرد که از مفصل جدید خود هر چه زودتر استفاده کنید. بعضی 
بیماران پس از تعویض مفصل موقتا دچار درد می شوند زیرا عضلات اطراف مفصل به دلیل کم تحرکی 

ضعیف شده اند.
این متخصص ارتوپدی تش��ریح کرد: در بس��یاری از افراد عمل جراحی تعویض مفصل زانو بس��یار مؤثر 
اس��ت و باعث تخفیف درد و بازیابی حرکات می  ش��ود. سه الی شش هفته پس از عمل جراحی، شخص 
قادر به انجام فعالیت های روزمره سبک مانند خرید خواهد بود. رانندگی نیز در صورتی که شخص پس 
از گذش��ت سه هفته قادر به خم کردن زانو و کنترل ماشین باشد و از داروهای خواب آور استفاده نکند، 
امکان پذیر خواهد بود ولی اگر زانوی راس��ت عمل ش��ده باشد بهتر اس��ت رانندگی شش هفته پس از 

جراحی شروع شود.
وی ادامه داد: پس از دوره ریکاوری فرد قادر به انجام فعالیت های س��بک و مختلف از قبیل پیاده روی، 
شنا و دوچرخه سواری خواهد بود اما توصیه می  شود از انجام فعالیت های سنگین مانند دویدن، اسکی، 

تنیس و ورزش هایی که مستلزم پرش هستند پرهیز گردد.

 <آرتروپلاستی ازجمله جراحی های حساس و مهم به شمار می آید
در ادامه نیز دکتر ابوالقاس��م زاده در اینباره خاطرنش��ان کرد: مفصل با افزایش س��ن یا به دلایل متعدد 
دیگر، دچار تخریب یا آسیب دیدگی می شود. آسیب دیدگی عملکرد طبیعی مفصل را با مشکلات جدی 

مواجه می کند.
وی ادامه داد: چنانچه روش های درمانی تأثیری در بهبود عملکرد مفصل نداش��ته باشند، انجام جراحی 
آرتروپلاستی یا تعویض مفصل ضروری خواهد شد. این روش جراحی، حساسیت بالایی دارد و اقدامات 

قبل و بعد از جراحی از اهمیت بیشتری برخوردار هستند. 
ای��ن متخصص ارتوپ��دی بیان کرد: به طور کلی به جراحی ترمیم، بازس��ازی و تعویض مفصل، جراحی 
آرتروپلاستی گفته می شود. بسته به شدت آسیب دیدگی بخشی یا کل مفصل می تواند تخریب و از بین 
رفته باشد. برای جایگزینی مفصل تخریب شده از پروتزهایی با جنس های مختلف فلزی، سرامیکی و… 

استفاده می کنند. این پروتزها بسته به شرایط بیمار ماندگاری متفاوتی دارند.
وی اظهار کرد: جراحی آرتروپلاس��تی ب��رای تعویض کردن مفصل های بخش های مختلف از جمله زانو، 
لگن، ش��انه، آرنج و مچ پا انجام می ش��ود. ولی رایج ترین جراحی ها، تعویض مفصل زانو و تعویض مفصل 

لگن هستند. این جراحی بایستی توسط پزشک متخصص انجام شود.
دکتر ابوالقاسم زاده عنوان کرد: با توجه به نوع و شدت آسیب دیدگی مفصل، دو نوع جراحی آرتروپلاستی 
انجام می شود که عبارتند از تعویض کامل مفصل و تعویض بخشی از مفصل  در هر دو نوع آرتروپلاستی، 

جراح از پروتزهای مصنوعی و مخصوصی استفاده می کند. 
 این متخصص ارتوپدی ادامه داد: چنانچه آس��یب دیدگی مفصل ش��دید باش��د، هر دو سطح مفصل با 
پروتز مناسب جایگزین خواهد شد. در این شرایط تمامی سطوح مفصل تخریب شده اند و قابل بازسازی 
نیس��تند و چنانچه آسیب دیدگی مفصل جزئی تر باش��د، تنها یک طرف سطح مفصل با پروتز مصنوعی 
جایگزین خواهد ش��د. در این وضعیت بخشی از مفصل سالم است و پروتز نیمه در کنار استخوان سالم 

قرار می گیرد.
 وی توضی��ح داد: برای آس��یب دیدگی های مفصلی، ابتدا از روش های غیرتهاجم��ی مانند مصرف دارو، 
فیزیوتراپی، تزریق مستقیم دارو به مفصل، جراحی بازسازی و… استفاده می کنند.چنانچه این روش ها، 

نتایج مطلوبی به همراه نداشته باشند، متخصص تصمیم به تعویض مفصل می گیرد. 
دکتر ابوالقاس��م زاده ابراز داش��ت: داشتن درد و التهاب از مهم ترین عوارض آسیب دیدگی مفصلی است. 
عواملی که می توانند در نهایت منجر به تعویض مفصل در بیماران ش��وند عبارتند از تروما یا وارد ش��دن 
ضربه ناگهانی، بیماری آرتروز،بیماری های روماتیس��م مفصلی مانن��د روماتوئید آرتریت، دررفتگی و بد 
جوش خوردن اس��تخوان، ایجاد عفون��ت در درون مفصل،تومورهای غضروف��ی درون مفصل و بیماری 

سینوویت.
 این متخصص ارتوپدی تشریح کرد: آرتروپلاستی و تعویض مفصل ازجمله جراحی های حساس و مهم به 
شمار می آید و قبل از انجام جراحی نیز، بیمار مستلزم به رعایت نکات مهمی است. اقداماتی که قبل از 
جراحی انجام می شوند، توسط پزشک مربوطه یا تیم مشاوره پزشکی، به بیمار توضیح داده خواهند شد. 
وی عن��وان ک��رد: برخی اقدامات مهم قبل از انجام جراحی تعوی��ض مفصل زانو عبارتند از انجام تمامی 
تس��ت ها مانند آزمایش خون، الکتروکاردیوگرام و عکس از قفسه سینه، ارائه نتایج روش های تشخیصی 
مانند س��ی تی اس��کن، ام آر ای و…، مشاوره با تیم پزش��کی پیرامون سوابق بیماری و داروهای مصرفی 
مانند انعقاد کننده های خون و اجتناب از خوردن و آشامیدن حداقل هشت ساعت قبل از شروع جراحی 
اس��ت.دکتر ابوالقاس��م زاده تش��ریح کرد: در اغلب موارد، جراحی آرتروس��کوپی و تعویض مفصل تحت 
بیهوش��ی عمومی انجام می ش��ود؛ مگر اینکه بیمار دارای شرایط خاصی باشد و متخصص بیهوشی اقدام 

به تزریق داروی بی حسی کند. 
این متخصص ارتوپدی بیان کرد: روند جراحی تعویض مفصل زانو این چنین اس��ت که پس از بس��تری 
شدن بیمار در بیمارستان و تزریق داروی بیهوشی، جراحی آغاز می شود. در ابتدا برشی در ناحیه وجود 
مفصل ایجاد می کنند، سپس با کنار کشیدن عضله ها و دیگر اجزای مفصل، ضایعات استخوانی را خارج 
می کنند. پروتزهای مصنوعی بنا به نوع آرتروپلاس��تی در محل مفصل تخریب ش��ده جایگزین می شود 
و در ادامه برای محکم ماندن پروتز در محل از س��یمان ارتوپدی اس��تفاده می کنند. در انتها، محل برش 

ایجاد شده را با استفاده از بخیه می بندند.
 وی می گوی��د: نتایج مطل��وب و مثبت این جراحی به مراقبت های بعد از جراحی بس��تگی زیادی دارد 

بنابراین مراقبت هایی که تحت عنوان توصیه های پزشکی بیان می شوند اهمیت بسیار بالایی دارند. 
دکتر ابوالقاسم زاده مطرح کرد: مراقبت های بعد از جراحی آرتروپلاستی شامل مصرف تمامی داروهای 
تجویز ش��ده توس��ط پزش��ک متخصص، خودداری از انجام تمرین ها و فعالیت های سنگین، استفاده از 
وس��یله های کمکی مانند واکر و عصا بس��ته به نوع تعویض مفصل، ش��رکت در جلسه های فیزیوتراپی، 

داشتن برنامه غذایی سالم و مقوی و پانسمان منظم زخم های ایجاد شده است.
این متخصص ارتوپدی خاطرنش��ان کرد: برخی از بیماران نگرانی زیادی از نتایج جراحی آرتروپلاس��تی 
دارند. با توجه به پیشرفت روش های جراحی و استفاده از پروتزهای مطلوب و باکیفیت، این نگرانی ها تا 

میزان زیادی کاهش پیدا می کند. به طوری که بیمار، پس از جراحی شاهد مزایای مهمی خواهد شد.
وی اضاف��ه کرد: از جمله مزایای انجام جراحی آرتروپلاس��تی می توان به کاه��ش یا از بین بردن درد و 
التهاب ناش��ی از آس��یب دیدگی،گس��ترش دامنه حرکتی،بهبود عملکرد مفصل،بهبود کیفیت زندگی و 

افزایش اعتماد به نفس اشاره کرد. 
دکتر ابوالقاسم زاده در پایان گفت: جراحی آرتروپلاستی نیز همانند دیگر جراحی ها، عوارضی به همراه 
دارد. میزان این عوارض به مهارت، دانش و تجربه جراح و انجام مراقبت های بعد از جراحی بستگی دارد. 
مهمترین عوارض احتمالی ناش��ی از جراحی آرتروپلاس��تی احساس درد، ایجاد تورم و التهاب،خونریزی 
زخم، بروز عفونت، عوارض کوتاه مدت داروی بیهوشی، آسیب به رگ های عصبی، واکنش آلرژیک بدن 

به پروتز مصنوعی و نیاز به تعویض مجدد مفصل است.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

عمل آرتروپلاستی زانو برای چه افرادی ضروری است؟
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زانو،  مفصل  تعویض  جراحی  عمل  علل  اصلی ترین  از  یکی  نادری:  دکتر   =
افراد  یا آرتریت روماتوئید است.  از آرتروز  ناشی  تخفیف دردهای شدید 
نیازمند به آرتروپلاستی معمولا در راه رفتن، بالا رفتن از پله و برخاستن مشکل 
دارند و همچنین برخی افراد در هنگام استراحت نیز ممکن است این درد ها 

را تجربه نمایند 

جراحی  عمل  از  قبل  آرتروز  برای  استفاده  مورد  دارویی  مواد  جمله  از    =
آرتروپلاستی عبارتند از مصرف داروهای ضد التهاب، داروهای درد )مسکن(، 
فیزیوتراپی،  رفتن،  راه  برای  کمکی  گجت  های  درد،  کاهش  خاص  حرکات 
ویسکوزیته  اصلاح  به  مربوط  تزریقات  زانو،  مفصل  در  کورتیزون  تزریقات 
)تزریق مواد روغنی جهت کاهش درد مفصل در حین حرکت(، کاهش وزن 

)برای افراد چاق( و تمرین و ورزش است

جراحی ها،  دیگر  همانند  نیز  آرتروپلاستی  جراحی  زاده:  ابوالقاسم  =دکتر 
عوارضی به همراه دارد. میزان این عوارض به مهارت، دانش و تجربه جراح 
و انجام مراقبت های بعد از جراحی بستگی دارد. مهمترین عوارض احتمالی 
ناشی از جراحی آرتروپلاستی احساس درد، ایجاد تورم و التهاب،خونریزی زخم، 
بروز عفونت، عوارض کوتاه مدت داروی بیهوشی، آسیب به رگ های عصبی، 
واکنش آلرژیک بدن به پروتز مصنوعی و نیاز به تعویض مجدد مفصل است

تمامی داروهای  از جراحی آرتروپلاستی شامل مصرف  بعد  =مراقبت های 
و  تمرین ها  انجام  از  خودداری  متخصص،  پزشک  توسط  شده  تجویز 
فعالیت های سنگین، استفاده از وسیله های کمکی مانند واکر و عصا بسته به 
نوع تعویض مفصل، شرکت در جلسه های فیزیوتراپی، داشتن برنامه غذایی 

سالم و مقوی و پانسمان منظم زخم های ایجاد شده است



چهارشنبه  29 آذر 1402    شماره  6748

آفتاب یزد: دومین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات 
۱۰۴ نفر از اعضای سازمان مجاهدین خلق موسوم به 
منافقین و همچنین ماهیت این سازمان به عنوان یک 
شخصیت حقوقی، در شــعبه یازدهم دادگاه کیفری 
یک اســتان تهران به ریاســت قاضی حجت الاسلام 
والمسلمین دهقانی و مستشاران دادگاه مرتضی تورک 
و امین  ناصری در مجتمع قضائی امام خمینی )ره( به 

صورت علنی با تلاوت آیاتی از سوره نسا برگزار شد.
قاضی دهقانی در ابتدای این جلســه اظهار کرد: این 
دادگاه با رعایت کامل تشریفات قانونی بعد از وصول 
کیفرخواست و مطالعه دقیق آن از سوی اعضای دادگاه، 
به اســناد مواد ۲، ۴، ۵، ۶، ۷، ۱۲ و ۱۳ قانون مجازات 
اسلامی که به صراحت اعلام کرده قوانین جزایی ایران 
درباره کلیه اشخاصی که در قلمروی حاکمیت زمینی، 
دریایی و هوایی جمهوری اسلامی ایران مرتکب جرم 
شوند، اعمال می شــود و حتی اگر قسمتی از جرم و 
یا نتیجه آن در قلمروی حاکمیتی جمهوری اسلامی 
ایران باشــد، در حکم جرم واقع شده در ایران قلمداد 
می شود و هر شخصی در خارج از قلمروی حاکمیت 
مرتکب جرایم علیه امنیت نظام، چه امنیت داخلی و 
خارجی، تمامیت ارضی یا استقلال جمهوری اسلامی 
ایران گردد، طبق قوانین کشــور مجازات می شود. در 
بخشی از جلسه دادگاه اعلام شد که مژگان پارسایی 
متهم ردیف هشتم فرزند محمد و متولد شهر مسجد 
سلیمان پس از اینکه برای ادامه ی تحصیل به کشور 
آمریکا می رود، تحت تأثیر برادرش که هوادار منافقین 
بوده جذب گروهک شده و درس را رها می کند. متعاقباً 
نامبرده با یکی از اعضای این تشــکیلات به نام جلال 
شریفی ازدواج کرده و در زمان حمله ی رژیم بعث به 
ایران به اتفاق همســرش عازم عراق می شود. وی در 
گروهک تروریستی منافقین مسئولیت های متعددی 
از جمله مسئول اول مقر اشرف محافظ مریم رجوی 
جانشــین مریم و... داشته است. همچنین مشارالیها 
در عملیات های نظامی تروریســتی فروغ جاویدان و 
نسل کشی اکراد عراق موسوم به مروارید نیز شرکت 
می کند. در ضمن وی در ســال ۱۳۷۲ به همراه مریم 
رجوی از کشــور عراق خارج شــده و در کشور های 
اروپایــی، اقدام به جمــع آوری کمک های مالی برای 
اهداف تروریستی تشکیلات می کند. نامبرده در ادامه 

مجدداً در سال ۱۳۷۵ به عراق بازگشته و 
مسئول یکی از مقر های شاخه ی نظامی 
گروهک تروریستی منافقین می شود. این 
مقر چندین عملیات مرزی در منطقه ی 
قصر شیرین نفت شهر و حمله به مرزبانان 
جمهوری اســلامی را سازماندهی کرده 
است. همچنین طی سال های ۱۳۷۶ تا 
۱۳۸۰ که تیم های عملیاتی تشــکیلات 
پس از آموزش های لازم به منظور ارتکاب 
اقدامات تروریستی به داخل کشور اعزام 
می شــدند، پارســایی در نشســت های 

جمعی اعضای تیم را توجیه تشویق و ترغیب به انجام 
ایــن اقدامات می کند.به همین دلیــل نیز اقدامات و 
فعالیت های مشارالیها موجب می شود مسعود رجوی 
در نشســت جمعی اعلام نماید بیشــترین راندمان 
عملیاتی توسط قرارگاه تحت فرماندهی مژگان صورت 
گرفته و مژگان ســازمان را نجات داده است. گفتنی 
است وی مدتی نیز مسئولیت تشکیلات گروهک در 
فرانسه را برعهده گرفته و پس از آن به مقر اشرف ۳ در 
آلبانی منتقل و در قسمت مالی تامین مالی تروریسم 
تشکیلات مشغول به کار می شود. مژگان پارسایی یکی 
از عوامل اصلی تشکیل طراحی سازماندهی و هدایت 
تیم ترور امیر ســپهبد علی صیاد شیرازی و نتیجتاً 
شــهادت و به تعبیر حقوقی قتل عمد این شهید والا 
مقام محسوب می شــود. ضمناً نامبرده تحت تعقیب 
اینترپل بوده و دارای اعلان قرمز به شــماره ۲۰۰۲-
A-۶/۴۲۶ اســت. در بخش دیگری از این دادگاه نیز 
اعلام شد زهرا مریخی فرزند محمدعلی متولد قائمشهر 
از طرف پدری اصالتاً اهل شــوروی بوده و در ســال 
۱۳۵۲ با منافقین آشــنا و جذب تشکیلات می شود. 
وی فعالیت های خود را تحت عنوان جوانان به اصطلاح 
مسلمان، در شهرستان قائمشهر شروع می کند. مریخی 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی بــه فعالیت خود در 
تشکیلات قائمشهر ادامه داده و پس از آغاز فاز نظامی 
تروریســتی گروهک بعد از چند سال اختفا در نهایتاً 
در سال ۱۳۶۳ از کشــور خارج و به کردستان عراق 
متواری می شود.  خانه های تیمی قائمشهر و تهران او 
در سال ۱۳۶۶ با یکی از اعضای منافقین به نام ماشاء 
الله توکلی ازدواج تشــکیلاتی کرده و در پی جریانات 

طلاق تشــکیلاتی نیز از وی جدا می شــود. یکی از 
برادران نامبرده به نام علی که با تشــویق مشارالیها از 
کشور متواری و در عراق به منافقین ملحق شده بود 
در عملیات نظامی تروریستی آفتاب کشته می شود. 
نامبرده پس از آنکه در سال ۱۳۶۴ در پاریس مستقر 
می گردد تا سال ۱۳۸۱ به صورت مستمر، بین عراق و 
کشور های اروپایی تردد داشته و منصب هایی همچون 
مسئول تشــکیلات نفاق در آلمان انگلیس و حوزه ی 
اســکاندیناوی را برعهده می گیرد. دیگر فعالیت ها و 

مسئولیت های او عبارت است از:
مسئولیت ستاد تبلیغات سیما، رادیو و نشریه نفاق

عضویت در شورای تروریستی موسوم به ملی مقاومت
و عضو شــورای رهبری و مسئول هماهنگ کننده ی 

دفاتر به اصطلاح ریاست جمهوری منافقین 
ضمناً نامبرده تحت تعقیب اینترپل بوده و دارای اعلان 
قرمز به شماره A-۶/۴۳۸-۲۰۰۲ است. متهم ردیف 
دهم دادگاه رســیدگی به جرایم گروهک تروریستی 
منافقیــن محمد علی توحیدی خانیکی اســت. وی 
در ســال ۱۳۴۷ توسط پسر عمویش هادی خانیکی 
جذب و هوادار منافقین شده و همسرش به نام قدسی 
خرازیان نیز از اعضای گروهک و متواری به فرانســه 
بوده که در ســال ۱۳۶۶ طلاق تشکیلاتی می گیرند. 
گفتنی اســت محمد علی توحیدی از کادر های مهم 
گروهک تروریستی منافقین در کشور فرانسه و مسئول 
سیمای به اصطلاح آزادی می باشد. دیگر فعالیت ها و 

مسئولیت های وی عبارت است از:
مسئول بخش به اصطلاح نظامی گروهک و عضو دفتر 

مسعود رجوی در سال ۱۳۵۷

عضو بخش روابط خارجی تشکیلات در 
سال ۱۳۵۹

مسئول نشریه ی به اصطلاح مجاهد در 
سال ۱۳۶۵

شــرکت در عملیات تروریستی نظامی 
فروغ جاویدان

عضو شــورای تروریستی موسوم به ملی 
مقاومت

و مســئول برخورد با عناصر مسئله دار 
گروهک در سال

۱۳۷۳ ضمناً نامبرده تحت تعقیب اینترپل 
 A-۶/۵۸۱-۲۰۰۲ بوده و دارای اعلان قرمز به شماره
اســت. علی خدایی صفت متهم ردیف یازدهم:علی 
خدایی فرزند عباس متولد تهران در سال ۱۳۵۰ توسط 
برادرش مهدی جذب گروهک می شــود. وی پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی مدتی در بخش به اصطلاح 
سیاســی تشــکیلات در امور مربوط به شهرستان ها 
فعالیت کرده و در ســال ۱۳۵۹ بعد از ازدواج با یکی 
دیگر از منافقین به نام فائزه بهاری مسئولیت تعدادی 
از تیم هــای عملیاتی را بر عهده می گیرد. البته مدتی 
نیز مســئول عملیات های تروریستی شیراز می شود.  
عضویت در هیئت تحریریه ی نشــریه ی به اصطلاح 
مجاهــد فعالیت در بخش تبلیغات منافقین و توجیه 
و جــذب نیرو های بــدو ورود به تشــکیلات از دیگر 
اقدامات علی خدایی صفت به شــمار می آید. گفتنی 
است نامبرده در ســال ۱۳۶۱ از ایران متواری و طی 
سال های ۱۳۶۳ - ۱۳۶۴ در بخش مهاجرت در فرانسه 
و پــس از آن در بخش به اصطلاح اجتماعی گروهک 
فعالیت نموده و ســپس به عراق منتقل و مسئولیت 
عملیات های تروریســتی در استان فارس را عهده دار 
می شــود. در ادامه در سال ۱۳۶۶ به ستاد به اصطلاح 
سیاسی منتقل و مسئولیت تدارکات خارج را به عهده 
می گیرد. او پس از تشکیل مقر های نظامی تروریستی 
منافقین به عنوان مسئول در عملیات ها شرکت کرده و 
در عملیات تروریستی نظامی فروغ جاویدان به عنوان 
مسئول تیم در محور قزوین و تحت مسئولیت مهدی 
افتخاری بوده اســت. وی در حــال حاضر نیز یکی از 
اعضای کمیته اطلاعات و عملیات ستاد داخله است. 
شایان ذکر است برادر او )مهدی( و احد از خواهرانش 

)به نام صدیقه( در عراق و در مقر اشرف جزو شورای 
رهبری بوده اند. ضمناً نامبرده تحت تعقیب اینترپل 
 A-۶/۵۳۱-۲۰۰۲ بوده و دارای اعلان قرمز به شماره
است. مهدی خدایی صفت متهم ردیف دوازدهم:مهدی 
خدایی فرزند عباس متولــد تهران از اعضای قدیمی 
گروهک منافقین است که پس از استمرار فعالیت های 
خود به نفع تشکیلات در ســال ۱۳۶۰ به کردستان 
متواری و در قسمت رادیوی نفاق شروع به کار می کند.

سپس به فرانسه رفته و از مسئولان به اصطلاح روابط 
خارجی گروهک می شود. گفتنی است برادر کوچکتر 
مشارالیه به نام علی خدایی صفت از کادر های قدیمی 
و فعال منافقین بوده و یکی از خواهرانش به نام صدیقه 
نیز از اعضای شــورای رهبری تشکیلات است. دیگر 

فعالیت ها و مسئولیت های او عبارت است از:
مسئول امنیتی بخش روابط گروهک در سال ۱۳۶۰

شــرکت در عملیات های تروریستی نظامی مروارید و 
فروغ جاویدان

مسئول نشســت های به اصطلاح سیاسی در پذیرش 
مقر اشرف

عضو شورای مرکزی منافقین
مســئول طرح و برنامه های شاخه ی نظامی گروهک 

تروریستی منافقین
و مسئول قسمت نشــریات و موضوعات به اصطلاح 

سیاسی در مقر اشرف در یک مقطع
ضمنــاً نامبــرده در حال حاضر نیز یکــی از اعضای 
کمیته ی اطلاعات و عملیات تشکیلات در آلبانی است. 
عباسعلی داوری فیضی پورآذر متهم ردیف سیزدهمین 
دادگاه رسیدگی به پرونده گروهک تروریستی منافقین 
است. داوری از ســال ۱۳۴۷ جذب گروهک شده در 
مقطع قبل از انقلاب، دارای سابقه ی جعل اسناد بوده 
اســت و دارای یک شناسنامه ی دیگر با شماره ۳۲ و 
تاریخ تولد ۱۳۲۲/۰۱/۰۸ اســت. ضمناً وی در اوایل 
پیروزی انقلاب اسلامی مدتی به سازماندهی تشکیلات 
در تبریز و مشــهد پرداخته و سپس در دفتر مرکزی 
منافقین در تهران مشغول فعالیت می شود.  همچنین 
مشارالیه پس از رجوی همراه همسرش از کشور خارج 
و مسئول دفتر به اصطلاح سیاسی گروهک منافقین 
در خارج از کشور می شود.  گفتنی است جلسه بعدی 

دادگاه روز سه شنبه هفته آینده برگزار می شود.

گوشی آقای وزیر 
و فلاکت ما روزنامه چی ها

ادامه از صفحه اول:
... مثلًا اگر به جای مجری تلویزیون، یکی 
از همین جوانان دهه ی هشتاد و نود نشسته 

باشد گوشــی آقای وزیر را می گیرد و به 
او ثابت می کند هم اینترنت گوشی آقای 
وزیر »اینترنت تر« است هم خبری از فیلتر 

و باقی مباحث نیست!
- دوم دیگر این که برادر عزیز، ســرعت 
اینترنت که قیمت مرغ و تخم مرغ نیست 
بشود کتمان کرد، یکی آن گوشه ی دنیا با 

چند راست کلیک و چپ کلیک نمودار 
ســرعت ایران را می گذارد پشت ویترین 
جهانی تا همه ببینند شــوخی بردار هم 

نیست.
- سوم آن که لابد گزارش اخیر درباره ی 
ســرعت اینترنت را آقــای وزیر مطالعه 
کرده اند: »طبق گزارش اخیر اسپید تست 

از سرعت اینترنت موبایل و ثابت کشورها 
در نوامبر ۲۰۲۳ میلادی، میانه ســرعت 
اینترنت موبایل ایران ۳۱.۸۲ و میانه سرعت 
اینترنت ثابت کشور ۱۲.۷۶ مگابیت برثانیه 
بوده اســت. در این ماه هرچند ایران در 
میانه  بیشترین  با  کشــورهایی  رده بندی 
ســرعت اینترنت موبایل همچنان رده ۷۵ 
اســت. اوگاندا در رده ۶۹ و زیمبابوه در 
رتبه ۷۴ قــرار دارند. جدیدترین گزارش 
اسپید تست نشــان می دهد میانه سرعت 
اینترنت موبایل و ثابت جهان در یازدهمین 
ماه ۲۰۲۳ میلادی )نوامبر( به ترتیب ۴۸.۶۱ 

و ۹۰.۲۱ مگابیت برثانیه بوده است.«
- چهارم این که، بی خبر هستید یا نیستید را 
نمی دانم اما با کم کردن های متوالی سرعت 
اینترنت، عملًا مردم را شرطی کرده اید به 
این صورت که تا اینترنت دچار سرگیجه 

می شود مردم از هم می پرسند: »دوباره کجا 
اختلاس شده، دوباره قرار چی رو گرون 
کنند، جایی شــلوغ شده، خبری شده که 

مردم نباید بفهمند؟«
- پنجم این که، بیایید یک بار برای همیشه 
تکلیف خودتان و مردم را ســر سرعت 
اینترنت روشن کنید. لازم هم نیست گوشی 
خودتان را نشــان مردم بدهید، بی تعارف 
بنشینید رو در روی مردم و بگویید: »همین 
است که هســت!« لااقل اینگونه اعصاب 

خُردی مردم کمتر می شود!
- ششــم این که اگر وســع تان می رسد 
لااقل برای ما روزنامه چی ها یک عدد از 
بارها نشان مان داده اید  همان موبایلی که 
تهیه کنید تا برای آپلــود یک عکس از 

سایت های داخلی دچار زحمت نشویم.
و نکته ی آخر: این نیز بگذرد!

7گزارش

? اقدام وحشــیانه تروریســت ها؛ اقدام 
بی شرمانه، وحشیانه و حمله تروریستی به 
مقر نظامی »راسک« که موجب شد ۱۱نفر 
از حافظان امنیت به شهادت برسند، این 
کار غیر انسانی تروریست ها موجب انزجار 
مردم زاهدان و بقیه شهرها شد. امیدواریم 
هر چه سریع تر عوامل مربوط شناسایی، 
دستگیر و به ســزای اعمال ننگین شان 

برسند. /عادل افکار
? مردم پای عقایدشان هستند؛ مراسم 
تشییع جنازه شــهدای گرانقدر و گمنام 
۲۶ آذر با حضور مردم عزیز ایران به طور 
گســترده و با شکوه برگزار شد و بار دیگر 
هموطنان گرامی و مردم بزرگوار کشــور 
ایران ثابــت کردند که پای عقایدشــان 
هستند. مدیرمســئول روزنامه آفتاب یزد 
هم برای شــهدای والامقام ســنگ تمام 
گذاشتند و یک صفحه کامل )صفحه۶(، 
۲۷ آذر را به مراسم تشییع جنازه شهدای 
گمنام اختصاص دادند که جای قدردانی 
دارد. /حسین عابدینی - محمد جان نثاری
? رویــداد ۱۳؛ علی/ خبرنگار اجتماعی: 
شهرداری منطقه ۱۳ تهران از سوی رئیس 
مرکز اورژانس اســتان تهران توصیه هایی 
درباره شرایط آلودگی در اختیارم گذاشتند 

که به شرح زیر است:
شهروندان باید در صورت احساس تنگی 
نفس، دوبینی، سردرد، سرگیجه و تهوع به 
عوامل اورژانس مراجعه کنند تا به وضعیت 
آن ها رسیدگی و اقدامات لازم انجام شود.

نوزادان، ســالمندان، زنان باردار، بیماران 
مبتلا به بیماری های قلبی و عروقی و سایر 
گروه های پرخطر نیز حتی الامکان از منزل 

خارج نشوند.
? تعمیــرکاران راحت طلب؛ بیشــتر 
تعمیــرکاران به جای تعمیــر قطعات و 
لوازم یدکی خودرو و برای راحتی کارشان 
مشتریان را ملزم به خرید لوازم نو می کنند. 
تعمیــرکاران پر ادعــا و راحت طلب که 

تعویض کارند! /مجتبی طاهر
? برخی از کاســبان اجناس را گران تر 
از قیمت درج شــده روی آن می فروشند 
و بعضی ها هم از نصب برچسب قیمت ها 
روی کالاها خودداری می کنند. سال های 
گذشــته نوشــتن قیمــت روی اجناس 
الزامی بود. آیــا درج قیمت ها دلبخواهی 
شده یا این که بازرسان سازمان عریض و 
طویل تعزیرات بی حوصله شده یا فرصت 
رسیدگی به این گونه تخلفات را ندارند؟ /

دانیال کاشفی
? در مراجعــه بــه مراکــز دولتــی یا 
غیردولتی، برخورد خوب و مشتری مداری 
باعث می شــود مردم رضایت بیشــتری 

داشته باشند.
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
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آگهی فقدان سند مالکیت 
برگ  دو  تسلیم  با   ) مالک   ( خاکسار  رضا  آقای  اینکه  به  نظر 
استشهادیه محلی مصدق شده طی شماره ۵۲۲۴ و ۵۲۲۵ مورخ 
۱۴0۲/۱۸/۲۲ توسط دفترخانه اسناد شماره ۱۵۱۳ حوزه ثبتی 
تهران و برگ تقاضا به شماره وارده ۲۵0۲۹۸۹۴ مورخ ۱۴0۲/۸/۲۲ 
مدعی فقدان سند مالکیت ششدانگ یک قطعه آپارتمان مسکونی 
نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ۵۸۵۴۶ فرعی از ۷0۲۲ 
 ، مذکور  اصلی  از  فرعی   ۷۲0۸ از  شده  مجزا  و  مفروز   ، اصلی 
قطعه ۱0 در طبقه ۴ و واقع در بخش 0۲ ناحیه حوزه ثبت ملک 
متن  مربع  ۱0۴.۹۹متر  مساحت  به  تهران  استان  تهران  نارمک 
ملک آپارتمان مسکونی قطعه دهم تفکیکی مفروز و مجزی شده 
از شماره ۷۲0۸ فرعی از ۷0۲۲ اصلی، به مساحت )۹۹/ ۱0۴( 
یکصد و چهار متر و نود و نه دسیمتر مربع ، واقع در سمت شمال 
غربی طبقه چهارم که ۴/0۶ چهار متر و شش دسیمتر مربع آن 
بالکن  آن  مربع  دسیمتر  و شش  متر  سه   )۳/0۶(  ، پیشرفتگی 
پیشرفتگی ، است . مشخصات منضمات ملک: پارکینگ قطعه ۷ 
به مساحت ۱۱ متر مربع انباری قطعه ۱0 به مساحت ۲.۹۸ متر 
مربع مشخصات مالکیت: مالکیت رضا / خاکسار فرزند درویشعلی 
شماره شناسنامه ۴۳۳۲ تاریخ تولد ۱۳۳۵/۱۱/۱۵ صادره از تهران 
دارای شماره ملی 00۴۲۵0۶۱۱۵ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ 
بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت 
۹۸۵۲ تاریخ ۱۴0۱/۱۲/۱۳ دفترخانه اسناد شماره ۱۶۴۴ شهر 
چاپی  بشماره  اصلی  مالکیت  سند  موضوع  تهران  استان  تهران 
الکترونیکی  دفتر  شماره  با   0۱ سال  الف  سری   ۲۸0۱۴۶
۱۴0۲۲0۳0۱0۲۵00۶۴۸۴ ثبت گردیده است. بعلت جابجایی 
المثنی  مالکیت  سند  صدور  درخواست  و  گردیده  مفقود  اثاثیه 
پلاک موصوف را نموده است لذا مراتب در اجرای ماده ۱۲0 آئین 
نامه قانون ثبت فقط در یک نوبت در یک روزنامه کثیر الانتشار 
انجام  ادعای  کسی  چنانچه  تا  میشود  آگهی   ) روزنامه  همین 
معامله نسبت به ملک مذکور و یا وجود اصل سند مالکیت نزد 
خود را داشته باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مهلت ۱0 روز 
اعتراض خود را به انضمام اصل سند مالکیت به این منطقه ارائه 
نماید تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است اصل سند مالکیت 
پس از رویت و ملاحظه به ارائه دهنده اعاده خواهد شد لیکن به 
اعتراض بدون ارائه اصل سند مالکیت ترتیب اثر داده نمیشود. در 
صورت عدم وصول واخواهی ظرف مهلت مقرر قانونی المثنی سند 
به متقاضی تسلیم خواهد گردید. مالکیت پلاک مرقوم صادر و 
بهروز جشان رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نارمک 

تهران-15147

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
قطعه  یک  ششدانگ   1397/35 ثبتی  پلاک  از  قسمتی  حدود  تحدید  چون 
بخش  در  واقع  مربع  متر   ۶۰۸.۸۲ مساحت  به  آن  در  احداثی  بنای  با  زمین 
ملی  شماره  به  فرزندرضا  شعبانعلی  حاجی  صغری  تقاضای  مورد  تهران  ده 
۰۰53۲971۰5 ش.ش 115 و محسن حاج شعبانعلی فرزند رضا ش ش: ۶۲ 
به تبصره ماده 15  نیامده، عمل  بعمل  تا کنون   ، شماره ملی ۰۰53۲۴۶5۶۴ 
قانون ثبت مقدور نبوده است. لذا عملیات تحدید حدود ملک مذکور در تاریخ 
1۴۰۲/1۰/۲۶ روز سه شنبه ساعت 1۲ ظهر در محل وقوع ملک شروع و بعمل 
خواهد آمد بدینوسیله باطلاع مجاورین پلاک ثبتی موصوف می رساند در روز و 
ساعت مقرر در محل حضور به هم .رسانند چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق 
ارتفاقی داشته باشند ظرف مدت یک ماه از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید 
و رسید  تسلیم  زیبادشت  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  را  اعتراض خود  حدود 
دریافت دارند و در اجرای تبصره ۲ ماده واحده اصلاح مواد 1۶ و ۲۰ قانون ثبت 
مصوب 73/3/۲5 مجلس محترم شورای اسلامی ظرف مدت یکماه دادخواست 
اعتراض خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به دفتر این اداره تسلیم 
قید  تاریخ  اینکه  )توضیح   1۴۰۲/۰9 انتشار:۲9/  تاریخ  نمائید.   اخذ  رسید  و 
1۴۰۲/1۰/۲۶ تحدید:  تاریخ  باشد(  می  آگهی  انتشار  به  مربوط  فقط  شده 

افشين رسولی كفيل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت 
تهران-15146 

آگهی فقدان سندمالکيت 
اقای سید میلاد مدنی کوچک )مالک( با تسلیم دوبرگ استشهادیه محلی مصدق 
که تحت شماره ۴۸۴3 مورخ 1۴۰۲/۰5/۲۶ دفترخانه 1۰۴۶ تهران و برگ تقاضای 
وارده بشماره 11۸79 مورخ 1۴۰۲/۰5/۲۸ مدعی فقدان سند مالکیت چهار دانگ 
قطعه  اصلی   ۲395 از  فرعی   ۶77۲3 پلاک  به  مسکونی  اپارتمان  ششدانگ  از 
تفکیکی مفروز از 1۴5۴7 فرعی از اصلی مذکور بمساحت 9۲/۴۸ متر مربع در 
دفتر  ذیل  یک  زیرزمین  در  مربع  متر   13/۲۶ بمساحت   ۴ قطعه  انباری  طبقه 
الکترونیک 1۴۰1۲۰3۰1۰۸۰۰۰ بنام سید میلاد مدنی کوچک ثبت و سند به 
چاپی ۸757۴1 صادر و تسلیم بانضمام گردید. سپس نامبرده به علت جابجایی 
سند مالکیت خود را مفقود نموده است و درخواست صدور سند مالکیت المثنی 
نموده اند لذا مراتب باستناد ماده 1۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می شود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم غیر از اسناد 
فوق و یا وجود سند مالکیت مذکور نزد خود باشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف 
مدت 1۰ روز به این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت 
یا سند معامله تسلیم و رسید دریافت نمائید تا مورد رسیدگی قرار گیرد به اعتراض 
بدون ارایه اصل سند مالکیت ترتیب اثر داده نخواهد شد. از انقضای مهلت مزبور و 
نرسیدن واخواهی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام خواهد.

كمال شاكری سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهر  آرا 
تهران-15143

آگهی فقدان سند مالکیت 
استشهادیه  دوبرگ  ارائه  با  رشیدآبادی  طباطبائی  معصومه  خانم 
تهران   ۱۶۹ دفتر  تائید  مورد   ۱۴۰۲.۰۸.۱۳ مورخ   ۲۹۸۰۵ شماره 
و درخواست وارده به شماره ۳۰۸۷۹-۲ مورخ ۱۴۰۲.۰۹.۰۷ مدعی 
یکدستگاه  دانگ  به شش  مربوط  مالکیت  سند  جلد  یک  که  است 
آپارتمان قطعه ۲ تفکیکی واقع در طبقه اول به مساحت ۱۸۱ متر 
مربع بانضمام انباری قطعه ۲ تفکیکی به مساحت ۸.۶۰ متر مربع 
به مساحت  پارکینگ قطعه ۲ تفکیکی  و  واقع در طبقه زیر زمین 
۱۰.۸ متر مربع واقع در طبقه زیر زمین به شماره ۱۱۱۳۱۰ فرعی 
از ۴۴۷۶ اصلی واقع در بخش هفت تهران بنام معصومه طباطبائی 
بشماره   ۲۰۶۶ دفتر   ۵۵ صفحه   ۳۳۴۰۵۰ ثبت  ذیل  رشیدآبادی 
چاپی ۱۷۹۲۸۸ صادر و تسلیم گردیده که در اثر جابجایی )موقع 
درخواست  گردیده،  مفقود   ) است  شده  گم  املاک  دفتر  به  رفتن 
تبصره  باستناد  مراتب  لذا  است  نموده  مالکیت  المثنی سند  صدور 
در  ثبت  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۲۰   ۷۲/۹/۲ مورخه  اصلاحی  یک 
یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت 
به ملک مرقوم غیر از اسناد فوق و یا وجود سند مالکیت مذکور نزد 
خود می باشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف مدت ۱۰ روز به این 
منطقه مراجعه و اعتراض خودراضمن ارائه اصل سند مالکیت یاسند 
قرارگیرد  تامور در رسیدگی  نمائید  معامله تسلیم و رسید دریافت 
در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت مزبورو عدم وصول اعتراض 
نسبت به صدور المثنی سند مالکیت طبق مقررات اقدام خواهد شد.
غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران 

15140-

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
چون تحدید حدود قسمتی از پلاک ثبتی ۹۳۵  - اصلی ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۱۰۲.۶۵ متر 
مربع واقع در بخش ده تهران مورد تقاضای عباسعلی عباسعلی 
بعمل  تا کنون  به شماره ملی ۰۰۵۳۳۱۵۳۸۳  اصغر  فرزند علی 
نیامده، که به آن پلاک ثبتی یک فرعی به آن اختصاص یافته است 
)۹۳۵/۱( عمل به تبصره ماده ۱۵ قانون ثبت مقدور نبوده است. 
 ۱۴۰۲/۱۰/۲۶ تاریخ  در  مذکور  ملک  تحدید حدود  عملیات  لذا 
روز سه شنبه ساعت ۱۲ ظهر در محل وقوع ملک شروع و بعمل 
موصوف  ثبتی  پلاک  مجاورین  باطلاع  بدینوسیله  آمد  خواهد 
می رساند در روز و ساعت مقرر در محل حضور به هم .رسانند 
باشند ظرف  ارتفاقی داشته  اعتراضی به حدود و حقوق  چنانچه 
مدت یک ماه از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض 
رسید  و  تسلیم  زیبادشت  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  را  خود 
دریافت دارند و در اجرای تبصره ۲ ماده واحده اصلاح مواد ۱۶ 
و ۲ قانون ۷۳/۳/۲۵ مجلس محترم شورای اسلامی ظرف مدت 
یکماه دادخواست اعتراض خود را ثبت مصوب به مرجع قضایی 
تقدیم و گواهی آن را به دفتر این اداره تسلیم و رسید اخذ نمائید. 
تاریخ انتشار: )۱۴۰۲/۰۹/۲۹( توضیح اینکه تاریخ قید شده فقط 
تحدید:۱۴۰۲/۱۰/۲۶. تاریخ  باشد.  می  آگهی  انتشار  به  مربوط 

افشین رسولی كفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زیبادشت تهران-15141 

آگهی فقدان سند مالکیت 
تسلیم  با  مالک  بعنوان  نائینی  سلیمانیه  حمیده  خانم  اینکه  به  نظر 
شماره  به  یکتا  شناسه  طی  شده  مصدق  محلی  استشهادیه  برگ  دو 
مورخ   ۳۵۴۸۴۶ شماره  به  تصدیق  رمز  و   ۱۴۰۲۰۲۱۵۲۷۸۷۰۰۰۶۱۷
۱۴۰۲/۰۸/۲۵ توسط دفترخانه اسناد رسمی شماره ۴۶ حوزه ثبتی تهران 
و برگ تقاضا به شماره وارده ۱۰۷۸۰۳۱۵۸۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۷ مدعی 
بلوک  اول  طبقه  در  واقع  مغازه  یکباب  ششدانگ  مالکیت  سند  فقدان 
ثبتی  پلاک  تحت  تفکیکی  قطعه ۳۴۰  مربع  متر  بمساحت ۲۰/۲۳   ۲۱
ذیل   ۰۰۸۷۹۳۵ چاپی  شماره  به  تهران   ۱۲ بخش  در  واقع   ۲/۳۰۴۰۳
قدر  با  است  گردیده  صادر  سند  و  ثبت   ۳۷۶ آباد صفحه  یافت   ۴ دفتر 
السهم از عرصه و سایر مشاعات و مشترکات طبق قانون تملک آپارتمانها 
اسباب  علت  به  مفقودی  اعلام  با  نامبرده  که  آن  اجرائی  نامه  آئین  و 
 . است  نموده  را  موصوف  پلاک  مالکیت  سند  المثنی  درخواست  کشی 
لذا مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت فقط در یک نوبت 
در یک روزنامه کثیرالانتشار آگهی میشود تا چنانچه کسی ادعای انجام 
را  خود  نزد  مالکیت  سند  اصل  وجود  مذکورویا  ملک  به  نسبت  معامله 
اعتراض  روز   ۱۰ مهلت  ظرف  آگهی  این  انتشار  تاریخ  از  باشد  داشته 
مورد  تا  نماید  ارائه  منطقه  این  به  مالکیت  سند  اصل  انضمام  به  خودرا 
رویت  از  پس  مالکیت  سند  اصل  است  بدیهی  گیرد  قرار  رسیدگی 
بدون  اعتراض  به  لیکن  شد  خواهد  اعاده  دهنده  ارائه  به  ملاحظه  و 
صورت  در  نمیشود.  داده  اثر  ترتیب  مالکیت  سند  اصل  ارائه 
سند  المثنی  قانونی  مقرر  مهلت  ظرف  واخواهی  وصول  عدم 
گردید. خواهد  تسلیم  متقاضی  به  و  صادر  مرقوم  پلاک  مالکیت 

خداداد  بشیری  مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک یافت آباد 
تهران -15144

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
چون تحدید حدود قسمتی از پلاک ثبتی ۱۰۸۹ - اصلی ششدانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی در آن به مساحت ۷۲.۰۹ متر مربع واقع در بخش ده تهران مورد 
تقاضای منصوره حاجی آقا بزرگی فرزند ابوالقاسم به شماره ملی ۰۰۵۳۳۰۷۳۰۵ 
تا کنون بعمل نیامده، که به آن پلاک ثبتی یک فرعی به آن اختصاص یافته است 
لذا عملیات  است.  نبوده  مقدور  ثبت  قانون  ماده ۱۵  تبصره  به  )۱۰۸۹/۱( عمل 
تحدید حدود ملک مذکور در تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۴ روز یک شنبه ساعت ۱۲ ظهر 
در محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد .بدینوسیله باطلاع مجاورین پلاک 
رسانند  هم  به  محل حضور  در  مقرر  ساعت  و  روز  در  رساند  می  موصوف  ثبتی 
چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی داشته باشند ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک 
زیبادشت تسلیم و رسید دریافت دارند و در اجرای تبصره ۲ ماده واحده اصلاح مواد 
۱۶ و ۲۰ قانون ثبت مصوب ۷۳/۳/۲۵ مجلس محترم شورای اسلامی ظرف مدت 
یکماه دادخواست اعتراض خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به دفتر 
اینکه  انتشار: ۱۴۰۲/۰۹/۲۹)توضیح  تاریخ  نمائید.  اخذ  اداره تسلیم و رسید  این 
تاریخ قید شده فقط مربوط به انتشار آگهی می باشد( تاریخ تحدید:۱۴۰۲/۱۰/۲۴ 

افشین رسولی كفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت 
تهران-15149 

آگهی در اجرای ماده 149 قانون ثبت 
از  فرعی   ۷۸۱ ثبتی  پلاک  مالک  خراسانی  عبدالعلی  آقای  اینکه  به  نظر 
۱۱۷- اصلی مبلغ ۳۴۵۹۵۳ ریال بابت اضافه مساحت به میزان ۷۶/۸۷ متر 
مربع حاصله از پلاک مزبور به حساب سپرده این اداره واریز نموده است لذا 
در اجرای ماده ۱۴۹ قانون ثبت و حسب اعلام مالک مبنی بر عدم دسترسی 
به مالکین اولیه ، بدینوسیله ابلاغ میگردد جهت اخذ وجه مزبور به اداره ثبت 
اسناد و املاک لواسان مراجعه فرمایید در غیر اینصورت پس از سپری شدن 
۱۰ سال اعراض محسوب ووجه به حساب درآمد اختصاصی ثبت واریز میشود.
نصرالله رادپور رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک لواسانات-15148 
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آفتاب یزد - گروه شبکه: در ناتوانی در حل معضل آلودگی هوا 
از ســوی مسئولین همین بس که باز هم تعطیلی مدارس را تنها 
راه حل این معضل دیدند. معلوم نیست که مدارس برای چه مدت 
دیگر باید تعطیل باشند تا آلودگی هوا پایان یابد. به خصوص آنکه 
آسمان هم بخیل شــده و خبری از باد و باران نیست. در همین 
راســتا معاون اســتاندار تهران از غیرحضوری شدن همه مقاطع 
تحصیلی در اســتان تهران غیــر از فیروزکوه در دو نوبت صبح و 
عصر تا پنجشنبه ۳۰ آذرماه خبر داد. به گزارش ایسنا، میر محمد 
غراوی با اشــاره به مصوبات جلسه کمیته اضطرار آلودگی هوای 
تهران، گفت: با توجه به تشــدید و اســتمرار آلودگی و پایداری 
هوا و در معرض خطر قرار گرفتن شــهروندان، بر اســاس مصوبه 
کارگروه هماهنگی شرایط اضطرار آلودگی هوا، فعالیت آموزشی 
همه مقاطع تحصیلی در اســتان تهران غیــر از فیروزکوه در دو 
نوبت صبح و عصر تا پنجشنبه ۳۰ آذرماه غیرحضوری و مجازی 
برگزار می شود. وی با اشاره به تعطیلی مهدهای کودک طی این 
مدت ادامه داد: همه مقاطع تحصیلی، مدارس اســتثنایی در دو 
نوبت صبــح و عصر نیز غیرحضوری می باشــد، همچنین پلیس 
راهــور تهران بزرگ و پلیس راهور شــرق و پلیــس راهور غرب 
تهران، از تردد شبانه خودروهای گازوئیلی سنگین که آلایندگی 
قابل رویــت دارند، جلوگیری نمایند. غراوی ادامه داد: مجوزهای 
طرح ترافیک توســط شــهرداری تهران در این بازه زمانی صادر 
نمی شود. معاون استاندار تهران با بیان اینکه فعالیت کارخانجات 
شن و ماسه تا پایان روز پنجشــنبه ۳۰ آذرماه ممنوع می باشد، 
خاطرنشــان کرد: طبق این مصوبــات توصیه می گردد گروه های 

حســاس )کودکان، افراد ســالمند، بیماران قلبی و تنفسی، زنان 
باردار و...( از تردد در فضای باز خودداری نمایند و هرگونه فعالیت 
ورزشــی اعم از انفرادی و همگانی در محیط باز ممنوع اســت. 
غراوی در ادامه گفت: پایگاه های سیار فوریت های پزشکی اعم از 
اورژانس و هلال احمر در مناطق پرتردد شهر، جانمایی گردند و 
شــهرداری ها و اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان، 
نسبت به جلوگیری از روشــن ماندن اتوبوس ها و مینی بوس ها 
در پایانه های مســافربری، اقدام نماید. وی عنوان کرد: ســازمان 
صدا و سیما، رسانه ها و روابط عمومی کلیه دستگاه های اجرایی، 
نسبت به اطلاع رسانی لازم، توصیه ها و جلب همکاری و مشارکت 
عمومی در خصوص پرهیز از اقدامات منجر به آلودگی هوا، رعایت 
نکات بهداشتی ویژه شرایط اضطرار آلودگی هوا و کاهش استفاده 
از وسایل نقلیه شخصی و پرهیز از سفرهای غیر ضروری و نظایر 

آن، اقــدام نماید. معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار تهران 
تصریح کرد: اســتفاده از ماسک های مورد تایید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی توســط آحاد مردم و به ویژه گروه های 
حســاس )کودکان، افراد ســالمند، بیماران قلبی و تنفسی، زنان 
باردار و...(، شــاغلین پلیس راهور و شهرداری ها و... که بیشترین 
مواجهه با آلودگی هوا و حضور در فضای باز دارند، ضرورت دارد. 
غراوی اظهار کرد: پلیس راهور تهران بزرگ، نسبت به جلوگیری 
از تردد کلیه موتور ســیکلت ها، خودروهای دودزا و فاقد معاینه 
فنی و همچنین وســایل نقلیه دودزا دارای معاینه فنی، اقدامات 
لازم را بــه عمل آورد. وی افــزود: ممنوعیت مصرف نفت کوره و 
مــازوت در کلیه واحدهای نیروگاهی، صنعتی، تولیدی، معدنی و 
خدماتی اســتان، کماکان ادامه یابد و شرکت گاز استان، نسبت 
به تداوم تامین سوخت گاز مورد نیاز نیروگاه ها و سایر واحدهای 
متصل به شبکه گازرسانی که فعالیت آن ها در این شرایط ضروری 
اســت، اقدام نماید. معاون اســتاندار ادامه داد: تردد شبانه کلیه 
خودروهای گازوئیلی سنگین به استثنای میکسر های حمل بتن 
در محدوده کامیون ممنوع شــهر تهران ممنوع می باشد. غراوی 
همچنین گفت: شهرداری ها، بخشداری ها و دهیاری های استان 
و شهرداران مناطق شهر تهران جهت جلوگیری از پسماند سوزی 
و سوزاندن شــاخ و برگ درختان، نظارت ویژه اعمال نموده و با 
جدیت با افراد خاطی برخورد نمایند. همچنین اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران نســبت به تشدید نظارت بر فعالیت 
واحدهای آلاینده و سوخت مصرفی نیروگاه ها و واحدهای تولیدی 

و صنعتی، اقدام نماید.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: مجموعه شعر 
شفیعی  محمدرضا  آســمان«  به  »نامه ای 
کدکنی هنوز موفق به دریافت مجوز نشر 
نشده است. در همین راستا مدیرکل دفتر 
توســعه کتاب و کتابخوانی وزارت ارشاد 
می گوید جلسه هیئت نظارت برای بررسی 
این کتــاب برگزار می شــود. محمدعلی 
و  کتاب  توســعه  دفتر  مدیرکل  مرادیان، 
کتابخوانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
درباره وضعیت صدور مجوز مجموعه شعر 
جدید محمدرضا شــفیعی کدکنی شاعر، 
نویسنده و استاد زبان و ادبیات فارسی به 
ایسنا گفت: »نکته ای راجع به کتاب نداریم؛ 
منتها کتاب دارد خوانده می شود. به چند 
نفر از اهالی شــعر نیز کتاب را داده ایم تا 
بخوانند و نظرشــان را بگویند. ان شاءالله 
درباره کتاب تصمیم گیری شود. به صورت 
کلی کتاب در فرایند صدور مجوز است.« 
او درباره تأخیر در بررســی این کتاب نیز 
خاطرنشــان کرد: »ما تغییراتی در گروه 
شعر داشتیم و به همین دلیل فرایند صدور 
مجوز زمان بر شده است. برای این که شأن 
استاد شفیعی حفظ شــود، هفته گذشته 
کتاب برای اعضای هیئت نظارت ارســال 
شده و آن ها دارند کتاب را بررسی می کنند 
تا درباره کتاب جمع بندی شــود. درباره 
اخذ  را  نظارت  نظر هیئت  کتاب های ویژه، 
می کنیم تا کار اتقان بیشتری داشته باشد. 
سالانه ۱۲۰ هزار عنوان کتاب به اداره کتاب 
می آید، به خاطر همین ســعی کردیم به 
فرایند صدور مجوز سرعت بخشی کنیم اما 
رسیدن به یک توازن، زمان بر خواهد بود. 
در ســه ماه حضورم در دفتر توسعه کتاب 
و کتابخوانی، با افزودن کارشناسان متبحر 
ســعی کردیم کار صدور مجوز را سرعت 

ببخشیم«.

حالا همین مســئله با واکنش هایی روبرو 
شده اســت. در همین راستا آرش شفاعی 
از وزارت ارشــاد  روزنامه نگار، در توئیتی 
خواست نام شــاعرانی که قرار است درباره 
کتاب شعر شــفیعی کدکنی نظر بدهند را 

منتشر کند.
محمدتقــی فاضل میبــدی، عضو مجمع 
مدرسین حوزه علمیه قم و استاد دانشگاه 
مفید قم هم در گفتگو با یک رســانه در 
این باره گفته اســت: »دولت اگر دلسوز 
کشور اســت، فردا صبح باید در خصوص 
وزرای علوم، آمــوزش و پرورش بازنگری 
کند. مــن نمی دانم این وزرا کیســتند و 
کجا درس خوانده و چقدر ســواد دارند، 
هنرمندان  با  که  برخوردهایی  می دانم  اما 
و اهالی سینما و اهالی فرهنگ و استادان 
و دانشجویان صورت می گیرد، کشور را با 
چالش های جدی مواجه ساخته است. اگر 
قرار باشــد در این مملکت جلوی انتشار 

انسان  یک  که  را  کتاب شــفیعی کدکنی 
فرهیخته، بزرگ، دانشــگاهی و دانشمند 
فرهنگ  فاتحه  باید  شــود  گرفته  است، 
را در این کشــور خواند. امیــدوارم این 
خبر دروغ باشــد؛ شفیعی کدکنی یکی از 
سرمایه های مهم این کشور است. خاطرم 
است برخوردی که در صدا و سیما و برنامه 
هویت بــا مرحوم زرینکوب شــد، کیان 
فرهنگ ما را زیر سوال برد. خوشبختانه در 
آن برهه، برخی افراد و جریانات فهمیدند، 
اشــتباه کرده اند و از کار خود برگشتند. 
امروز هم شــبیه آن کار که در تلویزیون 
ذیل برنامه هویت شــد به نوعی دیگر در 
عرصه سینما، تلویزیون و... در حال تکرار 
اســت. برخی افراد و هنرمندان را به قول 
خودشــان ممنوع الکار می کنند و افرادی 
جایگزین آن ها می شوند که نه مقوله هنر 
را می شناسند، نه دوره های لازم را دیده اند 

و نه تخصصی دارند«.

< توضیح معاون وزارت ارشاد
حال معاون فرهنگی وزارت ارشــاد پس از 
اظهارنظر  پی  در  به وجودآمده  حاشیه های 
انتشار  درباره  کتاب  توسعه  دفتر  مدیرکل 
کتاب تازه شــفیعی کدکنی توضیحاتی را 
ارائه کرد. به گزارش ایسنا، یاسر احمدوند 
ارشاد  و  - معاون فرهنگی وزارت فرهنگ 
اسلامی - در توئیتی نوشته است: »استاد 
شفیعی کدکنی از مفاخر ادبی ایران است. 
هیچ محدودیتی برای انتشــار آثار ایشان 
وجود ندارد. اصولاً ارشاد هیچ گونه ارزیابی 
کیفی و علمی دربــاره آثار ندارد، در هیچ 
حوزه ای نه در حوزه ادبیات و نه حوزه های 
دیگر و مســئولیت محتوایی و کیفی آثار 
برعهده نویسنده اســت. ارشاد به مصوبه 
۶۶۰ شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان 
دبیرخانه هیئــت نظارت عمل می کند، اگر 
مواردی مغایر با آن مصوبه وجود داشــته 
باشد، آن را تذکر می دهد که اصلاح شود. 
اما کیفیت آثار در هیچ زمینه ای مربوط به 
نویســندگان خودشان  و  ارشاد نمی شود 
مســئولیت کیفیت و ادعاها و مطالبی را 
که ارائه می کنند بــر عهده دارند.« معاون 
فرهنگی ارشــاد با بیان این کــه ارزیابی 
ادبی نســبت به آثار استاد شفیعی صورت 
نمی گیرد، افزوده است: »نه در مورد ایشان 
بلکــه در مورد هیچ فرد دیگری، ارشــاد 
جایگاه ارزیابی ادبــی و کیفی ندارد. این 
شبهه ایجاد شــده و لازم است پاسخ داده 
شود. هیچ محدودیتی در مورد انتشار آثار 
شــفیعی کدکنی وجود ندارد. آثار ایشان 
هم مثل افراد دیگــر ارزیابی ادبی و کیفی 
نمی شود. ایشــان از مفاخر ما و چهره های 
عالی حوزه ادبیات هســتند و به هیچ وجه 
در ســنجه  اثر  یک  به عنوان  آثارشــان 

داوری های ادبی در ارشاد قرار نمی گیرد.«

حاشیه های درخواست مجوز برای کتاب جدید استاد پرآوازه شعر و ادبیات کشور

وزارت ارشاد: به دنبال بررسی ادبی اثر استاد شفیعی نیستیم
چرا دادگاه سوئد 

حکم حبس ابد »حمید نوری« را 
تایید کرد؟!

ادامه از صفحه اول:
نوری گفت: دادگاه پدرم یک شــوآف بود و در 
سکوت رسانه ها، عدالت در حال ذبح است. مجید 
نوری روند بی عدالتی در دادگاه ســوئد را تا آنجا 
 دانســت که »حتی وکیل تسخیری سوئدی ها 
این روند و رفتارهای صورت گرفته نســبت به 
حمید نوری را مورد انتقــاد و اعتراض قرار داد 
از جمله اینکه وی را به مدت ۴۹ماه در انفرادی 

زندان کردند.«

< فرزند حمید نوری: دولت سوئد اجازه حضور 
          شهود پدرم در دادگاه را نداد

»مجید نوری« پسر »حمید نوری« در گفت وگو 
با مهر، از برگزاری جلســه اعلام رای نهایی برای 
پدرش در سوئد خبر داد و اظهار کرد: سه شنبه 
ســاعت ۱۶:۳۰ به وقت ایران، جلسه اعلام رأی 
نهایی حمید نوری برگزار خواهد شد. وی با انتقاد 
از عدم حضور خانواده حمید نوری در جلسه اعلام 
رای، ادامه داد: دولت ســوئد هیچ امکاناتی جهت 
حضــور خانواده حتی به صــورت برخط، فراهم 
نکرده اســت. نوری گفت: در پرونده پدرم، اصل 
برائت زیر سوال رفته است و حمید نوری طی این 
چهار ســال، در سلول انفرادی و با دسترسی های 
محدود بوده و امکان دفاع مؤثر از خود را نداشته 
است؛ همچنین اجازه ملاقات و تماس با خانواده 
به شــدت محدود بوده و مدارک حمید نوری را 
از او گرفتند. پسر حمید نوری افزود: دولت سوئد 
اجازه حضور شــهود حمید نــوری در دادگاه را 
نداد و حتی شــهود ما تهدید شدند؛ حتی امکان 
شهادت برخط را به شهود حمید نوری ندادند. با 
اینکه بازجو باید بی طرف باشد، اما پلیس بازجوی 
حمید نوری صراحتاً اعلام کرد که بی طرف نیست. 
روند دادرسی در تمامی زمینه ها یک طرفه بوده و 
همچنان نیز به همین صورت است. نوری با بیان 
اینکه جلساتی که تاکنون برای پدرم برگزار شده، 
متأثر از نفوذ تبلیغاتی و سیاســی منافقین بوده 
است گفت: دولت ســوئد اعلام کرده که ممکن 
اســت امروز به خاطر برگزاری جلسه اعلام رای 
نهایی، اغتشاشاتی در این کشور توسط منافقین 
به راه بیفتد؛ لذا امیدواریم تحت تأثیر و تسلیم این 
موضوعات قرار نگیرند و عادلانه برخورد کنند. وی 
در ادامــه گفت: با توجه به رفتار عجیب و غریب 
دولت ســوئد در برخورد با پدرم پس از برگزاری 
آخرین جلســه دادگاه )۱۷ آبان(، از جمله قطع 
کل تماس های پدرم و قطع ارتباط او با خانواده و 
حتی تغییر محل زندان پدرم، لذا برآورد مثبتی در 
رابطه با نتایج جلسه امروز نداریم. نوری با اشاره به 
اقدامات وزارت امور خارجه کشورمان در پیگیری 
پرونده حمید نوری، اظهار کرد: وزارت امور خارجه، 
اقدامات دیپلماتیکی را در این باره انجام داده است 
و مساعدت های لازم را دارد اما اینکه تاکنون چه 
فشاری را به دولت سوئد وارد کرده اند تا تبعات عدم 
رعایت قوانین را بپذیرند، اطلاعی ندارم. به گزارش 
مهر، »حمید نوری« شهروند ایرانی و کارمند سابق 
قوه قضائیه که آبان ماه ۱۳۹۸ به سوئد سفر کرده 
بود، در زمان ورود به فرودگاه اســتکهلم توسط 
پلیس این کشور بازداشت شد و از آن زمان تاکنون 
در زندان انفرادی به ســر می برد. روند دستگیری 
و رســیدگی پرونده حمید نوری به نحوی است 
که این تصور را ایجاد می کند که مســئله حمید 
نوری بیشتر از اینکه یک پرونده قضائی باشد، یک 
موضوع کاملاً سیاسی است. تاکنون حدود ۱۱۰ 
جلسه دادگاه برای رسیدگی به پرونده نوری برگزار 
شده است و در حکم بدوی، دادگاه سوئد، حمید 
نوری را به حبس ابد محکوم کرد. به گفته خانواده 
حمید نوری و صداهای منتشــر شده از نوری در 
دادگاه، او در این مدت مورد ضرب و شــتم قرار 
گرفته، از حقوق اولیه هر زندانی مانند پزشــک، 
محروم بوده و شکنجه های روانی و جسمی زیادی 

را متحمل شده است.
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قاضی شــارح)علی نصیریان(: آن چه تاکنون 
انجــام داده ام، هرگز خیانتی بــه مردم نبوده 
است. مغولان دوست تر دارند که بدون محاکمه 
کشــتار کنند. تنها عملی که حقیر انجام داده 
اســت، مهار کردن کشــتار آنان با حکمیت و 
قضاوت بوده است. آیا این جنایت است یا مهار 

کردن جنایت؟
شیخ حســن جوری)امین تارخ(: محق جلوه 
دادن جنایت که از نفس جنایت موهن تر است.
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رضا به داده بده وز جبین گره بگشای حافظ نامه 
که بر من و تو دَرِ اختیار نگشادست

تفسیر: حافظ با توجه به مشکلات عدیده مردم در فال خود می گوید: 
به آنچه هست رضایت بدهید، رفع مشکلات از اختیارات شما نیست 

از اختیارات مسئولین است!

ســازمان غــذا و دارو طی روزهای گذشــته اعلام کرد 
که مشــکل کمبــود شیرخشــک برطرف شــده، اما 
تولیدکنندگان همچنان با برخی مشکلات مواجه هستند 
که به گفته رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک 
اگر چاره ای برای حل آن ها اندیشــیده نشــود، عرضه 
شیرخشــک در آینده با نوسان همراه خواهد بود. هانی 
تحویل زاده در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه موضوع 

کمبود شیرخشــک در بازار حل شده است، گفت: تامین شیر خشک مورد 
نیاز بازار توســط تولیدکنندگان داخلی انجام شده و برندهای وارداتی هنوز 
بعد از چند ماه از ورود به کشور در مرحله تست و آزمایش به سر می برند و 
تاثیری در حل این مشکل نداشتند. وی ادامه داد: سه هفته پیش به یکباره 
ارز ترجیحی برای واردات مواد اولیه شیرخشک نوزاد تبدیل به ارز نیمایی شد. 
این موضوع باعث شد که تولیدکنندگان مجبور شوند ماده اولیه مورد نیاز خود 
را ۷ برابر گران تر خریداری کنند و فشــار بیشتری به آن ها وارد شود. رئیس 
انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد اضافه کرد: از طرفی بانک مرکزی دو 

هفته پیش بیانیه داده در صورتی که تولیدکنندگان ماده 
اولیه شیرخشک وارد و ترخیص کنند از زمان ترخیص 
دوماه فرصت دارند تا مابه التفاوت ارز نیمایی و ترجیحی 
را پرداخت کنند که این مابه التفاوت رقم بســیار زیادی 
اســت. وی تصریح کرد: علاوه بر تغییر نرخ ارز و فرصت 
دوماهه برای پرداخت مابه التفاوت، ســازمان غذا و دارو 
برای شیرخشک نوزاد قیمت جدیدی تعیین کرده که 
مورد اعتراض تولیدکنندگان است و باعث می شود که آن ها ضرر دهند. این 
فعال بخش خصوصی عنوان کرد: اگر مشکلات تولیدکنندگان مرتفع نشود 
ممکن است مجددا در ماه های آینده عرضه شیر خشک نوزاد با نوسان همراه 
شود. تحویل زاده در پایان گفت: شایسته است سازمان غذا و دارو و ارگان های 
مربوطه به جای تخصیص ارز به شــرکت های فوریتی برای واردات محصول 
آماده، همان را در جهت حل نقدینگی تولیدکنندگان استفاده کنند تا مجبور 
به هزینه ارزی سه برابری از محل بانک مرکزی نشوند و شیرخشک با قیمت 

پایین تر و کیفیت بهتر در اختیار خانواده ها قرار گیرد.

راهزنی دولتی به نام گنجشک
ادامه از صفحه اول:

متاسفانه و شوربختانه ســازمان ها و نهادهای مرتبط در جامعه ما بیشتر 
انرژی و سرمایه های مادی و معنوی خود را صرف اقدامات بعد از حرکات 
دشمنان می کنند. عدم برنامه ریزی و اجرای طرح های فرهنگی و فکری در 
راستای خنثی سازی شبکه های شایعات و اجرای برنامه های تقویت روانی 

مردم وآحادی اجتماعی از نقاط ضعف ماست. قطعا دشمنی صهیونیست ها 
بــا ما تمامــی نخواهد داشــت و روز به روز نیز بر حجم و شــدت آن ها 
افزوده خواهد گشت مثل همین حمله و راهزنی سایبری توسط این رژیم 
خونخوار که حتی دوستانش نیز نتوانستند جنایات او را مخفی سازند. باید 
نخبگان و نیروهای مرتبط با مسلح شدن به تکنیک ها و ابزار نو و روزآمد 
 در مقابل اینگونه حرکات شــیطانی مقاومت نموده و حتی پیشدســتی 

نیز نمایند.

محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا 
معتقد اســت یــک اتفاقــی در جریان 
اصولگرایی می افتد و آن هم این است که 
شب انتخابات دکه هایی درست می شود و 
این دکه ها مصرف کوتاه مدت دارد. مانند 
بلال فروش هایی که در فصل خود، تا وقتی 
فصل بلال است بلال می فروشند و بعد از 
آن که فصل آن به پایان می رســد سراغ 

محصول دیگری مانند گردو می روند.
در ایــن زمینــه عرض می شــود: بله ما 
مشاهده کردیم شب های انتخاباتی حتی 
استیج می زنند موسیقی لایو و زنده برگزار 
می شود. دکه موقت یا غرفه می زنند بلال 
تازه توزیــع می کنند،  وگاهی گــردوی 
چای و شــیرینی مجانی توزیع می کنند. 
البته این روزها مردم دل خوشی از اینان 
ندارند لذا اگر از دکه های انتخاباتی اینها 
هم چیزی نوش جان کنند مثلا کیک و 
شیرینی و چای دبش )اعلاء تاریخ مصرف 
نگذشته و غیر سنواتی( نوش جان کنند 
مشخص نیست لزوما به اینان رای دهند! 
رای می خواهند باید بیشــتر خرج مردم 

کنند!
ایشــان همچنین گفته انــد: برخی اگر 
انتخابات مجلس باشــد، کرسی پارلمانی 
می خواهنــد، اگــر انتخابــات ریاســت 
جمهوری باشــد پســت وزیر، معاون یا 
مشــاور وزیر و یا مشاور رئیس جمهوری 
می خواهند و تلاش می کنند که خودشان 

را به قدرت برسانند.
در ایــن مورد هــم باید عــرض کرد: به 
مقــام طلبان )خدمتگزاران ســابق( باید 
حق داد. مهم نیت خیر اینان اســت که 
در آن شــکی نیســت هیچ طنزپردازی 
هم به این نیت خیر شــکی ندارد! برای 
خدمت به مردم باید قدرت داشــت پس 
دنبال قدرتند تا بیشــتر به مردم خدمت 
کنند! آدم بی قدرت و بی مقام به چه درد 
مردم می خورد؟! مثل من نگارنده که هیچ 
منصــب و مقامی ندارم، به چه درد مردم 
می خورم؟ نوشته هایم به درد مردم خورده 
است؟ رنج مردم را کاهش دادم؟ بنده آدم 
بی قدرت بی مصرف و بی فایده برای مردم 
و حتی خانواده ام هستم! خدا وکیلی آخر 

اعتراف بود!
نکته دیگر: با توجه به اینکه آقای مهاجری 
معتقد است بیشــتر نیروهای انتخاباتی 
از بدنــه اصولگرایــان خاص هســتند و 
 بلال فروش انــد! تکلیــف اصلاح طلبــان 
چه می شود؟ باید پاسخ داد اگر اصولگرایان 
اصلاح طلبــان  لابــد  فروشــند   بــلال 

غاز فروشند یا بروند دنبال غاز چرانی!
زیاده عرضی نیست - تموم این حرف ها 

شوخیست!

خبرچین

اصولگرایان بلال فروش اند
اصلاح طلبان غازچران!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

آگهی مزایده ملک 
سازمان تحقيقات ، آموزش و ترویج كشاورزي در نظر دارد شش دانگ یک واحد آپارتمان قطعه 32 طبقه دوم از یک ساختمان سه طبقه به شماره 
پلاک ثبتی 2926 فرعی از 13411 اصلی مفروز و مجزی از 1754 به شماره ثبت 20947 صفحه 430 دفتر 138 بخش 5 یزد با کاربری مسکونی به 
مساحت 47/81 مترمربع برخوردار از مشاعات و انباری به مساحت 5/12 مترمربع بدون آسانسور و دارای امتیازات برق و گاز مجزا و آب، پرده، کابینت، 
سیستم گرمایشی مرکزی و کولر، واقع در یزد- صفائیه- بلوار شهید صیاد شیرازی- کوچه 5 صیادشیرازی - مجتمع آپارتمانی سرو، را به شماره مزایده 
ارائه  تا  از دریافت اسناد مزایده  . کلیه مراحل برگزاری مزایده  الکترونیکی دولت به فروش رساند  از طریق سامانه تدارکات   2002091790000007
پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم 
است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق 

سازند . تاریخ انتشار مزایده در سامانه روز سه شنبه مورخ1402/08/09 ساعت 8 صبح می باشد .
شرایط برگزاری مزایده :

الف(  آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده از سایت تا ساعت 14 روز شنبه  مورخ 1402/08/13و ارائه پیشنهادات تا ساعت 14 روز سه شنبه  مورخ 
1402/08/23می باشد .

ب ( زمان بازگشایی پاکات پیشنهاد ساعت 10 صبح روز چهارشنبه  مورخ 1402/08/24 می باشد .
پ( تلفن تماس و هماهنگي : 021-22413710 

ت ( صرف شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد ایجاد حق برای شرکت کننده و ایجاد تکلیف و یا سلب اختیار برای سازمان نمی نماید و در چارچوب 
قوانین و مقررات و صرفه و صلاح  سازمان هر یک از پیشنهاد ها قبول یا رد می شود.
ث( تضمین شرکت در مزایده مبلغ 600/000/000 ریال ضمانت نامه بانکی می باشد.

ج (هزینه آگهی به عهده برنده مزایده خواهد بود.
چ( هزینه کارشناسی ملک به عهده برنده مزایده خواهد بود .

ح ( قيمت پایه12/000/000/000 ریال می باشد.

دبير خانه كميسيون معاملات
سازمان تحقيقات ، آموزش و ترویج كشاورزي

شناسه آگهی: 1594473

م.الف: 3001

غیر حضوری شدن مدارس تهران تا پنجشنبه

کمبود شیرخشک حل شد ولی مشکلات تولیدکنندگان نه!
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 حج

 پلیس راهور

 کارگری 

 نگاه 

افزایش اولویت عمره 
در صورت ایجاد ظرفیت خالی

معاون امور حج س��ازمان ح��ج و زیارت گفت: 
آغ��از پرواز های عم��ره از ۲۸ آذر ماه به ۱۳ دی 
م��اه تغییر یافته اس��ت.غلامرضا رضایی معاون 
ام��ور ح��ج و عمره س��ازمان حج و زی��ارت در 
گفتگو با باش��گاه خبرنگاران گفت: در خصوص 
س��فر عمره مفرده و شروع عملیات اعزام زائران 
عمره پس از هش��ت س��ال توقف به استحضار 
 متقاضیان این سفر می رساند با توجه به آمار کم 
ثبت نام ش��دگان در کاروان ه��ای روز های اول 
اع��زام به نظ��ر می رس��ید متقاضی��ان فرصت 
بیش��تری را جه��ت هماهنگ��ی و برنامه ریزی 
سفر خود نیاز داشته باشند که به منظور ایجاد 
 این فرصت زمان ش��روع پرواز های عمره از ۲۸ 
آذر م��اه ب��ه ۱۳ دی م��اه تغییر یافته اس��ت. 
 وی گف��ت: در دو مرحل��ه قبل��ی ت��ا اولوی��ت
 ۴۰۰ فراخوان داده ش��ده اس��ت که در صورت 
ایج��اد ظرفی��ت خال��ی از ام��روز چهارش��نبه 
اولویت ه��ای بعدی اعلام خواهد ش��د. رضایی 
اظهار ک��رد: در این مرحله همانند مراحل قبل 
اولویت ثبت نام با کس��انی خواهد بود که زود تر 
نس��بت به تکمیل اطلاعات ثبت ن��ام، انتخاب 
کاروان و واریز وجوه خود اقدام کنند تا در زمانی 
که مشخص کردند به سرزمین وحی اعزام شوند.

دور زدن قانون
 توسط موتورسواران

فرمانده ی��گان عملیات پلی��س راهور تهران 
گف��ت: برخی از موتورس��واران ب��رای زودتر 
رس��یدن دس��ت ب��ه ه��ر تخلف��ی می زنند.

سرهنگ حمید طریقت در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران گفت: برخی از موتورسوارانی که از 
این وسیله برای امرار معاش استفاده می کنند 
و برای آنکه سریع تر به مقصد برسند مرتکب 
تخلفات خطرناکی می ش��وند ک��ه جبران آن 
امکان پذیر نمی باش��د. وی اف��زود: آنان برای 
آنک��ه زودتر به مقصد برس��ند قانون را زیر پا 
می گذارند و از پیاده رو، خطوط ویژه و تونل ها 
و حتی از چراغ قرمز به صورت خطرناکی عبور 
می کنند و تمام قوانین را نقض می کنند و این 
قانون ش��کنی اول به خود آنه��ا باز می گردد. 
فرمانده ی��گان عملیات پلی��س راهور تهران 
بیان داشت: همه ما در ارتقاء فرهنگ ترافیک 
نق��ش داریم و موثر هس��تیم. حت��ی عابران 
پی��اده که قص��د عبور از تقاط��ع را دارند نیز 
در ای��ن خصوص نقض دارد چ��را که برای او 
چراغ عابر تعریف ش��ده است و نباید از عرض 
معابر عبور نماید و حتما می بایس��ت از خط 
کش��ی عابرین پی��اده تردد نماید. س��رهنگ 
طریق��ت افزود: اگ��ر از قانون تمکین نش��ود 
اثرات منفی آن به ترافیک و جامعه بازخواهد 
 گشت و اولین آسیب را فرد متخلف و خانواده

 او می بیند.

بیمه کارگران ساختمانی
 متوقف شد

هادی ساداتی، عضو هیئت مدیره کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ساختمانی؛ درباره 
آخری��ن وضعیت بیمه کارگران س��اختمانی 
گف��ت: در حال حاضر هیچ اقدامی از س��وی 
س��ازمان تأمی��ن اجتماعی ص��ورت نگرفته 
اس��ت. طبق آماری که داریم کارگر جدید در 
راس��تای این طرح جدید بیمه نشده است.به 
گزارش تس��نیم، وی ادام��ه داد: عدم اجرای 
بیمه کارگران س��اختمانی به م��رور موجب 
کاهش تعداد کارگران بیمه ای شده است. به 
گفته وی، در سال های اخیر افزایشی در بیمه 
کارگران ساختمانی نداش��تیم، ولی سازمان 
تامی��ن اجتماع��ی همچن��ان از محل صدور 
پروانه های س��اختمانی منابع خود را دریافت 
کرده اس��ت. رک��ود بخش س��اختمان باعث 
بیکاری ۷۰ درصدی کارگران ساختمانی شده 
است.س��اداتی گفت: مازن��دران قریب به ۷۰ 
هزار کارگر ساختمانی شناسایی شده دارد که 
نزدیک به ۲۰ هزار نفر در انتظار بیمه تامین 
اجتماعی هس��تند. در اجرای مف��اد بند )ح( 
قانون اصلاح م��اده )۵( قانون بیمه اجتماعی 
کارگران س��اختمانی مصوب ۲۲  /۰۶  /۱۴۰۲، 
مقرر ش��ده است متناس��ب با درآمد های این 
قانون، کارگران س��اختمانی متقاضی پس از 
بررس��ی مدارک و احراز اشتغال به کار، تحت 
پوش��ش قرار گیرند. سازمان تامین اجتماعی 
چندین س��ال اس��ت که تعهد خود را نسبت 
به بیمه ی کارگران س��اختمانی کاهش داده؛ 
تعداد زیادی از کارگران در صف بیمه هستند 
و از س��وی دیگ��ر همزمان بیمه ی بس��یاری 
دیگر قطع ش��ده اس��ت. قانون س��ال ۹۳ در 
واق��ع بعد از مدتی ضمانت اج��رای خود را از 
دس��ت داد و قرار شد »طرح اصلاحیه ماده ۵ 
بیمه کارگران س��اختمانی« و منابع موضوع 
ماده ۵ آن اصلاح ش��ود. قان��ون جدید بیمه 
کارگران ساختمانی در واقع قرار است کمبود 
منابع صندوق تأمین اجتماعی را جبران کند، 
کارکردی که نمی توان چندان به آن خوشبین 
ب��ود. این قانون، بر مبنای همان قانون س��ال 
۹۳، پروانه ی س��اخت و ساز را به عنوان سهم 
حق بیم��ه ی کارفرما در نظر گرفته در حالی 
که طرح پیش��نهاد ش��ده از س��وی کارگران 
و کمیس��یون اجتماع��ی، حداقل دس��تمزد 
کارگران را مبنای سهم حق بیمه کارفرما قرار 
داده بود؛ طرحی که به اعتقاد نمایندگان فعال 
کارگر ساختمانی با حمایت گروه کارفرمایی 
کنار گذاش��ته ش��د و امید کارگران را به حل 

مشکل کم تر کرد.

آیا می خواهند به کارگران 
پیام بدهند توقع زیادی

 برای افزایش مزد نداشته باشند؟
مگر میزان دس��تمزد کارگران چقدر هس��ت 
که بتواند باعث ایجاد تورم در س��طح کش��ور 
بش��ود؟ مگر ق��درت خرید کارگ��ران در چه 
حدی اس��ت که بتواند آمار و ارقام خریدها و 
مب��ادلات را جابجا کند و تقاضا را آنچنان بالا 
ببرد که با عرضه همخوانی نداشته باشد تا در 
نتیجه، س��بب افزایش تورم شود؟جمال ملا، 
نماینده جامعه کارگزاران مخابرات روس��تایی 
کش��ور، به ایلنا گفت: یکی از اقشار فرودست 
که در جامعه ایران به شدت آسیب پذیر بوده 
و دچار مش��کلات سخت معیشتی و به طبع 
آن گرفتار مس��ائل اجتماعی و اقتصادی ست، 
قشر ضعیف کارگر است؛ این در حالیست که 
مسئولان باید بدانند که اگر کارگران نباشند، 
چرخ ه��ای صنعت، تولی��د و خدمات به هیچ 
وجه در کش��ور نمی چرخد و در نتیجه ی آن، 
اقتصاد کش��ور به طور کلی متوقف و س��پس 
به یکباره فلج خواهد ش��د. وی افزود: هرچند 
کارگران مهم ترین بخش از جمعیت کش��ور 
هس��تند و حضور موثر در عرصه های مختلف 
دارن��د ولی متاس��فانه سال هاس��ت که مورد 
بی مهری های زیادی قرار گرفته و گویا دیواری 
کوتاهتر از آن ها برای مسئولان متصور نیست؛ 
بار همه مش��کلات بر دوش کارگران است. به 
گفته رئیس کان��ون انجمن صنفی کارگزاران 
مخابرات روستایی آذربایجان غربی، مسئولان 
گاه و بیگاه به دستمزد ناچیز کارگران تعرض 
ک��رده و افزایش آن را موجب ایجاد و افزایش 
تورم قلمداد می کنند در حالی که این سوالات 
را بای��د مطرح کرد که مگر میزان دس��تمزد 
کارگران چقدر هس��ت که بتواند باعث ایجاد 
تورم در سطح کشور بشود؟ مگر قدرت خرید 
کارگران در چه حدی اس��ت که بتواند آمار و 
ارقام خریدها و مبادلات را جابجا کند و تقاضا 
را آنچن��ان ب��الا ببرد که با عرض��ه همخوانی 
نداشته باشد تا در نتیجه، سبب افزایش تورم 
شود؟ملا در ادامه افزود: وزیر کار در اظهاراتی 
جدید –ک��ه البته پیش از این ه��م این نوع 
گفته ها سابقه داشته است- عنوان کردند که 
افزایش دستمزد کارگران باعث افزایش تورم 
می شود؛ ما کارگران به خوبی می دانیم که این 
اظهارات اولین و احتمالاً آخرین سکانس این 
فیلم نخواهد بود چون سال گذشته نیز رئیس 
کل سابق بانک مرکزی و تعدادی از نمایندگان 
مجلس و برخی دیگر از مسئولان به کرات این 
مطلب را عنوان کرده بودند. این فعال صنفی 
جامعه کارگزاران مخابرات روس��تایی کشور، 
نگرانی اصلی را متوجه مذاکرات مزدی پیش 
رو می داند؛ مذاکراتی که قرار اس��ت برای یک 
سالِ تمام تکلیف معیش��ت بیش از نیمی از 
جمعیت کشور را مشخص کند. او در این رابطه 
می گوید: این اظهارات در حالی مطرح می شود 
که مدت زمان زیادی تا پایان س��ال و شروع 
مذاکرات چند جانبه ش��ورای عالی کار جهت 
تعیین دس��تمزد کارگران برای س��ال ۱۴۰۳ 
باقی نمانده است و گویا وزیر کار به این وسیله 
می خواهد این سیگنال را به اعضای شورایعالی 
کار مخصوصاً کارفرمایان ارس��ال نماید که با 
قدرت تمام در جلسات حضور پیدا کنند و زیر 
بار خواس��ته های نمایندگان کارگران در شورا 
برای افزایش دستمزد مطابق سبد معیشت و 
نرخ تورم رسمی نروند و بدانند که همه جوره 
دولت هوای آن ها را خواهد داش��ت. این فعال 
کارگ��ری می افزاید: در عین حال، وزیر کار به 
عنوان دبیر شورایعالی کار، قصد دارد این پیام 
را به نمایندگان کارگران در این شورا بدهد که 
توقع زیادی نداشته باشند و زیاد بر سر افزایش 
قانونیِ حداقل دس��تمزد سال آینده پافشاری 
نکنند، چون تورم ایجاد می ش��ود.ملا با طرح 
این پرس��ش که »اظهارات اینچنینی از طرف 
برخی از مسئولان رده بالا این شائبه را ایجاد 
می کن��د که آیا این اف��راد واقعاً خود به نوعی 
کارفرما نیس��تند و یا تابع نظرات کارفرمایان 
شرکت های بزرگ و قدرتمند که هزاران کارگر 
برایش��ان کار می کنند، قرار نگرفته اند« اضافه 
می کن��د: دولت، هوادار و مداف��ع کارفرمایان 
اس��ت و احتمالاً استدلال ش��ان برای حمایت 
این اس��ت که ش��رکت ها برای دولت درآمد 
مستقیم از قبیل پرداخت مالیات، عوارض و... 
یا درآمد غیر مستقیم دارند ولی کارگران چه 
درآمد زایی و س��ودی برای دولت دارند؟ پس 
باید نظرات و اهداف کارفرمایان را بیش��تر مد 
نظر قرار داد نه خواس��ته های کارگران را. این 
فعال صنفی ادامه می دهد: البته این گروه غافل 
از این هس��تند که اگر کارگر نباشد تولید هم 
وجود نخواهد داشت و اگر امروز در بخش های 
مختلف، دولت و مسئولان با افتخار تمام آمار 
رش��د تولید را اعلام می کنن��د، همه حاصل 
تلاش ها و رشادت های کارگران زحمتکش در 
عرصه های گوناگون در سطح کشور است؛ پس 
باید مسئولان کاری بکنند که عزت کارگران 
حفظ ش��ده و نیازهای مالی آنها تأمین بشود 
ت��ا با خیال راحت و با از جان مایه گذاش��تن 
در س��خت ترین ش��رایط بتوانند کار کنند و 
برای پیش��رفت کشور تلاش نمایند، نه اینکه 
با اظهارات و اقدامات نسنجیده، انگیزه کاری 
را از آنه��ا گرفت؛ اظه��ارات اخیر وزیر کار جز 
نمک پاشیدن بر زخم کهنه ی کارگرانِ کشور 
هیچ سود دیگری نداشت!ملا در پایان خطاب 
به وزیر کار می گوید: جناب آقای وزیر محترم 
کار، چطور اس��ت که شما حقوق بالای تعداد 
زی��ادی از افراد جامعه را ک��ه از قضا مدیران 
دولت و همکاران خودتان هس��تند و چندین 
براب��ر کارگران حقوق دریافت می کنند، باعث 
ایج��اد و افزایش ت��ورم نمی دانید ولی حقوق 

حداقلی کارگران را به چالش می کشید؟ 

9 اجتماعی

عضو فراکس��یون محیط زیست مجلس ش��ورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه به راحتی نمی توان از ش��وربختی بخت��گان، گاوخونی،هامون، 
ارومیه و هورالعظیم عبور کرد، گفت: امروز در شرایطی شاهد هجوم 
گرد و غبار هستیم که باد و باران هم توان مقابله با ریزگردهای آمیخته 
ش��ده با گوگرد هوا را ندارد و اس��تان های جنوبی کشور تنها قربانی 
سدس��ازی بی رویه افغانستان و صحرای بی علف عراق نیستند.معین 
الدین س��عیدی در گفتگو با خانه ملت، ب��ا تاکید بر اینکه ریزگردها 
برخاس��ته از بی توجهی مسئولان امر است، گفت: با تمام هشدارهای 
داده شده و بی مهری متولیان امر در یک دهه اخیر، کشور به دو بخش 
آب و هوایی نیمسال درگیر با ریزگردها همراه با آلودگی هوا و نیمسال 
درگیر با آلودگی و توام با ریزگردها تقس��یم ش��ده است که هر کدام 
به نوعی خس��ارت متعددی از خود به جای می گذارند و در نهایت به 

قیمت جان تعدادی از هموطنان تمام می شود.

<ایران در محاصره ریزگردها
نماینده مردم چابهار، نیکش��هر، کنارک، قصرقند، دشتیاری و زرآباد 
در مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اینکه امروز ریزگردها کل کشور 
را محاصره کرده اند، افزود: شاید در سال های گذشته ریزگردها فقط 
اس��تان های مرزی جنوب کشور از سیس��تان و بلوچستان گرفته تا 
خوزستان را تحت تاثیر قرار می داد اما امروز استان های شمالی کشور 
از خراس��ان گرفته تا مازندران را تحت الش��عاع قرار داده است، تاریخ 
فراموش نمی کند خیزش ریزگردهای ترکمنستان در چند ماه گذشته 
ک��ه ۶۰ درصد کش��ور را در محاصره خود قرار داد.عضو فراکس��یون 
مجلس ش��ورای اسلامی با بیان اینکه ریزگردها برخلاف نامشان ریز 
نیستند، اظهار داشت: طغیان ریزگردهای داخلی و خارجی در سایه 
پروژه های کلان میلیاردی س��د س��ازان وطنی و غیر وطنی کمر به 
نابودی محیط زیست کشور بسته  است، از سد گتوند و چم شیر گرفته 
تا خارج از مرزهای کش��ور طرح گاپ ترکیه و سد کجکی افغانستان؛ 
سکوت در برابر این همه تخریب که به قیمت جان مردم تمام می شود 

در سایه دیپلماسی سنگین چه معنایی دارد؟

<سد کجکی افغانستان دهن کجی طالبان به ایران است
س��عیدی با انتقاد از س��کوت سازمان محیط زیس��ت و دستگاه های 
دیپلماس��ی در برابر سد کجکی افغانس��تان گفت: امروز در شرایطی 
ش��اهد هجوم گرد و غبار هس��تیم که باد و باران هم توان مقابله با 
ریزگرده��ای آمیخته ش��ده با گوگرد هوا را ندارد و تنها اس��تان های 
جنوبی کشور قربانی سدسازی بی رویه افغانستان و صحرای بی علف 
عراق نیس��تند بلکه اردوغان خارج از مرزهای ایران با سیاست کلان 
پروژه آناتولی ش��رقی موس��وم به گاپ به گونه ای وارد عمل شد که 
پیش بینی ساخت ۲۲ سد دیگر بر روی دجله و فرات کرده است، در 
این بین ذینفعان منطقه که نگران کمبود آب بودند و تبعات این کم 
آبی جان مردم کشورهایی همچون ایران را تهدید می کند و سکوت 

مردان دیپلماسی جای سوال و انتقاد فراوان دارد.

<تاراج هوای ایران جای انتقاد دارد
نماینده مردم در مجلس یازدهم به ساخت و تکمیل سد ایلیسو اشاره 
کرد و اظهار داشت: تکمیل سد ایلیسو به عنوان سومین طرح گاپ و 
بزرگترین پروژه برق آبی که بیش از ۳/۲ دجله را در بر می گیرد، ابعاد 
گس��ترده تری از فاجعه را رقم می زند که ریزگردها تنها فقط بخشی 
از این فاجعه زیست محیطی هستند، سکوت در برابر سدسازی های 
ترکیه پاک کردن این فاجعه محیط زیستی است، تاراج فقط به خاک 

نیست گاهی فرهنگ و هوا بخشی از این تاراج محسوب می شود که 
در میان بی تفاوتی مسئولان بی مسئولیت و دشمنان به ظاهر دوست 

کشورهای همسایه خود را نشان می دهد.

<ریزگردها تنها منشا خارجی ندارند
وی در ادامه تاکید کرد: تمام کانون های رشد ریزگردها منشا خارجی 
ندارد، بخش��ی بسیاری از آنها در داخل کش��ور خلاصه می شود، در 
نظر داشته باشیم حقابه ای که هورالعظیم می خواهد و گاوخونی تشنه 
آن اس��ت امروز در ارومیه و ارس تبدیل به بحران ش��ده است و تمام 
ماجرا به نبود باران خلاصه نمی شود، بلکه باران های سیل آسایی که 
هر س��اله ش��اهد آن بودیم در س��ایه ندانم کاری گروهی به آب های 
آزاد روانه می ش��ود و گاهی هم تبدیل به س��یل شده، در صورتی که 
می توانس��ت ح��لال بی آبی ای��ران و کنت��رل ریزگردها باش��د.عضو 
کمیسیون کشاورزی با تاکید بر اینکه به راحتی نمی توان از شوربختی 
بختگان، گاوخونی،هامون، ارومیه و هورالعظیم عبور کرد، یادآور شد: 
در سال گذشته رئیس دفتر رئیس جمهور آقای اسماعیلی طی نامه ای 
از وزارت نی��رو درخواس��ت کرد تا ظرف دو هفته گزارش��ی از حقابه 
مورد نیاز تالاب های محیط زیس��تی کش��ور را ارائه کند و همچنین 
در این نامه تاکید ش��د تامین حقابه محیط زیستی و حفظ و احیای 
تالاب ها در اولویت قرار بگیرد در بند دیگر آن س��فارش شده نظرات 
تخصصی محیط زیست مطرح ش��ود؛ نامه ای که بدون واکنش باقی 
ماند.س��عیدی حقابه تالاب های را امری حیاتی دانست و خاطرنشان 
کرد: مسئولان سازمان محیط زیس��ت بارها به طُرق مختلف حقابه 
تالاب ها را از وزارت نیرو درخواس��ت کردند اما پرداخت نشده، همین 
مسئله منجر به طغیان ریزگردهای داخلی شده است در صورت تداوم 
این مشکل بخش بسیاری از کشور درگیر معضل ریزگردها می شوند و 
بنظر می رسد سد سازان داخلی و خارجی دست به دست هم داده اند 
تا با کنترل منابع آبی به تش��دید وسعت خشکی ایران دامن بزنند و 
زمینه را برای حضور ریزگردهای بیشتر فراهم کنند، اینجاست که باید 

بگوییم از ماست که برماست.

 انتقاد از نحوه سیاست گذاری در حوزه محیط زیست کشور:

شوربختی تالاب ها، فاجعه ریزگردها و تاراج هوای کشور 
هشدارهایی که جدی گرفته نمی شود

سید جعفر تش��کری هاشمی؛ رئیس کمیس��یون عمران و حمل 
و نقل ش��ورای اسلامی ش��هر تهران گفت: بیست و ششم آذرماه 
ک��ه به نام روز حمل و نقل نام گذاری ش��ده اس��ت، فرصتی برای 
بیان مس��ائل حمل و نقل و ترافیک ش��هر تهران است.به گزارش 
تس��نیم، رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
ش��هر تهران با اشاره به آلودگی هوای تهران گفت: اکنون روز های 
س��خت تنفس تهران را پش��ت س��ر می گذاریم و با تعطیل شدن 
مدارس ابتدایی این پیام به جامعه منتقل ش��د که شرایط خوبی 
نیس��ت و هوای تهران و زندگی در این آلودگی ها ناشی از وسایل 
نقلیه سلامت شهروندان را تهدید می کند.رئیس کمیسیون عمران 
و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه در برنامه ۴ 
ساله شهرداری تهران تصمیمات کلیدی گرفته شد، افزود: تکمیل 
و توس��عه کامل خطوط ۱ تا ۷، سامانه مترو ساخت و بهره برداری 
خطوط ۸ تا ۱۱ مترو با اولویت تامین مالی از طریق مولدس��ازی، 
جلب مش��ارکت و منابع دولتی، افزایش ناوگان تحت بهره برداری 
مت��رو از ۱۵۰۰ واگن به ۱۸۹۳ واگن، افزایش تعداد اتوبوس ها به 
۷۵۰۰ دستگاه، توسعه موتورسیکلت های برقی، نوسازی ۴۰ هزار 
دستگاه تاکسی فرسوده و ۲۵ هزار دستگاه ون، اتمام پایانه شرق، 
توس��عه س��امانه حمل و نقل ویژه معلولان و... از جمله مهمترین 
محور ه��ای حوزه حم��ل و نقل عمومی در برنامه چهارم توس��عه 
شهری است.تشکری هاشمی با اشاره به بودجه سال ۱۴۰۲ گفت: 
۲۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از بودجه س��ال جاری ش��هرداری 
تهران به حوزه حمل و نقل عمومی تخصیص یافت که از این میان 
۲۱۴۰ میلیارد تومان از بودجه به بازس��ازی و تعمیرات اساس��ی 
واگن ها تعلق یافت تا وضعیت ریلی مطمئن شود.رئیس کمیسیون 
عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: ۱۳۵۰ 
میلیارد تومان به منظور اورهال ناوگان اتوبوسرانی، ۶۱۰۰ میلیارد 
تومان به توسعه ناوگان اتوبوسرانی، ۱۰۰۰ میلیارد تومان به خرید 
اتوبوس سه کابین، ۱۵۰۰ میلیارد تومان از بودجه به عنوان کمک 
هزین��ه برای خری��د ون و ۶۰۰ میلیارد تومان به منظور توس��عه 
موتور س��یکلت های برقی با مش��ارکت بخ��ش خصوصی در نظر 
گرفته ش��د.وی با تاکید بر اینکه در تبصره بیس��تم قانون بودجه 
امسال نیز منابعی پیش بینی شد، گفت: در این تبصره پیش بینی 
ش��ده تا ۲۷۰۰ میلیارد تومان برای توس��عه ن��اوگان و تجهیزات 
خطوط مترو، ۵۰۰۰ میلیارد تومان برای توس��عه، تکمیل خطوط 
مترو پایانه ها و پارکینگ ها، ۲۰۰۰ میلیارد تومان به توسعه ناوگان 
سبک ون و تاکسیرانی ۵۰۰ میلیارد تومان به توسعه سامانه های 
هوشمند، ۲۰۰ میلیارد تکمیل پایانی شرق و ۱۰۰ میلیارد تومان 
به توسعه موتور های برقی اختصاص یابد.تشکری هاشمی با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته در مترو اظهار کرد: ۴۶۰۰ میلیارد تومان 
در بخش زیرساخت های مترو بودجه در نظر گرفته شد همچنین 
۱۸۰۰ میلیارد تومان نیز از محل اوراق مشارکت برای توسعه مترو 
در نظر گرفته شد و در نتیجه مجموعا ۶۴۰۰ میلیارد تومان برای 
توسعه مترو در نظر گرفته شد.رئیس کمیسیون عمران و حمل و 
نقل شورای اسلامی شهر تهران افزود: در حال حاضر مترو تهران 
۱۵۶ ایس��تگاه و ۳۱۰ کیلومتر طول دارد و این توسعه یافتگی به 
معنای آن است که گستردگی لازم را به وجود آورده ایم. در سال 

جاری علاوه بر افتتاح ایستگاه علامه جعفری و یک و نیم کیلومتر 
از خ��ط ۴، چند ایس��تگاه در خط ۶ و ۷ مت��روی تهران به علاوه 
ایستگاه پرند افتتاح شدند.رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
ش��ورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اورهال ناوگان مترو گفت: 
از ابتدای سال تاکنون ۱۱ رام قطار ای سی، ۲ رام قطار DC و ۲ 
واگن دوطبقه اورهال شدند و این حاکی از آن است که ۱۵ درصد 
کار پیش��رفته و عملکرد موجود دارای نقص است.وی با اشاره به 
انعقاد قرارداد ۷۱۳ واگن مترو گفت: خوش��بختانه این کار اکنون 
به نتیجه رس��یده و پیش پرداخت به طرف خارجی داده ش��ده و 
عملیات ساخت آغاز شده اس��ت و ان شاءالله نخستین قطار ها در 
س��ال آینده تحویل داده می شود البته در همین جا باید از وزارت 
کش��ور نیز تش��کر کنم که نهایت تلاش را داش��ته است.تشکری 
هاش��می ادام��ه داد: در حوزه مترو باید ب��ه وضعیت کارتخوان ها 
اش��اره ای داشته باشم همانطور که بار ها نیز تذکر داده ایم نزدیک 
به ۹۰۰ کارتخوان در ایس��تگاه های مترو تهران وجود دارد و این 
کارتخوان ه��ا متاس��فانه در بخ��ش خروجی عمدت��اً دارای نقص 
هستند و وقتی مسافران می خواهند ایستگاه را ترک کنند متوجه 
می شوند که دستگاه کارت آن ها را نمی خواند و حداکثر هزینه را 
از مسافران دریافت می کند این به معنای آن است که کارت ها در 
ورود خوانده می شوند، اما هنگام خروج از این کار انجام نمی شود 
و هزینه کامل از کارت شهروندان دریافت می شود و یکی دیگر از 
مشکلات این است که مانده کارت های قدیمی باقی مانده به افراد 
تحویل داده نش��ده اس��ت.رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
ش��ورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اقدامات صورت گرفته در 
حوزه اتوبوس��رانی اظهار کرد: ۱۲۷۷۰ میلیارد تومان بودجه برای 
ش��رکت واحد در نظر گرفته شده اس��ت و در حوزه اتوبوس های 
فعال باید بگویم هرچند گزارش دوستانمان در شهرداری حاکی از 
۲۱۰۰ اتوبوس فعال اس��ت، اما آنچه اکنون حدود ۱۹۰۰ دستگاه 
اتوبوس فعال در شهر تهران وجود دارد و هنوز ناوگان فرسوده در 
حال کار هس��تند.وی با اش��اره به ناوگان بازسازی شده گفت: در 
حال حاضر ۱۶۵ دستگاه ناوگان بازسازی شده است و مبالغی که 
برای این کار پرداخت ش��ده ۱۵۷ میلیارد تومان است و با وجود 
آنکه ۱۲۶۵ میلیارد تومان برای بازسازی اتوبوس ها در نظر گرفته 
ش��ده بود، اما آنچه تاکنون عملیاتی ش��ده ق��راداد ۱۵۷ میلیارد 
تومانی اس��ت یعنی تقریباً ۱۰ درصد از بودجه برای نوس��ازی به 
کار گرفته ش��ده و این به معنای آن است که عقب ماندگی جدی 
در این حوزه وجود دارد.وی گفت: ۲۲۰۶ دس��تگاه اتوبوس دارای 
کارتخوان های قدیمی هس��تند که عمدتاً آن ها غیرفعال هستند، 
با این کار به ۵۰ س��ال قبل بازگش��ته ایم و مش��ت مشت پول به 
رانندگان داده ش��ود و آنچه باعث تعجب ش��ده این است که چرا 
باید نیمی از ایس��تگاه های تهران فاقد دس��تگاه کارتخوان باشند.

عضو شورای ش��هر تهران تصریح کرد: مردم ما با شرافت هستند 
و قرار نیس��ت از پرداخت بلیط ف��رار کنند، اما هیچ امکانی وجود 
ندارد تا بلیط خود را پرداخت کنند دو س��ال اس��ت که به صورت 
صلواتی در حال حمل و نقل ش��هروندان هس��تیم با وجود اینکه 
روزانه بیش از یک میلیون س��فر انجام می ش��ود، اما روزانه ۳۵۰ 
هزار تراکنش ثبت می شود.تشکری هاشمی به سازمان تاکسیرانی 

اشاره کرد و گفت: تا ۲۰ آذر ماه امسال ۱۲۲۸ تاکسی به صورت 
نقدی نوسازی و تحویل داده شده است و گفته شده ۳۷۷ دستگاه 
تاکس��ی در ش��رف تحویل تا پایان آذرماه است درحال حاضر ۴۰ 
هزار دس��تگاه تاکسی فرس��وده وجود دارد و سالیانه نفر ۱۰ هزار 
تاکس��ی باید نوسازی ش��ود درخصوص ۶۳۰ دستگاه با مشارکت 
وزارت کش��ور نیز ۱۹۲ مورد تحویل داده ش��ده ک��ه اکنون ۵۰ 
مورد آن در حال فعالیت هس��تند و امیدوار هس��تیم ش��هرداری 
تهران دیگر نقش رانندگان تاکسی را انجام ندهد و فکر خود را به 
کار های با اهمیت تر معطوف کند.رئیس کمیسیون عمران و حمل 
و نقل شورای اسلامی شهر تهران اضافه کرد: متاسفانه ردیف هایی 
که در ش��ورای ش��هر مصوب می کنیم در ش��هرداری ردیف های 
دیگ��ری پیدا می کنند که کاملًا با مصوبات ش��ورای ش��هر دارای 
انحراف است ۸۶ میلیارد تومان برای حمایت از رانندگان تاکسی 
تخصیص داده ش��ده، اما این مبلغ درجای دیگر خرج می ش��ود.

وی با اشاره به بخش کنترل ترافیک گفت: در برنامه های ۴ ساله 
خود به موضوع هوشمندسازی اشاره داشته ایم و در طول دو سال 
گذش��ته و در دوره ششم مدیریت ش��هری چندین بار تذکر داده 
شد که وضعیت سیستم های هوشمند شهر خوب نیستند از ۲۴۲ 
مورد دوربین های طرح ترافیک ۱۳۴ مورد تنها فعال هس��تند، از 
۲۱۰ دوربین ه��ای طرح کنترل آلودگی ه��وا تنها ۵۶ مورد فعال 
هس��تند، از ۱۸۷ دوربین ثبت تخلفات چراغ قرمز تنها ۷۶ مورد 
فعال هس��تند، از ۱۶ دوربین پلاک خوان مسیر ویژه اتوبوس تنها 
۵ مورد فعال هس��تند، از ۴۲ دوربین پ��لاک خوان لایل اضطرار 
تنها ۲۲ مورد فعال هستند از ۲۳ دوربین پلاک خانه بهشت زهرا 
تنها ۸ مورد فعال هستند از ۱۰ دوربین پلاک خوان پسماند هیچ 
موردی فعال نیستند از ۴۰ مورد دوربین پلاک خوان تاکسیرانی 
تنه��ا ۱۸ مورد فعال هس��تند از ۱۳ دوربین پ��لاک خوان تره بار 
تنه��ا ۱۰ مورد فعال هس��تند از ۳۵ دوربین پ��لاک خوان رینگ 
ته��ران تنها ۱۴ م��ورد فعال هس��تند از ۱۴ دوربین پلاک خوان 
خودرو س��نگین تنها یک مورد فعال هس��تند از ۸ مورد دوربین 
مراکز معاینه فنی هر هشت مورد فعال هستند و از ۳۹۱ دوربین 
س��امانه های ثبت تخلف س��رعت تنها ۵۰ مورد فعال هستند.وی 
ادامه داد: البته این وضعیت هم وقتی یک ش��رکت در طول یک 
سال ۶ مدیر عوض می کند پیش میاید و بیش از این نمی توان از 
این شرکت انتظار داشت.تشکری هاشمی با اشاره به بودجه ۶۰۰ 
میلیارد تومانی برای توس��عه موتور سیکلت ها گفت: با وجود این 
بودجه تا این لحظه عملکرد صفر بوده اس��ت وقتی دم از آلودگی 
هوا می زنیم و می گوییم موتور سیکلت ها عامل اصلی آلودگی هوا 
هس��تند باید برای حل چالش آن ها نی��ز اقدام کنیم، اما عملکرد 
صف��ر چه معنایی دارد.رئیس کمیس��یون عم��ران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر تهران اظهار کرد: نقشه آلودگی هوا در سال 
۱۴۰۲ حاک��ی از آن اس��ت که احتراق گازوئی��ل کمترین میزان 
آلودگی را داش��ته اس��ت، اما آلاینده قالب pm دو و نیم هستند 
و تقریب��اً تمام آلودگی های هوا به این دلیل اس��ت که ۸۸ درصد 
عل��ت اصلی پیدایش آن نیز مناب��ع آلودگی متحرک یعنی موتور 
س��یکلت و خودرو ها هستند و امیدواریم در این خصوص اقدامات 

جدی انجام شود.

مدیر عامل ش��رکت تولید نیروی برق منطقه مرکزی گفت: اکنون 
که س��ه واحد در مدار است ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار لیتر مازوت به 
مصرف می رس��د و اگر گاز ه��م در اختیارمان قرار گیرد به همین 
میزان مصرف گاز خواهیم داش��ت.به گزارش ایلنا، عبدالرضا تقوی 
درباره اس��تفاده از مازوت در نیروگاه  استان مرکزی اظهار داشت: 
نیروگاه ش��ازند به عنوان پ��روژه عظیم ملی ۴ واحد ۳۲۵ مگاواتی 
یعنی ۱۳۰۰ مگاوات توان اسمی و ۱۲۰۰ مگاوات توان عملی دارد 
و ۲ درصد از برق کش��ور را تامین می کند.وی افزود: ش��ازند یک 
نیروگاه پایه گازسوز است اما در ۶ ماه دوم سال به دلیل مصرف گاز 
در بخش خانگی و اولویت تامین آن؛ س��وخت گاز همه نیروگاه ها 
از جمله ش��ازند کم می ش��ود و به همین دلیل روی سوخت دوم 
می رویم.مدیر عامل شرکت تولید نیروی برق منطقه مرکزی با بیان 
اینکه استفاده از مازوت در نیروگاه ها به صرفه نیست، گفت: مازوت 
غی��ر از آلودگی هوا؛ خوردگی و اس��تهلاک تجهی��زات نیروگاهی 

را بدنب��ال دارد. وی بی��ان داش��ت: ت��ا ۲۰ آذر از ۴ واحد ۲ واحد 
روی س��وخت مازوت و واحد ۳ روی سوخت گاز بود از آن به بعد 
ش��رکت ملی گاز اعلام کرد که باید نوع س��وخت تغییر و مازوت 
استفاده شود تا یک میلیون متر مکعب گازی که در واحد سوم به 
مصرف می رس��د نیز صفر شده و مازوت استفاده شود، برای واحد 
۴ نی��روگاه نیز از ابت��دای آذر تعمی��رات ۱۱۰ روزه و اورهال آغاز 
ش��ده و تا انتهای اس��فند این واحد را در م��دار نداریم، یعنی ۲۰ 
درصد س��وخت کمتر در نیروگاه مصرف می ش��ود.به گفته تقوی؛ 
واقعا برخی تصمیمات از حیطه اختیارات ما خارج است و در سطح 
کلان تصمیم گیری می ش��ود، یکی از ای��ن تصمیمات هم مصرف 
س��وخت در نیروگاه ها اس��ت، به عبارت دیگر مص��رف مازوت در 
نیروگاه ها یک مس��ئله کشوری است.وی تاکید کرد: ما امسال ۳۳ 
روز دیرتر از سال گذش��ته مازوت سوزی را شروع کردیم، یعنی تا 
۲۰ آذر سه واحد نیروگاهی ما روی سوخت گاز بوده است، اکنون 

که محدودیت و ناترازی بیشتر شده روی سوخت مازوت رفته ایم.
مدیر عامل ش��رکت تولید نیروی برق منطقه مرکزی با بیان اینکه 
اس��تفاده از مازوت دغدغه ما اس��ت، خاطرنش��ان کرد: ۵۰ درصد 
هزینه های سرویس نگهداری و استهلاک قطعات مربوط به مازوت 
اس��ت، در صورتی که گاز نیروگاه تامین ش��ود ما هر ۴ سال یک 
بار باید تعمیرات اساس��ی انجام دهیم ولی با اس��تفاده از سوخت 
مازوت هر ۲ س��ال یکبار باید تعمیرات انجام دهیم چون سوخت 
ناخالصی اس��ت و منجر به آلودگی محیط خورندگی و اس��تهلاک 
تجهیزات می شود.وی با بیان اینکه تعمیرات واحد ۴ باعث می شود 
۲۵ درصد س��وخت کمتر به مصرف برسانیم، اظهار داشت: میزان 
مصرف مازوت هر یک واحد نیروگاه یک میلیون و ۷۰۰ هزار لیتر 
در هر ۲۴ ساعت است، یعنی اکنون که سه واحد در مدار است ۵ 
میلیون و ۱۰۰ هزار لیتر مازوت به مصرف می رس��د و اگر گاز هم 
در اختیارمان قرار گیرد به همین میزان مصرف گاز خواهیم داشت.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران:

شرکت نیروی برق منطقه مرکزی:

خاموش بودن تقریباً نیمی از » دوربین های طرح ترافیک » در پایتخت

 نیروگاه شازند روزانه ۵ میلیون لیتر مازوت می سوزاند
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کارگران و کارکنان بخش بهره برداری از مســیرهای حمل و نقل 
به عنوان بخش قابل ملاحظه ای از جمعیت شاغل کشور )شاید بیش 
از ۳ میلیون نفر( را شامل می شوند، درگیر مشکلات و چالش های 

متنوع و متعددی هستند که کمتر به آن ها توجه شده است.
از کارگران شرکت های اتوبوسرانی تا رانندگان وسایل نقلیه سنگین 
و سواری، همه و همه در بســتر بهره برداری از راه ها فعال هستند 
و امکان بهره مند شــدن جامعــه از ثمرات کارگران راه ســازی و 
جاده سازی کشور را فراهم می آورند. اما خود این کارگران و کارکنان 
بخش بهره برداری از مســیرهای حمل و نقل به عنوان بخش قابل 
ملاحظه ای از جمعیت شاغل کشور که شاید بیش از ۳ میلیون نفر 
را شامل می شوند، درگیر مشکلات و چالش های متعددی هستند 

که کمتر به آن ها توجه شده است. 

< کار مرکّب؛ مسئولیت مرکّب
یکی از مسائلی که باعث می شود اغلب شاغلین بخش حمل و نقل 
کالا و انســان در جامعه از مواهبی مانند بیمه، حمایت های شغلی، 
حمایت های مربوط به تهیه قطعات و تشــکل یابی چندان که باید 
و شــاید بهره مند نباشند، این اســت که بخش قابل ملاحظه ای از 
کارکنان شــاغل در این بخش به این دلیل که خود صاحب بخش 
مهمی از وســایل کار هستند؛ یعنی باوجود آنکه خود مزد دریافت 
می کنند، اما ذیل یک »قرارداد کار« و مشمول قانون کار نیستند و 

به علت تملک وسیله نقلیه، شرایط متفاوتی دارند. 
ضمن اینکــه کارگران بخش بهره بــرداری از صنعت حمل و نقل 
)مانند رانندگان اتوبوس های دولتی، رانندگان ماشین های سنگین 
و اتوبوس های شرکت های خصوصی و پیمانکار یا راکبان قطارهای 
شــهری و بین شهری( نیز به دلیل مسئولیت مدنی و شغلی بسیار 
سنگین، تحت فشــار انواع اســترس های روزانه و خطرات شغلی 
به عنوان مســئول اصلی حفظ مایملک کارفرما )وسیله نقلیه( قرار 
دارند و این مسئولیت را باید به مسئولیت انجام کار و حفظ سلامت 

بار )اعم از انسان و کالا( تا رسیدن به مقصد افزود. 
این هردو حالت )یعنی کار مرکب و مسئولیت مرکب( در شاغلین 
راننده کشــور، درحالی اســت که پشــتیبانی های حقوقی، مدنی 
و بیمه ای لازم برای چنین مشــاغلی چنــدان با قوت وجود ندارد. 
تعریف نشــدن نســبت قرارداد با راننده در قوانین اقتصادی و کار 
کشور و راحت شدن کارفرمایان این بخش بخاطر خلاء های قانونی 
از پرداخت سهم حق بیمه و افتادن بار حق بیمه آنان بر دوش دولت 
و راننده )نیروی کار( خود یکی از مشــکلات بیمه ای قابل توجه در 
کشور است. ضمن اینکه جامعه در زمینه صنعت حمل و نقل دچار 
نقصان هایی )در زمینه زیرساخت ها( است که بار مسئولیت بسیاری 

از این نقصان ها بردوش راننده می افتد. 

< چالش زیرساخت های حمل و نقل و افزون شدن مشکلات رانندگان
یکی از مهمترین چالش ها و مشکلات شاغلین در بخش بهره برداری 
از راه ها و مسیرهای حمل و نقل، زیرساخت های این بخش محسوب 
می شود. راه ها و مسیرهای جاده ای داخل شهری و بین شهری ایران 
مانند شبکه ی ریلی از بخش هایی است که نیازمند سرمایه گذاری 
)به ویژه سرمایه گذاری خارجی( است، امروزه دچار انواع نقصان هاست. 
فرسودگی شبکه جاده ای و ریلی )به ویژه بخش های قدیمی(، ضعف 
در فناوری بکار گرفته شده روز و زیرسازی و کیفیت بد آسفالت ها 
و..، کمبود تعداد مسیرهای ریلی و جاده ای، ضعف و کمبود در تعداد 
علائم، چراغ ها و.. در مسیر، وجود ترافیک گسترده و آسیب زننده در 
کلانشهرها به دلیل سیاست های شهری و اقتصادی و.. همه و همه 

مشکلاتی است که شاغلین راننده را آزار می دهند. 
بســیاری از تصادفات، هزینه ها، بار روانی و اســترس قبل و بعد از 
حادثه، خســتگی های مفرط کار و.. محصول مشکلات زیرساختی 
موجود در این صنعت اســت. افزون بر این، مسئله کیفیت، ایمنی، 
قیمت، قطعات و بروز بودن، در خود ابزار اصلی کار رانندگان )یعنی 
وسیله نقلیه( بر تمامی شئون کار آنان تاثیر منفی گذاشته و باعث 

فرسودگی بیشتر نیروی کار در مسیرها و جاده ها می شود. 
مجموعه این مشــکلات و مخاطرات باعث آن شــده تا بخشی از 
شاغلان این صنعت و از جمله رانندگان ذیل موارد شناسایی شده 
توســط کمیته مشاغل سخت و زیان آور دسته بندی شوند. هرچند 
بخــش قابل توجهی از کارگران و شــاغلین این حوزه ذیل چنین 
دسته بندی مهمی قرار ندارند، اما انواع مشکلات جسمانی و روانی 
رانندگان به دلیل مشکلاتی مثل ارگونومی نامناسب صندلی و محل 
استقرار، فشــار دائمی به کمر و زانو و دســتان به ویژه در شرایط 

پرتراکم ترافیکی و کلاچ گیری دائم، راننده را فرسوده تر می کند. 

< بیمه، کار سخت و زیان آور و حقوق مکفی؛ بخشی از مطالباتِ رانندگان
ســیدرحیم میرعبدالله )رئیس شورای اســلامی کار شرکت واحد 
اتوبوســرانی تهران( با اشاره به مشــکلات این شاغلین اظهار کرد: 
رانندگان در مسیرهای جاده ای شهری و بین شهری کسانی هستند 
که شب و روز درحالی که بسیاری از شهروندان احتمالاً پس از کار 
درحال استراحت هســتند، به جامعه خدمت رسانی می کنند و به 
اعتقاد من آنچنان که باید، جبران خدمات آنان در کشــور صورت 
نمی گیرد. مشکلات جبران خدمات در این حوزه از دریافتی و حقوق 
راننده )به ویژه رانندگان قراردادی و پیمانی بخش خصوصی( شروع 

می شود و به بسیاری از موارد دیگر نیز می رسد. 
وی افزود: بخشــی از شــاغلین این بخش که رانندگان و کارکنان 
شبکه ریلی و به ویژه متروی کشور هستند که در اعماق زمین و در 
شرایط سخت فعالیت می کنند و با این وجود بخش قابل ملاحظه ای 
از آنان ذیل شرکت های بهره برداری بخش عمومی به صورت موقت و 
قراردادی جذب می شوند. از سوی دیگر، بخش دیگر شاغلین صنعت 
حمــل و نقل در جاده ها و در ترافیک های پرتراکم کار می کنند که 

آنان نیز از برخی مسائل حقوقی خود هنوز بهره مند نیستند. 
میرعبدالله با اشاره به رانندگان وسایل نقلیه سنگین اعم از اتوبوس ها، 
تریلی ها و کامیون ها گفت: در حوزه وسایل نقلیه سنگین، بسیاری از 
راکبان در زمان هایی که موقع استراحت طبیعی بدن است، شروع به 
کار می کنند و در ساعاتی که بسیاری خواب هستند و خودروهای 
بسیار کمی در شهرها وجود دارند، در ساعات نیمه شب و پیش از 
بامداد به خاطر رعایت قوانین ترافیک شــهری، رانندگی می کنند. 
رانندگان اتوبوس ها نیز در بسیاری مواقع باید مانند سربازان وظیفه 
ســاعت ۳ یا ۴ صبح بیدار باشــند تا قبل از ۵ صبح در محیط کار 
شروع فعالیت خود را آغاز کنند و این امر فرسودگی بیشتری را برای 

آن ها ایجاد می کند. 
رئیس شــورای اسلامی کار شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با اشاره 
به رانندگان خودروهای ســواری غیرشــخصی گفت: بســیاری از 
رانندگان تاکسی ها، رانندگان خودروهای سواری شرکت های دولتی 
و پیمانکاری و همچنین تاکســی های اینترنتی و آنلاین، امروزه در 
زمینه بیمه خود مشــکلاتی دارند. بخشی از رانندگان خویش فرما 
باید تحت حمایت دولت بیمه شوند و بخشی نیز که به نوعی دارای 
کارفرما هستند، باید با مشارکت موسسه بکارگیرنده و دولت بیمه 

شوند که در این زمینه خلاءهای اجرایی و قانونی وجود دارد. 
وی با تاکید بــر اینکه رانندگان اتوبوس در چند بخش رســمی، 
قــراردادی، پیمانی و خصوصی فعال هســتند، گفت: بســیاری از 
رانندگان اتوبوس برخلاف ماهیت سخت و زیان آور این کار، از بیمه 
ســخت و زیان آور بهره مند نیســتند و تنها اقلیتی از رانندگان که 
کارگران بخش رســمی محسوب می شــوند، از حق بیمه سخت و 
زیان آور بهره می برند. این درحالی است که در سال های اخیر اغلب 
سیاســت این بوده که راننده قراردادی، پیمانی و بخش خصوصی 
افزون شــود که اتفاقا از وســایل نقلیه فرســوده تری بهره برداری 

می کنند. 
این فعال کارگری با اشــاره به مشــکلات زیرســاختی فضای کار 
شــاغلین صنعت حمل و نقل گفت: هم در بخش زیرساخت های 
جاده ای از قبیل تولید و ســاخت جاده ها و زیرسازی و سایر اقلام 
لازم برای ایجاد مســیر و هم در بخش ادوات وسایل حمل و نقل 
مثل ســاخت قطعات، اتوبوس و خودروی سنگین و سواری، ما در 
ایران به دلیل مشکلاتی مثل تحریم، دچار مشکل هستیم. بسیاری 
از تصادفات یا فرسودگی ذهنی و فیزیکی رانندگان به خاطر شرایط 

جاده ای و خودروی آن هاست. 
میرعبدالله اضافه کرد: در چنین شــرایطی بیش از پیش تاکید ما 
در دیدارها و جلساتی که با مسئولین در حوزه حمل و نقل داریم، 
همواره این بوده که در زمینه تامین این زیرساخت های ضروری باید 

بر تولید داخل تکیه کرد و با اســتفاده از دانش نیروهای متخصص 
بومی و فناوری جدید، اقدام به تولید محصولات اســتاندارد در این 

حوزه کرد تا در زمینه زیرساختی عقب نمانیم. 
رئیس شــورای اســلامی کار شرکت واحد اتوبوســرانی در زمینه 
بیماری های شغلی این حوزه به دلیل ضعف زیرساخت های خودرویی 
و جاده ای گفت: رانندگی به ویژه در بخش خودروهای ســنگین و 
اتوبوس به دلیل اینکه راننده روزانه با انواع اســترس های ناشی از 
زمان بنــدی کار، ترافیک، خطر تصادف، مســئولیت مدنی درقبال 
خودرو و مسافر، سر و صدا و.. مواجه است، فرسودگی و بیماری های 
اعصاب و روان ایجاد می کند. از سوی دیگر، به دلیل شرایط خاص 
و فرســاینده خود خودرو نیز، انواع بیماری های تنفسی و جسمانی 
ناشــی از تنفس دود خودروهای گازوئیل ســوز در پارکینگ های 
خودروهای ســنگین و همچنین فشار بر عضلات و دیسک کمر و 
زانو حین رانندگی در ترافیک، از مصائب این کار در ایران است. این 
درحالی است که به ویژه برای رانندگان اتوبوس، ایستگاه هایی برای 
استراحت و استقرار مناسب و حتی قضای حاجت نیز وجود ندارد و 
بسیاری از رانندگان ما در سنین بالا دچار مشکلات بهداشتی ناشی 

از این مسئله بسیار ساده و قابل حل می شوند. 

< مصائبِ مربیان رانندگی و رانندگان خودروی سواری
امروزه هزاران نفر از رانندگان شــاغل در بخش جابه جایی مسافر 
و بار، در ذیل شــرکت های بــزرگ و پلتفرم های اینترنتی فعالیت 
می کنند. هنوز نیز البته قرارداد آن ها ذیل »قرارداد کار« شناسایی 
نشده و صرفا یک پیمان از جنس پیمانکاری دسته بندی می شود. 
در شرایطی که در میان حدود ۳ میلیون راننده فعال در این بخش 
حداقل یک ســوم )حدود یــک میلیون نفر( شــغل ثابت خود را 
رانندگی برای تاکسی های اینترنتی می دانند، بخش قابل توجهی از 
آنان بیمه نیستند و برای بیمه کردن خود باید به بیمه های تجاری یا 

بیمه خویش فرمای سازمان تامین اجتماعی متوسل شوند. 
از آنجا که وجود خودرو یا موتورسیکلت تحت تملک راننده موجب 
می شود که بسیاری از شاغلین این بخش از نظر حقوقی ذیل قانون 
کار قرار نگیرند، همین مســئله باعث محرومیت ســازمان تامین 
اجتماعــی از میلیاردها تومان حق بیمه این شــاغلین و همچنین 
منفعت بسیار بیشتر شرکت های پلتفرم های اینترنتی این بخش به 
خاطر عدم مشارکت در بیمه شدن نیروی کار اصلی شان شده است؛ 
شرکت هایی که به خودی خود، سود بسیار بالایی را از ناحیه فعالیت 

انبوه رانندگان شان دریافت می کنند! 
از دیگر کارکنانی که در کشــور شرایط مشابه و چه بسا بدتر دارند، 
مربیان تعلیم راهنمایی و رانندگی کشور هستند. اشکان ابراهیمی 
)رئیس کانون انجمن های صنفی کارگری مربیان تعلیم رانندگی( با 
اشاره به حل نشدن مشکل بیمه کارکنان این بخش پس از مذاکرات 
جدی سه جانبه با اتحادیه های کارفرمایی موسسات تعلیم رانندگی 
و وزارت کار و ســازمان تامین اجتماعی به خاطر مالکیت مربی بر 
خودرو گفت: هنوز مسئله بیمه مربیان رانندگی حل نشده است و 
باوجود دریافتی اندک در این صنف، مشکلات این بخش از رانندگان 

نیز بسیار زیاد است. 
وی با اشــاره به نقش بهره وری و کارآیــی مربیان تعلیم رانندگی 
در تربیــت رانندگان و راکبان ماهر و کاهش تصادفات، اظهار کرد: 
متاسفانه بسیاری از همکاران ما به خاطر مشکلات بیمه و دریافتی 
اندک و عدم حمایت از ما در زمینه تامین قطعات و تعویض خودرو، 
بســیاری از همکاران ما تنها ۱۰ سال در این شغل باقی می مانند. 
زیرا خودروهای تعلیم رانندگی توســط خود مالک تغییر ماهیت 
می دهند و در فرآیند آموزش در گرمایی زیاد تابســتان و سرمای 
سنگین فصول سرد، پس از بکارگیری فراوان توسط هنرجو فرسوده 
می شــوند و مربی آنقدر درآمد ندارد که قطعات و خودروی جدید 
تهیه کند؛ لذا بسیاری در این شغل باقی نمی مانند و این برای صنف 

یاد شده تبدیل به یک بحران شده است!
به گزارش ایلنا؛ ابراهیمی با تاکید بر این مطلب که »این شغل دارای 
فرسودگی جســمانی و روانی بالایی است« اظهار کرد: بسیاری از 
مربیان تعلیم رانندگی نیز در محیط های سخت و دشوار هم وظیفه 
تعلیم دقیق هنرجو را دارند و هم باید مراقب باشــند به خودروی 
خودشــان و دیگری حین تمرین آسیب نرسد. این وضعیت فشار 
سنگین روانی به راننده تحمیل می کند که در این شرایط پر کردن 
ســاعت کار دوازده ساعته در برخی مراکز واقعا برای راننده سخت 
است. این درحالی است که برخی مربیان پس از این ساعات به خاطر 
درآمد کافی و معیشت بهتر خانواده به شغل دوم نیز می پردازند که 

این مسئله در فرسوده سازی و سختی بیشتر این شغل، می افزاید.
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گمرک

مسکن

آب و برق

رئیــس کل گمرک گفت: در ۸ ماهه امســال، 
میــزان ترانزیت خارجی از مســیر ایران با ۲۰ 

درصد افزایش به ۱۱ میلیون تن رسیده است.
 محمد رضوانی فر در نشست با دبیر کل اتحادیه 
بین المللی حمل و نقل جاده ای )IRU( با تاکید 
بر همکاری برای توسعه حمل و نقل ترکیبی از 
بنادر جنوبی خلیج فارس به ویژه بندر چابهار و 
بندر عباس، اظهار کــرد: گمرک ایران آمادگی 
همکاری در جهت آموزش »تیر« به کشور های 
همســایه از جمله عراق و افغانســتان با هدف 

توسعه ترانزیت را دارد.
وی با اشاره به اقدامات انجام گرفته در راستای 
تسهیل و توســعه ترانزیت از مسیر ایران افزود: 
در ۸ ماهه سال جاری، میزان ترانزیت خارجی 
از مســیر ایران با ۲۰ درصد افزایش به رقم ۱۱ 

میلیون تن رسید.
امبرتو دپرتو دبیر کل اتحادیه بین المللی حمل 
و نقل جاده ای نیز در این نشســت گفت: طی 
۵ سال آینده شــاخص ترانزیت از مسیر ایران 
به ۴۰ میلیون تن افزایــش یابد. در نظر داریم 

کریدور شــرق به غرب را از طریق ایران تقویت 
کنیم و تسهیل تجارت و ایجاد مسیر سبز بین 
ایران و ترکمســتان به تحقق این هدف کمک 

خواهد کرد.
وی با اشــاره به اینکه رتبه نخست کارنه تیر در 
دنیا در میان کشور های عضو کنوانسیون کارنه 
تیر به گمرک ایــران اختصاص یافت، افزود: در 
ســال جاری میلادی میزان اســتفاده دفترچه 
کارنه تیر در تجارت بین الملل از مســیر ایران 
با حدود ۱۰ درصد افزایــش به رقم ۱۳۰ هزار 

دفترچه رسیده است.
به گزارش برنا؛ کارنه تیر )TIR carnet( سندی 
است گمرکی که برای ترانزیت بین المللی کالا 
در چارچوب کنوانســیون تیر )TIR( در کشور 
مبدا صادر می شود. به موجب این سند، کالا در 
وسیله نقلیه جاده ای به طور پلمب شده از خاک 
کشور های بین راه عبور می کند و تا مقصد نیازی 
به انجام تشریفات گمرکی مربوط به ترانزیت در 
مرز های ورودی و خروجی این کشــور ها طبق 

قوانین داخلی آن ها نخواهد بود.

عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب با اشاره به 
مدیریت توأمان آب و برق در چاه های کشاورزی 
گفت: تاکنون ۸ هزار مشترک بدمصرف شناسایی 
شده اند که تا پایان سال برق چاه کشاورزی آن ها 
محدود می شود.  عیســی بزرگ زاده سخنگوی 
صنعت آب اظهار کرد: نیمی از چاه های کشاورزی 
برقی است که ســهم این چاه ها در برداشت آب 
زیرزمینی ۷۷ درصد است.  او ادامه داد: در دولت 
سیزدهم با توجه ویژه به امر مدیریت توأمان مصرف 
آب و برق در چاه های کشاورزی، عملاً امکان پایش 
و کنترل از راه دور، نحوه مصرف برق و برداشــت 
آب فراهم شده است. در صورت برداشت آب فراتر 
از پروانه بهره برداری چاه با اعمال ضریب رواداری، 
برق مشترک به پنج کیلووات محدود و از برداشت 
غیرمجاز آب جلوگیری می شود.  بزرگ زاده گفت: 
اصلی ترین تهدید امنیت غذایی برداشــت های 
غیرمجاز هستند که با استفاده از مدیریت توأمان 
آب و برق و هدایت کشــاورزان به طرف برداشت 
مجاز و منطبق بر پروانه های بهره برداری، در واقع 
افزون بر تسکین فرونشست، پایداری آب کشاورزی 
تضمین و دستیابی به امنیت غذایی مهیا می شود.  
این مقام مسئول ادامه داد: از ابتدای سال تاکنون 
وزارت نیرو با کمک سامانه های خود ضمن پایش 
شــرایط برداشــت آب و مصرف برق در چاه ها با 

استفاده از سامانه های پیامکی، سعی در راهنمایی 
کشــاورزانی کرد که از سهمیه برق ماهانه خود 
برای پمپاژ آب از چاه، بیشــتر مصرف می کردند.  
او تصریح کرد: با مدیریــت توأمان آب و برق در 
چاه های کشاورزی تاکنون هشت هزار مشترک 
بدمصرف شناسایی شده اند که این مشترکین دو 
درصد از کل چاه های کشاورزی هستند که تا پایان 
سال برق آن ها محدود می شود.  سخنگوی صنعت 
آب گفت: در صورتیکه مشترک برای چند ماه فراتر 
از مقدار مجاز برداشــت آب داشته باشد، ولی به 
سقف سهمیه برق سالانه نرسیده باشد، پرمصرف 
شناخته می شــود؛ بنابراین با محدودسازی برق 
مصرفی از مشترک خواسته می شود تا با رجوع به 
آب منطقه ای استان و امور آب شهرستان ذیربط، 
نســبت به ارائه تعهد برای اصلاح روند برداشت 
آب و مصرف برق منطبــق بر پروانه بهره برداری 
اقدام کنند.  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ 
بزرگ زاده با بیان اینکه تاکنون ۲۸ هزار مشترک 
پرمصرف شناسایی شده است افزود: این مشترکان 
۶ درصد از کل چاه های کشاورزی هستند که تا 
زمان مراجعه، برق آن ها محدود می شود، همچنین 
برای هوشمندسازی مصرف آب و برق در چاه های 
کشــاورزی، ســامانه پایش داده های آب و برق 

راه اندازی شده است.

ســخنگوی اقتصادی دولت گفت: افزایش حداقل دستمزد خصوصا 
برای حداقل بگیران در شــرایط تورمی درســت است و دولت از این 
افزایش برای کمک به معیشــت کارگران دفاع می کند؛ مشــروط بر 

اینکه این افزایش موجب تخریب معیشت کارگران نشود. 
سید احسان خاندوزی ســخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری 
با خبرنگاران طی سخنانی ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه 
زهرا)س( بیان کرد: دولت سیزدهم از آغاز فعالیت خود دنبال انضباط 
مالی در بخش دولتی و سایر بخش های عمومی کشور بود و کنترل نرخ 
ارز، مهار رشد تورم و هدف گذاری بهبود فضای تولید را دنبال می کرد. 

وی افــزود: خروجی این موضوعات منتج به این می شــد که توقف 
اقتصاد ایران در دهه گذشــته پایان پذیرد. رشد اقتصادی کشور در 
فصل تابستان مشابه فصول گذشــته بوده و رشد اقتصادی ۸ فصل 
فعالیت دولت سیزدهم مشخص است. از پاییز سال ۱۴۰۰ تا تابستان 
۱۴۰۲ نرخ رشد اقتصاد مثبت بوده و این متغیر در تابستان امسال به 

۷.۱ با نفت و بدون نفت ۴.۲ درصد رسیده است. 
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به نرخ بیکاری گفت: نرخ بیکاری 
کشــور در تابستان به ۷.۹ درصد کاهش یافته و این عدد از کم ترین 
نرخ های بیکاری در ســه دهه اخیر است و مجموع شاغلین به بیش 
از ۲۴ میلیون نفر افزایش یافته اســت. مجموعه این متغیرها حاکی 
از این اســت که سیاســت های دولت موثر واقع شده و اینکه برخی 
گفتند اقتصاد کشور »رشد بی کیفیت« داشته، بر اساس آمار گفته ی 

صحیحی نیست. 
خانــدوزی در ادامه درخصوص تورم خاطرنشــان کــرد: نرخ تورم 
مصرف کننده نقطه به نقطه در آبان امســال نشان می دهد که روند 
کاهشــی دارد و به ۳۹.۲ درصد کاهش یافته؛ تورم ماهانه همزمان با 
اجرای سیاســت های پولی و مالی چندین ماه است که مسیر خوبی 
دارد و این عدد در فروردین امسال بالای ۵۵ درصد بوده و هم اکنون 
به ۳۹.۲ درصد رســیده اســت. این موارد به معنای کاهش قیمت ها 
نیســت و قیمت ها ماهانه در کشور رشد دارد ولی این یعنی سرعت 

رشد کاهش یافته و نشان می دهد تدابیر مهار تورم موثر بوده است. 
وی افزود: تورم کالاها در هشــت ماهه امسال با دو سال قبل کاهشی 
شــده و نوید می دهد روند متفاوتی از سیاســت های کنترل تورم را 
تجربه می کنیم. تورم ماهانه تولیدکننده نیز در مهرماه ۱.۵ درصد بود 

و در آبان ماه تقریباً نصف شد. 
خاندوزی در ادامه سخنان خود در پاسخ به سوالی درخصوص اقدامات 
دولت پیرامون مهار تورم، اظهار داشــت: موضوع تورم، مسئله مزمن 
ســال های اخیر اقتصاد بوده و تا هم گریبان گیر ماست. دولت بنای 
بر انکار واقعیت های اقتصادی ندارد و فشاری که از سال ۹۷ بر سفره 
مردم وارد شــده یک واقعیت دردناکی اســت که جــزو اولویت های 
اقتصادی دولت اســت. تلاش دولت این بوده اگر تورم های سال های 
گذشــته همراه با بیکاری و رکود بوده، اولاً باید بیکاری کاهش یابد و 

هم چنین رونق جایگزین رکورد اقتصاد شود. 
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: دولت سعی کرده به موتورهای تورم زا 
حمله کرده و به ثبات نرخ ارز نیز بپردازد. هم چنین کمک به اقشــار 
آســیب پذیر مد نظر بوده اســت. به عنوان مثال در بازار ارز و مسکن 
ثبات بهتری نسبت به سال گذشته شاهد هستیم. درخصوص کالاها و 

خوراکی ها که اصل سفره مردم است، شاخص های تورم در هفت ماه 
گذشته مهار شده و امیدواریم مجموعه این تدابیر کمک کند از دوره 

تورم های بالا در کشور عبور کنیم. 
خاندوزی در پاسخ به سوالی پیرامون انتشار برخی اخبار درباره ادغام 
صندوق های بازنشستگی، خاطرنشان کرد: فعلا بنا بر ادغام هیچ کدام 
از صندوق های بازنشســتگی نیســت. البته اصلاح مدیریت صندوق 
بازنشستگی در دستورکار اســت و چندین ماه است از سوی وزارت 

تعاون دنبال می شود. 
وی در پاســخ به ســوالی درخصوص اظهارات وزیر تعاون پیرامون 
افزایــش ۵۷ درصدی حقوق کارگران در ســال ۱۴۰۱ و اینکه این 
مســئله عامل تورم در سال گذشــته بوده است، گفت: سیاست های 
افزایش حداقل حقوق کارگران در اقتصاد ما که اقتصاد تورمی است 
یک سیاست درست است. نه وزیر کار و نه دولت معتقد به این نیستند 
که این سیاســت غلطی اســت. خود آقای وزیر هم اظهار کردند که 
سوءبرداشتی از ســخنان ایشان شده است. افزایش حداقل دستمزد 
خصوصا برای حداقل بگیران در شرایط تورمی درست است و دولت از 
این افزایش برای کمکی که به معیشت کارگران دفاع می کند مشروط 
بر اینکه این افزایش موجب تخریب معیشت خود کارگران هم نشود. 
جامعه کارگری ما می دانند که ما مخالفتی با افزایش حداقل حقوق 

کارگران نداریم. 
به گزارش تسنیم؛ سخنگوی اقتصادی دولت درخصوص برنامه دولت 
برای رفع اشــکال مجلس مبنی بر کاهش مالیات ها و افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشستگان که این دو موضوع منجر به رد کلیات لایحه 
بود ۱۴۰۳ شــد، عنوان کرد: چون تدابیر همه جانبه درخصوص مهار 
تورم داریم، اصرار رئیس جمهور بر این بوده سال آینده نباید در خلاف 
این جهت حرکت کنیم که موج های تورمی ایجاد شــود. در جلسه 
فوق العاده دولت، در مقابــل افزایش یک درصد مالیات ارزش افزوده 
از ۹ به ۱۰ درصد، با میزان افزایش مستمری بازنشستگان در لایحه 

سال آینده تصویب شد.

خاندوزی:

تورم کاهشی است

گوشه  ای از مشکلات بزرگ رانندگان

بیمه و معیشت شاغلان بخشِ حمل و نقل روی دنده ی خلاص!

افزایش ۲۰ درصدی ترانزیت خارجی از ایران

تفاهمنامه ســاخت ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 
»در وسع« بین بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
 و ســتاد توانمندســازی محلات کم برخوردار 

امضا شد.
 علی آقامحمدی رئیس ســتاد توانمندســازی 
محــلات کــم برخــوردار در مراســم امضای 
تفاهمنامه با بنیاد مسکن در این باره اظهار کرد: 
دولت با اجرای نهضت ملی مسکن به دنبال خانه 
دار کردن مستاجران است. در این بین بخشی از 
مردم هستند که شرایط موردنظر برای خانه دار 

شدن از طریق این طرح را ندارند.
وی ادامه داد: بر این اساس طرح توانمندسازی 
۲۰۲۰ محلــه با تایید رهبر معظم انقلاب برای 
اجرا از ســوی رییس جمهوری بــه معاون اول 

ابلاغ شد.
وی افزود: در این راستا تفاهمنامه ای بین وزارت 
راه و ســتاد توانمندسازی محلات کم برخوردار 
برای ۲۰۲۰ محله امضا شد که در قالب آن ۳۰۰ 

هزار واحد مسکونی ساخته می شود.
وی بــا یادآوری اینکه در نهضت ملی مســکن 
به متقاضیان می گویند باید رقم مبالغی را باید 
واریز کنند، گفت: این در حالی است که در طرح 

»مسکن در وسع« به متقاضیان می گوییم چقدر 
پول می توانید بیاورید. بر اساس همین پول هم 
واحد مسکونی ساخته می شود که بسته به مبلغ 

متراژ، مکان و نوع ساخت متفاوت خواهد بود.
رییس ستاد توانمندسازی محلات کم برخوردار 
با اشاره به ثبت نام حدود ۶۶ هزار نفر در طرح 
»مسکن در وســع«، اضافه کرد: از این تعداد با 
بررسی فرم )ج( ۴۴ هزار نفر واحد شرایط طرح 

مذکور بودند.
آقامحمدی با بیان اینکه زمین ساخت واحد های 
مســکن در وسع را بنیاد مسکن تامین می کند، 
اظهار کــرد: متقاضیان در قالــب» تعاونی های 
مصرف مسکن« ساماندهی می شوند. متقاضیان 
واجد شــرایط نیز آورده بین ۵۰ تا ۵۰۰ میلیون 
تومان داشته اند و کسی که داشته کم نگفته است.

وی بیــان کرد: در قالب تفاهمنامه چگونگی در 
اختیار قرار گرفتن زمین های مســکن در وسع 
از طریق بنیاد مشخص می شود. یکی از شروط 

ثبت نام در طرح مذکور سکونت ۳ سال است.
به گزارش تســنیم؛ به گفته وی، حدود ۱۹.۷ 
میلیــون نفــر در ۲۰۲۰ محله کــم برخوردار 

سکونت دارند. 

رئیــس بنیاد مســکن از انجام مراحــل اداری 
تصمیم نامه وام ۳۵۰ میلیون تومانی مســکن 
روستایی خبر داد و گفت: توزیع بانکی این وام 

هفته آینده انجام می شود.
غلامرضا صالحی در مراســم امضای تفاهمنامه 
ســاخت مسکن در وســع در ۲۰۲۰ محله کم 
برخوردار با ســتاد توانمندســازی محلات کم 
برخوردار، درباره وام ۳۵۰ میلیون تومانی مسکن 
روستایی اظهار کرد: برای اولین بار بود که مبلغ 
وام مسکن روســتایی از ۲۰۰ به ۳۵۰ میلیون 

تومان افزایش یافت.
وی ادامه داد: طی سالهای گذشته تعداد وام های 
روستایی همواره ۲۰۰ هزار فقره بوده که امسال 

به ۳۵۰ هزار فقره افزایش یافته است.
وی افزود: بر این اســاس نیز آیین نامه این وام 

با گذشته متفاوت بوده، ضمن اینکه روند اداری 
صدور تضمین نامه نیز همین گونه بود.

وی یادآور شد: برخلاف گذشته شاهد همکاری 
خوبی بین وزارت راه و شهرســازی و ســازمان 
برنامه و بودجه برای وام ۳۵۰ میلیونی مســکن 
روســتایی بوده ایم. واقعــاً همکاری ها فراتر از 

انتظارات بوده است.
رییس بنیاد مســکن بیان کرد: هفته گذشته 
مراحــل اداری تصمیــم نامــه از صندوق ملی 
مسکن به ســازمان برنامه و بودجه و از آنجا به 
بانــک انجام شــد. روز ۲۳ آذر نیز آقای منظور 

تضمین نامه را امضا کرده بود.
به گزارش تســنیم؛ صالحی تاکید کرد: توزیع 
بانکــی وام مذکور نیز هفته آینده انجام خواهد 

شد.

رونمایی از »مسکن در وسع«؛ 
ساخت ۳۰۰ هزار خانه برای محرومان در محلات کم برخوردار

توزیع بانکی وام ۳۵۰ میلیونی مسکن روستایی هفته آینده انجام می شود

محدودسازی برق چاه ۸ هزار مشترک بدمصرف تا پایان سال
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دنیای اقتصاد: چرا فساد میلیارد دلاری
 تکرار خواهد شد؟

وقت��ی نظام ب��ازار حاکم باش��د، 
هی��چ واردکننده ای فرات��ر از نیاز 
مش��تریانش به دنبال ارز نیس��ت. اصلا چرا باشد 
وقتی که نمی تواند ارزان ت��ر از نرخ بازار، ارز تهیه 
کن��د؟ فقط وقتی بتوان ارزی کمتر از قیمت بازار 
تهیه کرد، فساد رخ می دهد. از این منظر، مسئله 
ابدا عملکرد این دولت و آن دولت نیست، فرآیند 
تجاری مملکت به گونه ای اس��ت که خلق فس��اد 
در ذات این فرآیند جاخوش کرده اس��ت. فرآیند 
تج��اری ما، به گونه ای اس��ت ک��ه بوروکرات های 
دولت��ی به جای مردم تصمی��م می گیرند که چه 
کالایی وارد شود، چقدر وارد شود و حتی چه کسی 
ای��ن واردات را انج��ام دهد. به جای مردم تصمیم 
می گیرند خودرو وارد نشود. به جای مردم تصمیم 
می گیرند خانواده ها از لوازم خانگی خارجی استفاده 
نکنند. به جای مردم تصمیم می گیرند فلان برند 
گوش��ی تلفن همراه در ایران به فروش نرس��د. به 
جای مردم تصمیم می گیرند چقدر ارز برای چای 
تخصیص یابد. به جای م��ردم تصمیم می گیرند 
که قیمت ارز برای واردات و صادرات چقدر باشد. 
جالب آن است که دولت برای جلوگیری از تبعات 
و فساد این »به جای مردم تصمیم گرفتن« از خود 
مردم مالیات می گیرد تا نهادهای نظارتی عریض و 
طویلی را به وجود آورد که در نهایت آنان مانع فساد 
نیز نمی ش��وند. س��وال اما این است که چرا مردم 
باید مالیات دهند ت��ا بوروکرات های دولتی جای 
آنان تصمیم بگیرند و در نهایت فساد هم رخ دهد؟

هرچند می توان از منظر علمی، چنین نوع مدیریت 
تجارت را به چالش کشید و نشان داد نه تنها هیچ 
کشوری چنین فرآیندی ندارد و فساد جزء لاینفک 
آن است، بلکه دستاورد آن که همانا مدیریت بازار 
ارز است هم محقق نشده و در یک سناریوی کاملا 
آزاد چه بسا نرخ ارز از این هم می توانست پایین تر 
باشد.اما مسئله اصلی، مسئله اخلاق است. در این 
کنار گذاشتن بازار و تصمیم گیری به جای مردم، 
حق انتخاب و آزادی و زندگی عموم مردم به یغما 
رفته است. امضای بوروکرات ها برای تعیین آنچه 
باید وارد کشور شود، یعنی چند نفر برای کل مردم 
کشور تصمیم می گیرند که چه چیزی مصرف کنند! 
آیا ضد اخلاقی تر از این پدیده می توان متصور بود؟ 
حتی اگر هیچ فسادی هم از این تجارت متکی به 
اجازه دولتی برنیاید باز هم ما با پدیده ای منحوس 
و سیاه روبه رو هستیم که کارشناسان واقعی نباید 
ثانی��ه ای در جه��ت بره��م زدن آن و بازگرداندن 
تجارت و تسویه آن به مکانیسم بازار تردید کنند. 
اما مش��خص اس��ت که وقتی در این فرآیند نظام 
چندنرخی وجود داش��ته باش��د و رانت  زاده شود، 
فس��اد حتما رخ خواهد داد. نکته اما این است هر 
چه از آن سال گذشته ایم به دلیل گذر زمان، متر و 
معیار برآمده از بازار سال۹۶، قدرت خود را از دست 
داده اس��ت و از ای��ن رو با اطمینان می توان گفت 
تخصیص دولتی س��ال۹۷، به مراتب از تخصیص 
س��ال۱۴۰۲، کارآمدتر بوده است. به عبارت دیگر 
هر چه بگذرد، سیستم تخصیص ارز فعلی به دلیل 
فقدان سیگنال های قیمتی، تخصیصی ناکارآمدتر 
خواهد شد. تنها برای داشتن یک شاخص، سال۹۶ 
واردات کالاهای اساسی کل کشور زیر ۱۰میلیارد 
دلار بود و از آن س��ال، این میزان بیشتر و بیشتر 

شده و اکنون به بیش از دو برابر رسیده است!
شاید این سوال برایتان پیش اید چرا بوروکرات های 
دولتی با وجود آنک��ه می دانند این فرآیند دولتی 
تج��ارت و تس��ویه آن چنین خس��اراتی را به بار 
می آورد، آن را ادامه می دهند؟ پاس��خ فراتر از این 
مجال اس��ت؛ اما می توان اش��اره کرد که بسیاری 
از آنان واقعا ذی نفع این ش��رایط نیستند و شاید 
برخ��ی نیز می دانند ک��ه بازار راه ح��ل کارآ برای 
تجارت خارجی اس��ت؛ اما نکته این اس��ت که در 
شرایط حاضر، کسی آنان را برای محدود سازی حق 
انتخاب مردم مورد مواخذه قرار نمی دهد. آنان به 
راحتی می توانند جای مردم تصمیم بگیرند و از نظر 
سیستم، این امر هیچ مشکلی ندارد. نگارنده از ابتدای 
بازگش��ت تحریم ها در سال۹۷ همواره بر این نکات 
تاکید داشته و معتقد است برای بستن پرونده های 
فس��ادی چون م��ورد اخیر، جز بازگش��ت به نظام 
تک نرخی، محور قرار گرفتن بازار به جای تصمیمات 
بوروکراتیک در تامین و تخصی��ص ارز و احترام به 
حقوق شهروندان در فرآیند تجارت کشور، هیچ راه 
دیگری وجود ندارد وگرنه دولت ها هم تغییر می کنند 

و فسادها همچنان رخ خواهد داد. 

شرق: جنگ غزه و کشتی رانی بین المللی
بح��ران غزه وجه جدی��دی به صورت 
حملات حوثی ها علیه کشتی رانی در 

دریای سرخ و تنگه باب المندب یافته است. 
۱- ای��ن وج��ه از بحران غزه تا چ��ه حد می تواند 
کش��تی رانی بین المللی را مختل کند و بر اقتصاد 
جهانی تأثیر بگذارد؟ در ش��رایطی که دولت ها و 
بازیگ��ران غیردولتی واقع در حلق��ه اول پیرامون 
اس��رائیل با وجود جانب داری های عمدتا لفظی از 
غزه کنار ایستاده و نشان داده اند که برنامه ای برای 
درگیرشدن در جنگ ندارند و کشورهای حلقه دوم 
نیز خویشتن داری پیشه کرده اند، اکنون تحرکات 
حوثی ه��ا تنها عاملی اس��ت ک��ه می تواند بعُدی 
منطق��ه ای و بین المللی به این بح��ران بدهد؛ اما 
تاکنون مشکل حادی پیش نیامده است. با وجود 
اقدام پنج شرکت کشتی رانی بزرگ به تعلیق تردد 
کشتی های شان، عمده ترافیک دریایی که به حدود 
دو هزار کشتی در ماه بالغ می شود، به طور عادی 
جریان داشته اس��ت. به این دلیل بازار نفت به این 
حمله ه��ای پراکنده بی اعتنا بوده و قیمت نفت به 
خاطر ضعف تقاضا در برخی بازارها روند کاهشی 
نیز داشته است. تنها هزینه بیمه کشتی ها، به ویژه 

کشتی های اسرائیلی افزایش یافته است. 

۲- سیاست آمریکا چیست؟ آمریکا امیدوار است 
که این تحرکات حوثی ها نیز کنترل شده و محدود 
باقی بماند و توازن غیررسمی که در ۷۰ روز گذشته 
در منطقه ش��کل گرفته، بر هم نخورد. آمریکا به 
لحاظ اقتصادی کمترین نیاز را به مس��یر دریای 
سرخ دارد؛ اما موضوع به لحاظ امنیت منطقه ای و 
باز نگه داشتن مسیرهای دریانوری بین المللی برای 
آمریکا مهم است و بسته شدن این مسیر به اعتبار 
آمریکا لطمه جدی خواه��د زد؛ ازاین رو آمریکا از 
سه راهکار سخن گفته است: اول ایجاد یک نیروی 
دریای��ی چندملیتی وی��ژه. دوم برگرداندن مجدد 
انصارالله به فهرست گروه های تروریستی به اتهام 
دزدی دریایی و س��وم هدف قراردادن اهدافی در 
یمن. با توجه ب��ه محدودماندن حملات حوثی ها 
و ادامه ت��ردد در دریای س��رخ راهکارهای دوم و 
سوم هنوز محتمل نیست؛ چراکه آمریکا همچنان 
مصمم به جلوگیری از گسترش جنگ غزه است و 
امیدوار است در چند هفته آینده با فروکش کردن 
جن��گ غزه تهدی��د حوثی ها علیه ت��ردد دریایی 
نیز منتفی ش��ود. به علاوه آمریکا باید ملاحظات 
عربستان درباره حفظ آتش بس و تفاهم با حوثی ها 
 و آس��یب پذیری کش��ورهای عربی منطقه را نیز 

در نظر داشته باشد.
3- عواقب درازمدت اقدامات حوثی ها چه می تواند 
باشد؟ اگر آمریکا در تلاش برای ایجاد یک نیروی 
وی��ژه دریایی موفق ش��ود، این کار ممکن اس��ت 
عواقب درازمدتی برای منطقه داشته و اهدافی فراتر 
از مقابل��ه با حوثی ها، از جمله درباره ایران را دنبال 
کند. چنی��ن نیروی ویژه ای می توان��د به افزایش 
همکاری ه��ای امنیتی برخی کش��ورهای عربی 
با اس��رائیل تحت نظر آمریکا کمک کند. قبلا در 
نوامبر ۲۰۲۱ آمریکا، اسرائیل، امارات و بحرین یک 
رزمایش دریایی در دریای س��رخ انجام داده بودند 
و هم زمان یک نیروی ویژه دریایی )CTF۱53( با 
شرکت 3۹ کشور برای مبارزه با تروریسم و دزدی 
دریای��ی در دریای س��رخ ایجاد ش��د. به علاوه در 
خبرها آمده که آمریکا در تلاش برای شرکت دادن 
چین در این نیروی ویژه اس��ت. به گزارش وزارت 
خارجه آمریکا، وزرای خارجه آمریکا و چین هفته 
گذش��ته درباره »تهدید حوثی ها علیه مسیرهای 
دریایی« گفت وگوی تلفنی داشته اند. چین یکی از 
کشورهایی است که به دلیل اقتصاد صادرات محور 
خود اهمیت زی��ادی برای امنیت دریانوردی قائل 
اس��ت. همه اینها اکنون فرصت دیگ��ری را برای 
تحرکات جدیدی از جان��ب آمریکا ایجاد کرده و 

می تواند به افزایش نفوذش در منطقه کمک کند.

خراسان: ضرورت تجدیدنظر در تجدید ارزیابی
این روزه��ا بورس نش��انه هایی از 
بازگشت رونق را نش��ان می دهد. 
فارغ از اثر نس��بی برخی عوامل نظیر روند نزولی 
نرخ س��ود بین بانکی و رک��ود بازارهای موازی بر 
بازگشت سرمایه به بورس، عامل اصلی تر در رشد 
این روزهای شاخص کل، چراغ سبز سازمان بورس 
به تجدید ارزیابی شرکت هاس��ت.به طور خلاصه 
تجدید ارزیابی یک فرایند حس��ابداری اس��ت که 
به ش��رکت ها اج��ازه می دهد هر چند س��ال یک 
بار به دلیل تورم ایجاد ش��ده و افزایش ارزش روز 
دارایی های شرکت، ارزش روز دارایی ها را با ارزش 
دفتری آن ه��ا جایگزین کند. با این تعریف واضح 
اس��ت که تجدید ارزیابی در اقتصادهای مبتلا به 
تورم بالا یک پدیده گریزناپذیر اس��ت و نمی توان 
ارزش ترازنامه ای دارایی های یک ش��رکت را پس 
از طی چند س��ال تورم بالای ۴۰ درصد، و به ویژه 
تورم بسیار بالای زمین و ملک، همچنان به ارزش 
دفتری دید. لذا تجدید ارزیابی به واقعی شدن ارزش 
ترازنامه ای شرکت ها کمک می کند اما واقعیت این 
است که تجدید ارزیابی چاقوی دولبه ای است که 
باید مراقب لبه برنده آن نیز باشیم.در حقیقت در 
اقتص��ادی که به دلایل مختل��ف برخی صنایع و 
برخی ش��رکت ها در آن با زیان انباشته و ناترازی 
جدی به فعالیت ادام��ه می دهند، بیم آن می رود 
که تجدید ارزیابی، تبدیل به ابزاری برای پوشاندن 
ناکارآمدی های اقتصادی و ش��رکت داری ش��ود. 
زمانی که صندوق های بازنشس��تگی با ناترازی و 
مصارف بالاتر از منابع مواجه اند، بخش��ی از نظام 
بانکی به دلیل کژکارکردی برخی بانک ها با ناترازی 
و زیان انباش��ته و اس��تقراض از بانک مرکزی به 
حیات مخرب خود در اقتصاد ایران ادامه می دهند 
و زمانی که صنعت خودروسازی ما با زیان انباشته 
بیش از ۱۰۰ همت مجموعه ای از ناکارآمدی های 
سیاست گذاری از حمایت های تعرفه ای همیشگی 
و بی چ��ون چ��را تا قیمت گذاری ه��ای مخرب را 
به نمای��ش می گ��ذارد، نمی توان انتظار داش��ت 
چوب جادوی��ی تجدید ارزیابی ای��ن ناترازی ها و 
نابسامانی های عمیق را رفع کند. هرچند در عمل 
نیز تجدید ارزیابی محدودیت هایی دارد و نمی تواند 
کل زیان انباشته بخش های زیان ده بازار سرمایه 
را بپوش��اند اما در هر حال نمی توان کارکرد منفی 
تجدید ارزیابی را که پوشش دهنده بخشی از زیان 
انباش��ته ش��رکت ها و در حقیقت پوشش دهنده 
بخش��ی از ضعف ه��ای مدیریت��ی، اش��تباهات 
سیاست گذاری و نابسامانی های ساختاری اقتصاد 
ایران اس��ت، نادیده گرفت. به نظر می رسد باید 
ب��رای پدی��ده تجدی��د ارزیابی قوانی��ن مدون و 
مش��خص تری تنظیم کرد. بخش��ی از ماجرا به 
استانداردهای حسابداری برمی گردد که فرایند 
و چگونگی تجدید ارزیابی را نش��ان می دهد که 
در این بخش به نظر نمی رس��د مسئله ای وجود 
داش��ته باشد اما زمان اس��تفاده شرکت ها از این 
اب��زار و چگونگی بهره برداری از س��ود حاصل از 
آن باید به گونه ای ضابطه مند و قانون مند ش��ود 
که منافع آن برای اقتصاد کش��ور از ضررهای ان 
بیشتر شود و از تبدیل این ابزار حسابداری به یک 
ابزار روی کاغذ برای پوشاندن ناترازی های اقتصاد 

جلوگیری کند.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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پانزدهمین جشنواره بین المللی فیلمهای مستقل اروپایی با حضور 
اصغر فرهادی به عنوان رئیس هیئت داوران در حال برگزاری ست 
و در شهر محل برگزاری این رویداد، طی مراسمی ستاره ای با نام 
این کارگردان برگزیده اسکار، رونمایی شد.  پانزدهمین جشنواره 
فیلم های مس��تقل اروپای��ی »Les Arcs« از تاری��خ ۱۶ تا ۲3 
دس��امبر )۲5 آذر تا دوم دی ماه( در منطقه بورگ-سن-موریس 
در رش��ته کوههای آلپ برگزار می شود و اصغر فرهادی سینماگر 
ایران��ی به عنوان رئیس هیئ��ت داوران در کنار دیگ��ر داوران از 
کش��ور فرانس��ه، فیلم های اروپایی بخش مس��ابقه ای��ن رویداد 
س��ینمایی را داوری خواهند کرد.  در این جش��نواره فیلم هایی از 
س��ینمای مس��تقل اروپا به نمایش در می آید و مسترکلاس هایی 

با حضور س��ینماگرانی چون روبن اس��تلوند، ایزابل هوپر، برنیس 
ب��ژو و…برگزار می ش��ود. فیلم س��ینمایی »گذش��ته« س��اخته 
فرانس��وی زبان فرهادی با بازی برنیس بژو نیز در این جش��نواره 
به نمایش گذاشته می ش��ود. هدف این جشنواره ترویج سینمای 
اروپا از طریق نمایش فیلم های مس��تقل اروپایی اس��ت که کمتر 
به خارج از مرزهایشان صادر شده اند و همچنین تلاش در جهت 
ایجاد بازار فیلم اروپایی از طریق برگزاری نشست های حرفه ای با 
فعالان اصلی صنعت فیلم اروپا اعلام شده است. به گزارش ایسنا، 
اصغر فرهادی پیش از این س��ابقه حضور به عنوان رئیس یا عضو 
هیئت داوران جش��نواره های مهمی از جمله برلین، کن و زوریخ 

را نیز در کارنامه دارد.

اصغر فرهادی در فرانسه صاحب ستاره شد

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 از استرس زایمان تا استرس مستندسازی در »کر کوهستان« 

سروش صحت: کاراکترهایم خوب یا بد مطلق نیستند

 »کریستیز« کمتر از پارسال فروخت »ارباب حلقه ها« پیروز از دادگاه بیرون آمد 

مهدیه س��ادات مح��ور تهیه کنن��ده مس��تند »ک��ر کوهس��تان« 
ب��ه کارگردانی امیرحس��ین اس��یوند از آث��ار کوت��اه راه یافته به 
هفدهمین جش��نواره بین المللی »سینما حقیقت« که روایتی از 
تولد فرزند در یک خانواده عش��ایری اس��ت، درباره فرآیند جلب 
رضای��ت این خانواده برای ورود دوربین به حریم خصوصی ش��ان 
توضی��ح داد: در برخی قومیت ه��ا و فرهنگ ها، ملاحظات جدی 
نس��بت به حریم خصوصی وجود دارد و به شدت نزدیک شدن به 
حریم یک خانواده در آن ها دش��وار است. حتی من به عنوان یک 
مستندساز خانم، در مواردی باید برای تعاملات اولیه و آشنایی با 
حفظ فاصله با زنان این خانواده ها ارتباط داش��ته باشم چه برسد 
ب��ه اینکه بخواهیم چن��د روز در خانه آن ها رف��ت و امد کنیم و 
قصه هایشان را روایت کنیم. تهیه کننده مستند »کر کوهستان« 
درباره برقراری ارتباط با س��وژه های اصلی این مستند هم گفت: 
تقریبا مواجهه با همه سوژه های مستندهای ما در گام اول بسیار 
س��خت است و این اتفاق را هم کاملا طبیعی می دانیم. این گونه 
نیس��ت که به محض طرح پیشنهاد اولیه آ ن ها با ما همراه شوند. 
به خصوص که س��وژه ای��ن مجموعه هم مربوط ب��ه فرزندآوری 
به عنوان یکی از خصوصی ترین تصمیمات یک خانواده اس��ت. در 
روزهای منته��ی به زایمان یک زن در یک خانواده هم ش��رایط 
پراز اس��ترس و فشار می شود و این مسئله هم کار ما را دشوارتر 
می کند. این تهیه کننده مس��تند گفت: خاطرم هست برای یکی 
از قس��مت ها تیم تولید قرار بود به شهر داراب بروند که مسیری 

بس��یار طولانی داش��ت و فقط هم از طریق زمینی می توانستیم 
به آنجا برس��یم. همه چیز را از قبل هماهنگ کرده بودیم اما به 
محض اینکه خواس��تیم کار را آغاز کنیم، با دخالت یکی از اهالی 
آن روستا و تماس هایی که گرفت، ناگهان نگاه خانواده  مدنظرم ما 
تغیی��ر کرد و حتی اجازه آغاز کار را هم به ما ندادند. یعنی تصور 
کنید بعد از ۱۷ س��اعت راه زمینی و انتقال عوامل و تجهیزات، با 
یک تماس و دخالت همه چیز کنس��ل ش��د! شکر خدا در همان 
منطقه توانس��تیم س��وژه دیگری پیدا کنیم و روی همان س��وژه 

کار کردیم. 
محور گفت: ما برای هر قس��مت از مجموعه »پا به ماه« در س��ه 
مقطع س��راغ خانواده ها می رویم؛ یکی روزه��ای پایانی بارداری، 
یک��ی روز تولد ن��وزاد و دیگ��ری روزهای ابتدای��ی ورود بچه به 
زندگ��ی آن ها در هم��ان م��اه اول. از این منظ��ر می توان گفت 
یکی از مش��کلات و مصائب س��اخت این مجموعه، این است که 
تقریب��ا هیچ چی��ز در برنامه ریزی تولید آن قطعی نیس��ت و به 
ناگهان با فرارس��یدن درد زایم��ان مادر، همه چیز تغییر می کند. 
به نوعی گروه مستندس��ازی ما در یک بازه زمانی مش��خص باید 
اس��تندبای باشد. به خصوص که اگر ش��رایط روز تولد را از دست 
بدهیم، روایت مان تمام نمی ش��ود و مجبور می شویم کل قسمت 
مربوط��ه را کنار بگذاریم. تهیه کننده مس��تند »کر کوهس��تان« 
درب��اره ویژه تری��ن اتفاقی که در فرآیند تولید این مس��تند با آن 
مواجه ش��ده است هم توضیح داد: درباره این مستند با دو اتفاق 

ویژه مواجه شدیم. یکی مربوط به روز دوم آغاز فیلمبرداری بود. 
ب��رادر خانم باردارکه کاراکتر اصلی روایت ما بود، از راه رس��ید و 
گف��ت به هیچ عنوان اجازه س��اخت این مس��تند را نمی دهد، در 
ش��رایطی که مادر باردار و همسرش، هر دو راضی بودند. حضور 
آن برادر و خواس��ته هایی که داش��ت خیلی کار را برای ما دشوار 
کرد، به خصوص که اصلا نمی خواس��تیم ب��ه آن خانم باردار، در 
شرایطی که داشت، استرسی وارد شود. وی افزود: بعد از دخالت 
آن برادر ما کار را تعطیل ش��ده در نظر گرفتیم اما با کمک دهدار 
آن منطقه و چند خانواده روس��تاهای اطراف که آشنایی قبلی با 
ما داش��تند، این مشکل حل شد. در ادامه داشتیم تولید را پیش 
می بردی��م که ناگهان قایقران محل��ی آن منطقه، تصمیم گرفت 
دیگر به گروه تولید مستند، سرویس ندهد و با کلک)قایق بادی( 
خود، آنها را جابجا نکند. س��رگردانی آن ش��ب، یکی از شب های 
سخت و کوهنوردی از مسیر صعب العبور را برای گروه ما رقم زد 
و شکر خدا همه اعضای گروه، هم با صبوری تحمل کردند تا کار 
به س��رانجام برس��د. این تهیه کننده در ادامه به هنرآنلاین گفت: 
یکی دیگر از چالش های ما در فرآیند ساخت این مستند، جدای 
از حم��ل و نقل عوامل، تأمین تجهیزات آن ها بود. در روس��تایی 
بودیم که برق نداش��ت و این یعنی باطری هایی که نیاز به ش��ارژ 
داشتند قابل استفاده نبود. از طرفی امکان نورپردازی مناسب هم 
در آن لوکیش��ن وجود نداش��ت و همه این موارد، سختی کار را 

دوچندان می کرد.

مهدیه س��ادات مح��ور تهیه کنن��ده مس��تند »ک��ر کوهس��تان« 
ب��ه کارگردانی امیرحس��ین اس��یوند از آث��ار کوت��اه راه یافته به 
هفدهمین جش��نواره بین المللی »سینما حقیقت« که روایتی از 
تولد فرزند در یک خانواده عش��ایری اس��ت، درباره فرآیند جلب 
رضای��ت این خانواده برای ورود دوربین به حریم خصوصی ش��ان 
توضی��ح داد: در برخی قومیت ه��ا و فرهنگ ها، ملاحظات جدی 
نس��بت به حریم خصوصی وجود دارد و به شدت نزدیک شدن به 
حریم یک خانواده در آن ها دش��وار است. حتی من به عنوان یک 
مستندساز خانم، در مواردی باید برای تعاملات اولیه و آشنایی با 
حفظ فاصله با زنان این خانواده ها ارتباط داش��ته باشم چه برسد 
ب��ه اینکه بخواهیم چن��د روز در خانه آن ها رف��ت و امد کنیم و 
قصه هایشان را روایت کنیم. تهیه کننده مستند »کر کوهستان« 
درباره برقراری ارتباط با س��وژه های اصلی این مستند هم گفت: 
تقریبا مواجهه با همه سوژه های مستندهای ما در گام اول بسیار 
س��خت است و این اتفاق را هم کاملا طبیعی می دانیم. این گونه 
نیس��ت که به محض طرح پیشنهاد اولیه آ ن ها با ما همراه شوند. 
به خصوص که س��وژه ای��ن مجموعه هم مربوط ب��ه فرزندآوری 
به عنوان یکی از خصوصی ترین تصمیمات یک خانواده اس��ت. در 
روزهای منته��ی به زایمان یک زن در یک خانواده هم ش��رایط 
پراز اس��ترس و فشار می شود و این مسئله هم کار ما را دشوارتر 
می کند. این تهیه کننده مس��تند گفت: خاطرم هست برای یکی 
از قس��مت ها تیم تولید قرار بود به شهر داراب بروند که مسیری 
بس��یار طولانی داش��ت و فقط هم از طریق زمینی می توانستیم 
به آنجا برس��یم. همه چیز را از قبل هماهنگ کرده بودیم اما به 
محض اینکه خواس��تیم کار را آغاز کنیم، با دخالت یکی از اهالی 

آن روستا و تماس هایی که گرفت، ناگهان نگاه خانواده  مدنظرم ما 
تغیی��ر کرد و حتی اجازه آغاز کار را هم به ما ندادند. یعنی تصور 
کنید بعد از ۱۷ س��اعت راه زمینی و انتقال عوامل و تجهیزات، با 
یک تماس و دخالت همه چیز کنس��ل ش��د! شکر خدا در همان 
منطقه توانس��تیم س��وژه دیگری پیدا کنیم و روی همان س��وژه 

کار کردیم. 
محور گفت: ما برای هر قس��مت از مجموعه »پا به ماه« در س��ه 
مقطع س��راغ خانواده ها می رویم؛ یکی روزه��ای پایانی بارداری، 
یک��ی روز تولد ن��وزاد و دیگ��ری روزهای ابتدای��ی ورود بچه به 
زندگ��ی آن ها در هم��ان م��اه اول. از این منظ��ر می توان گفت 
یکی از مش��کلات و مصائب س��اخت این مجموعه، این است که 
تقریب��ا هیچ چی��ز در برنامه ریزی تولید آن قطعی نیس��ت و به 
ناگهان با فرارس��یدن درد زایم��ان مادر، همه چیز تغییر می کند. 
به نوعی گروه مستندس��ازی ما در یک بازه زمانی مش��خص باید 
اس��تندبای باشد. به خصوص که اگر ش��رایط روز تولد را از دست 
بدهیم، روایت مان تمام نمی ش��ود و مجبور می شویم کل قسمت 

مربوط��ه را کنار بگذاریم. تهیه کننده مس��تند »کر کوهس��تان« 
درب��اره ویژه تری��ن اتفاقی که در فرآیند تولید این مس��تند با آن 
مواجه ش��ده است هم توضیح داد: درباره این مستند با دو اتفاق 
ویژه مواجه شدیم. یکی مربوط به روز دوم آغاز فیلمبرداری بود. 
ب��رادر خانم باردارکه کاراکتر اصلی روایت ما بود، از راه رس��ید و 
گف��ت به هیچ عنوان اجازه س��اخت این مس��تند را نمی دهد، در 
ش��رایطی که مادر باردار و همسرش، هر دو راضی بودند. حضور 
آن برادر و خواس��ته هایی که داش��ت خیلی کار را برای ما دشوار 
کرد، به خصوص که اصلا نمی خواس��تیم ب��ه آن خانم باردار، در 
شرایطی که داشت، استرسی وارد شود. وی افزود: بعد از دخالت 
آن برادر ما کار را تعطیل ش��ده در نظر گرفتیم اما با کمک دهدار 
آن منطقه و چند خانواده روس��تاهای اطراف که آشنایی قبلی با 
ما داش��تند، این مشکل حل شد. در ادامه داشتیم تولید را پیش 
می بردی��م که ناگهان قایقران محل��ی آن منطقه، تصمیم گرفت 
دیگر به گروه تولید مستند، سرویس ندهد و با کلک)قایق بادی( 
خود، آنها را جابجا نکند. س��رگردانی آن ش��ب، یکی از شب های 
سخت و کوهنوردی از مسیر صعب العبور را برای گروه ما رقم زد 
و شکر خدا همه اعضای گروه، هم با صبوری تحمل کردند تا کار 
به س��رانجام برس��د. این تهیه کننده در ادامه به هنرآنلاین گفت: 
یکی دیگر از چالش های ما در فرآیند ساخت این مستند، جدای 
از حم��ل و نقل عوامل، تأمین تجهیزات آن ها بود. در روس��تایی 
بودیم که برق نداش��ت و این یعنی باطری هایی که نیاز به ش��ارژ 
داشتند قابل استفاده نبود. از طرفی امکان نورپردازی مناسب هم 
در آن لوکیش��ن وجود نداش��ت و همه این موارد، سختی کار را 

دوچندان می کرد.

آم��ازون و بنی��اد تالکین در 
ی��ک نب��رد حقوق��ی چن��د 
جانبه بر س��ر فرانچایز »ارباب 
حلقه ها« پیروز شدند. در ماه 
آوری��ل امس��ال، »دمتریوس 
پولیکرون« نویسنده کتابی به 
نام »همراهی پادشاه« با انتشار 
آن مدعی ش��د که این کتاب 
دنباله ای ب��ر »ارباب حلقه ها« 
است. او این کتاب را به عنوان 

اولین کتاب از یک مجموعه هفت قسمتی معرفی 
کرد. این نویس��نده مدعی شد که سریال »ارباب 
حلقه ها: حلقه های قدرت« ک��ه برای نمایش به 
صورت آنلاین ساخته شده، از کتاب او وام گرفته و 
حق چاپ او را زیرپا گذاشته است. قاضی دادگاهی 
در کالیفرنیا شکایت »پولیکرون« را در ماه آگوست 
رد کرد. پس از آن، بنیاد تالکین از این نویسنده به 
دلیل نقض حق چاپ این مجموعه شکایت کرد. 
یک قاضی منطقه ای هم به نفع این بنیاد رای داد و 
به بنیاد حکم دایمی داد تا از »کپی برداری، توزیع، 
فروش، اج��را، نمایش یا هر بهره برداری دیگری« 
از کتاب یا دنباله آن توسط پولیکرون جلوگیری 
کنند. همچنین به نویس��نده دس��تور داده شد 

تمامی نسخه های فیزیکی و 
الکترونیکی آث��ارش را از بین 
ببرد. در نهایت قاضی کالیفرنیا 
به تازگی حکم هزینه ها را هم 
ص��ادر ک��رده و »پولیکرون« 
را موظف ب��ه پرداخت هزینه 
حق الوکاله آم��ازون و تالکین 
کرده است. این قاضی در صدور 
این حکم ادعای »پولیکرون« 
را رد کرده زیرا کتاب او کاملا 
بر اساس ش��خصیت های »ارباب حلقه ها« شکل 
گرفته و نوشتن آن را از ابتدا »غیرمعقول« خواند. 
»استیون مایر« مدیر بنیاد تالکین گفت: این یک 
موفقیت مهم برای بنیاد تالکین است تا نویسندگان 
و ناش��ران غیرمجاز اجازه پیدا نکنند از آثار بسیار 
محبوب این نویسنده کس��ب درآمد کنند. حق 
استفاده از مجموعه »ارباب حلقه ها« و »هابیت« 
توسط یک گروه سوئدی برای ساخت بازی سال 
پیش به قیمت 3۹5 میلیون دلار خریداری شد. 
به گزارش مهر به نقل از ورایتی، اجازه ساخت یک 
مجموعه تلویزیونی ۸ قسمتی یا بیشتر نیز از سوی 
بنیاد سال ۲۰۱۷ به قیمت ۲5۰ میلیون دلار به 

آمازون واگذار شد. 

حراج��ی  اجرای��ی  مدی��ر 
کنفران��س  در  »کریس��تیز« 
مطبوعات��ی که روز دوش��نبه 
برگزار شد، فروش این حراجی 
در دو بخ��ش هنری و لوکس 
در س��ال ۲۰۲3 را در مجموع 
ب��ه ۶/۲ میلی��ارد دلار اع��لام 
کرد. ب��ه ای��ن ترتی��ب با در 
نظر گرفتن ف��روش مجموعه 
هنری متعلق ب��ه »پل آلن« ، 

بنیانگ��ذار کمپانی مایکروس��افت،  کل فروش 
»کریستیز« در س��ال ۲۰۲3 حدود ۲5 درصد 
کمتر از س��ال ۲۰۲۲ بوده اس��ت. با این وجود 
ف��روش ۶.۲ میلیارد دلاری امس��ال رقم قابل 
توجهی اس��ت؛ چرا که این رقم حدود ۷ درصد 
بیش��تر از فروش س��ال ۲۰۱۹ اس��ت. فروش 
کریس��تیز در س��ال ۲۰۲۲ حدود ۸/۴ میلیارد 
دلار گزارش ش��ده بود که البته این رقم رکورد 
فروش در تاریخچه این حراجی را شکس��ت. بر 
اساس گزارش جدید »کریستیز« ، حراجی های 
خصوصی در س��ال ۲۰۲3 در مقایس��ه با سال 
۲۰۲۲ با ۲۰ درصد افزایش همراه بوده اس��ت. 
همچنین س��هم حراجی های آنلاین از فروش 

میلی��ارد   5/۰۲ امس��ال 
و حراجی های  ب��وده  دلار 
رق��م ۱.۲  نیز  خصوص��ی 
میلی��ارد دلار را ب��ه خود 
اختصاص دادند. در بخش 
کالاه��ای لوکس همچون 
جواهرات و س��اعت نیز در 
مجموع ی��ک میلیارد دلار 
فروخته شده است. فروش 
این حراجی در قاره آمریکا 
در سال ۲۰۲3 به ۲/5۷ میلیارد دلار رسید که 
در مقایسه با سال ۲۰۲۲ با ۴3 درصد افزایش 
مواجه شده است. این درحالی است که فروش 
»کریس��تیز« در اروپا،  خاورمیان��ه و آفریقا در 
مجموع ۱/۶5 میلیارد گزارش ش��ده است که 
در مقایسه با س��ال گذشته با ۹ درصد کاهش 
همراه بوده اس��ت. همچنی��ن فروش در بخش 
آس��یا � اقیانوسیه نیز حدود ۸۰5 میلیون دلار 
اعلام ش��د که در مقایسه با سال ۲۰۲۲ حدود 
چهار درصد کاهش داش��ته اس��ت. به گزارش 
ایس��نا و به نقل از آرت نیوز، حراجی »ساتبیز« 
نیز گزارش فروش س��الانه خود را در ماه ژانویه 

اعلام خواهد کرد.

»نور و انزوا« مجموعه ای مینی مال از آثار متاخر تانیا پاکزاد است 
و آنچه از روشنایی رستنی است را به نحوی نمادین پیش چشم 
مخاطب می گذارد. این نمایش��گاه از جمع��ه اول دی در گالری 
آریا افتتاح می شود. تانیا پاکزاد تاکنون در بیش از 3۰ نمایشگاه 
گروه��ی داخل��ی و خارجی ش��رکت کرده و اکنون هش��تمین 
نمایش��گاه انفرادی خود را با چراغ ها و گلدان هایی که در میان 
مخاطبان به محبوبیت رسیده، در گالری آریا برگزار می کند. این 

نمایشگاه تا ۱۱ دی در گالری آریا برپاست./مهر 

آفتاب ی��زد: بهروز رضوی که به خاطر ص��دای گرم و گیرایش 
سال هاست گویندگی برنامه ها و مستندهای رادیویی و تلویزیونی 
را به عهده دارد، در سریال »گناه فرشته« به عنوان بازیگر حضور 
پیدا کرده است. فرید سجادی حسینی، جعفر دهقان و جمشید 
گرگین نیز از هنرمندان هم نسل بهروز رضوی هستند که در این 
مجموعه حضور خواهند داشت. همبازی شدن شهاب حسینی و 
فرید سجادی حسینی پس از تجربه موفق فیلم »فروشنده« نیز 

از نکات قابل توجه ترکیب بازیگران »گناه فرشته« است.

فیلم س��ینمایی »مجنون« به کارگردانی مهدی شامحمدی که 
فیلمبرداری آن در جنوب کشور به پایان رسیده است، به تدوین 
رس��ید. تدوین این اثر سینمایی برعهده حمید نجفی راد است. 
این فیلم س��ینمایی تازه ترین محصول سازمان هنری رسانه ای 
اوج اس��ت که برشی از حماسه آفرینی شهیدان مهدی و مجید 
زین الدین و رزم آوران لش��گر ۱۷ علی بن ابی طالب )ع( در جزیره 
مجنون و عملیات بزرگ خیبر را به تصویر می کشد. سجاد بابایی 

در »مجنون« در نقش شهید زین الدین بازی می کند./مهر

 »نور و انزوا« در »آریا«  »مجنون« به تدوین رسید رضوی در »گناه فرشته«
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ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه با بیان اینکه دولت 
در لایحــه بودجه نــرخ ارز ترجیحــی بــرای واردات کالاهای 
اساســی را ۲۸هــزار و ۵۰۰ اعلام کرده اســت، گفت: در لایحه 
 پیشنهادی دولت هیچ اشاره ای به افزایش نرخ حامل های انرژی 

نشده است. 
رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق )مجلس شورای اسلامی( 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور، با اشاره به جزئیات بررسی لایحه 
اصلاح شــده توسط دولت در کمیسیون متبوعش گفت: ما در دو 
نوبت عصر و شب؛ لایحه پیشنهادی ارسال شده از سوی دولت را 
بررسی می کنیم و در پایان نشست نیز کلیات لایحه بودجه را به 

رای خواهیم گذاشت. 

وی افزود: در نشســت علنی مجلس بار دیگــر کلیات بودجه با 
همان فرآیند هفته گذشــته بررســی خواهد شد و ۵ موافق و ۵ 
مخالف نظرات خود را درباره لایحه اصلاح شــده بیان می کنند و 

در نهایت نیز رأی گیری در صحن انجام می شود. 
زارع با بیان اینکه اصلاحات مدنظر مجلس در لایحه پیشنهادی 
دولت تقریباً اعمال شده اســت، گفت: دولت در لایحه اصلاحی 
خــود منابع مــورد نیــاز برای اعمــال متناسب ســازی حقوق 
بازنشســتگان را از محل افزایش یک درصــدی مالیات بر ارزش 
افزوده دیده اســت، همچنین دولت در لایحــه خود ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومان منابع برای خرید تضمینی گندم با قیمت ۱۹ هزار 

و ۵۰۰ در نظر گرفته است. 

ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ خاطرنشان 
کرد: در لایحه پیشــنهادی دولت هیچ اشاره ای به تغییر قیمت 
حامل های انرژی نشده است، اما با این حال دولت براساس قانون 
هدفمندی یارانه ها این اختیار را دارد که قیمت حامل های انرژی 

را در صورت صلاحدید افزایش دهد. 
به گزارش تسنیم؛ وی با اشاره به نرخ تسعیر ارز در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ گفت: دولت در لایحه خود برای تامین کالاهای اساســی 
۱۵ میلیــارد دلار ارز ترجیحی با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان در 
نظر گرفته است، البته به روی برخی کالاها ممکن است این نرخ 
کمی بالاتر باشد اما با این حال آن ۱۰ قلم کالای اساسی با نرخ 

ترجیحی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تامین خواهد شد.

رئیس اتاق تهران گفت: پارســال معــادل ۳۶ درصد از جی دی پی 
کشــور به یارانه پنهان تخصیص یافت که یارانه پنهان نفت، گاز و 
برق به ترتیب ۵۲ میلیارد دلار، ۴۵ میلیارد دلار و ۳۰ میلیارد دلار 

بوده است. 
محمود نجفی عرب رئیس اتاق بازرگانی تهران در نهمین نشســت 
هیئت نمایندگان اتاق تهران با بیــان اینکه موضوع انرژی به یکی 
از معضلات کشــور بدل شده است؛ ، اظهار کرد: بسیاری از عوارض 
حوزه آلودگی های زیست محیطی و تاثیر آن روی سلامت به بحث 
مصرف انرژی باز می گــردد. از طرف دیگر آژانس بین المللی انرژی 
هم در گزارشــی به این موضوع پرداخته و اعلام کرده تلاش جهانی 
و برنامه کشــورها برای کاهش گازهای گلخانه ای و فاصله گرفتن از 
سوخت های فســیلی منجر به کاهش درآمد ۴۰ کشور نفت خیز از 
جمله ایران می شــود و نوشته که ۲۸ کشور نفت خیز تا سال ۲۰۴۰ 
ممکن است نیمی از درآمد ۱۷۵ هزار میلیارد دلاری خود را از دست 

بدهند. 

< ۳۶ درصد جی دی پی به یارانه پنهان تخصیص یافت
وی افزود: طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی میزان یارانه پنهان 
انرژی در ایران بعد از روســیه بالاترین میزان در جهان و معادل ۳۶ 
درصد کل تولید ناخالص داخلی )جی دی پی( کشــور است؛ یعنی 
سال گذشته که جی دی پی کشور ۴۰۷ میلیارد دلار بوده، ۳۶ درصد 

آن به پرداخت یارانه انرژی تخصیص پیدا کرده است. 
رئیس اتــاق بازرگانی اضافه کرد: به گفتــه آژانس اختلاف قیمت 
حامل های انرژی عرضه شده در بازار داخل ایران با قیمت ها در بازار 
جهانی طی سال گذشته ۱۲۷ میلیارد دلار بوده که معادل حدود سه 
برابر بودجه جاری دولت است. از این رقم ۵۲ میلیارد دلار آن یارانه 

پنهان نفت، ۴۵ میلیارد دلار آن یارانه پنهان گاز و ۳۰ میلیارد دلار 
هم یارانه پنهان برق بوده است. 

نجفی عرب همچنین با اشاره به معضلات زیست محیطی استفاده از 
سوخت های فسیلی، گفت: در سال ۲۰۲۲ حدود ۵۰۰ میلیارد دلار 
برای استفاده از انرژی بادی و خورشیدی در جهان سرمایه گذاری شده 
که از میزان کل سرمایه گذاری صورت گرفته در صنعت نفت جهان، 
بیشتر است. بر اساس اعلام این آژانس کشورهایی مانند ونزوئلا، قطر 
و همچنین کشورهای نفت خیز آفریقا مانند نیجریه، آنگولا، چاد با 
بالاترین درجه خطر مواجهند و عربستان، امارات، الجزایر و جمهوری 
آذربایجان با دومین درجه خطر و کشــورهای عراق، روسیه، لیبی 
در درجه ســوم خطر، ایران، نروژ، مکزیک در درجه چهارم خطر و 
کشورهای ترکمنستان، اوکراین، کلمبیا در درجه پنجم خطر هستند. 
نجفــی عرب در ادامه اظهــار کرد: کاهش صــادرات نفت ایران به 
دلیل تحریم هــا رخ داده که به همین جهت ایران به لحاظ کاهش 
درآمدهای نفتی در درجه چهــارم خطر قرار دارد. در حالی که اگر 
صــادرات نفت ایران بیش از میزان کنونی بود، احتمالاً در رتبه های 

اول خطر از دست دادن درآمدهای حاصل از نفت قرار می گرفت. 

< کاهش ۹۰ هزار میلیارد دلاری درآمد نفتی کشورهای نفت خیر تا ۲۰۴۰
وی همچنین با اشاره به درآمد ۱۷۵ هزار میلیارد دلاری کشورهای 
نفت خیز جهان، گفت: درآمد نفتی کشورهای نفت خیز تا سال ۲۰۴۰ 
حــدود ۹۰ هزار میلیارد دلار کاهش خواهد یافت و به همین دلیل 
است که کشــورهای عربی نفت خود را به زور می فروشند و تبدیل 
بــه دارایی های دیگر می کنند. البته ما در حال از دســت دادن این 

فرصت هستیم. 
نجفی عرب تصریح کرد: بازار نفت به اوج تقاضای خودش رسیده و 

تقاضای جهانی نفت که در دو دهه گذشــته سالی یک تا دو درصد 
رشد داشت، در سال های گذشته رشد بین صفر تا یک درصد داشته 
است. در سال ۲۰۲۰ حدود ۵۰۰ میلیارد دلار در جهان برای انرژی 
بادی و خورشیدی سرمایه گذاری شده و از دلایل کاهش درآمدهای 
نفتی، اســتفاده از منابع جایگزین از جمله انرژی پاک خورشیدی و 

انرژی برق است. 
وی افزود: رئیس صنــدوق بین المللی پول در کنفرانس بین المللی 
تغییر اقلیم از کشــورها خواسته تا یارانه انرژی را کاهش دهند و به 
جای آن در پروژه های جلوگیری از گرمایش زمین ســرمایه گذاری 

کنند. 
نجفی عرب درباره احتمال افزایش تعطیلات هفتگی نیز تصریح کرد: 
افزایش تعطیلات هفتگی برای واحدهای تولیدی هزینه بر است، با 
توجه به اینکه اغلب کشورهای جهان روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل 
هستند و برخی از کشورهای عربی نیز روزهای جمعه و شنبه، بهتر 
است به جای تعطیلی پنج شــنبه، روز شنبه تعطیل اعلام شود تا 
به لحاظ مراودات مالی و تجاری کمتر با مشکلات تعطیلات مواجه 

شویم. 
به گزارش مهر؛ رئیس اتاق تهــران درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳ نیز 
گفت: نمایندگان مجلس به دلیل اشــکالاتی که در بودجه ۱۴۰۳ 
دیدنــد بودجه را برای اصلاح به دولــت برگرداندند. از آن جایی که 
بخش زیادی از حوزه کسب و کار به بودجه مصوب سال پیش رو گره 
می خورد، لازم است کمیسیون های تخصصی اتاق در فرصت بسیار 
کمی که وجود دارد روی کلیات بودجه بررســی هایی انجام دهند و 
اعلام نظر کنند تا با همراهی اتاق ایران جمع بندی روی موضوعات 
صورت گیرد و نکاتی که با فضای کســب و کار و بخش خصوصی 

مرتبط است به نمایندگان مجلس منتقل شود. 

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در لایحه بودجه سال آینده 
هزینه متناسب ســازی حقوق بازنشستگان و جداولی در خصوص 
مصارف بودجه مانند متوسط رشد هزینه های جاری، عائله مندی، 
حق اولاد و هزینه های مالی اوراق مالی منتشــره دیده شده است 

که مهمترین اصلاحات آن بودند.
 داود منظور رئیس ســازمان برنامه وبودجه در پاســخ به سؤالی 
مبنی بر مهمترین اصلاحات بودجه ســال آتی گفت: همان طوری 
که اســتحضار دارید ما لایحه را که در مجلس ارائه کردیم پاره ای 
از نقطه نظرات نمایندگان داشتند که نهایتاً جمع بندی این شد که 
به لایحه دولت رأی داده نشد. مهمترین دغدغه ای که نمایندگان 
داشتند مسئله مربوط به متناسب سازی بازنشستگان بود ما تأکید 
کردیم که مسئله هزینه ها و انواع پرداخت ها که بازنشستگان و بقیه 
اصناف و اقشار هم جزو آن ها هستند هزینه های جاری، هزینه های 
ســرمایه ای، هزینه های مالی مربوط بــه بخش دوم لایحه بودجه 
اســت که طبق مصوبه خود مجلس ما امسال به صورت دوقسمتی 
بودجه را ارائه می کنیم به هرصورت ابهام نمایندگان بیشــتر ناظر 
بــر بخش دوم بخش مخارج و هزینه ها به ویژه اعتبارات مربوط به 
متناسب ســازی بازنشستگان بود که ما این را در همان جلسه هم 
گفتیم آمادگی داریم که برای متناسب ســازی بازنشستگان منابع 

مالی لازم را تأمین کنیم.
وی ادامــه داد: اصرار نمایندگان و مجلس محترم این بود که این 
حتماً در لایحه به صورت صریح ذکر شــود ما این را عمل کردیم و 
در لایحه ایــن را اضافه کردیم البته یکی دوتا تغییر مختصر دیگر 
هم انجام شــد یکی از انتظارات نمایندگان این بود که ما هرچند 
مصارف را در این قسمت نمی دهیم، اما فروض مربوط به مصارف 
را هم ارائه کنیم که طبیعتاً در اینجا یک جدولی اضافه کردیم که 

مبنای تبیین بخش دوم بودجه اســت برای استحضار نمایندگان 
تنظیم کردیم به عنوان مثال متوســط رشــد حقــوق کارکنان و 
بازنشستگان متوسط رشد سایر هزینه های جاری، رشد عائله مندی 
رشــد حق اولاد رشــد هزینه های مالی اوراق مالی منتشــره در 
ســال های قبل، رشــد ردیف های درآمد هزینه ای رشد اعتبارات 
تملک دارایی سرمایه در استان ها و الی آخر و این دو تغییر مهمی 

بود که انجام گرفت.
رئیس سازمان برنامه گفت: البته نمایندگان عزیز انتظارات دیگری 
هم داشتند از جمله اینکه ما سیاست ارزی دولت را هم در بودجه 
بیان کنیــم و یا موضوعات مربوط به ناتــرازی انرژی را که ما در 
مذاکراتی که در خدمت رئیس محترم مجلس و رئیس کمیسیون 
تلفیق در دو روز گذشــته داشتیم تأکید کردیم که این موضوعات 
عملًا فرابودجه ای است و قاعدتاً ما باید در یک فرصت دیگری خارج 

از بودجه به این موضوعات که بسیار هم مهم هستند بپردازیم.

وی افزود: در مجموع سعی کردیم در لایحه که تقدیم کرده بودیم 
و در همیــن لایحه که در دولت مجدداً با تغییرات کوچکی نهایی 
شــد و برای مجلس ارسال شد سیاســت های کلی ناظر بر برنامه 
هفتــم را عیناً لحــاظ کنیم با توجه به اینکه هنــوز برنامه هفتم 
تصویب نشده و در شورای نگهبان و در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در هیئت عالی نظارت در حال رسیدگی است، ولی ما سعی 
کرده ایم که آن موارد مورد اتفــاق بین دولت و مجلس در برنامه 

هفتم را عیناً لحاظ کنیم.
منظور گفت: برنامه هفتم ناظر بر برخی تکالیف است برای دولت 
مخصوصاً سیاست های ابلاغی در حوزه تامین مالی رشد و حمایت 
از اشتغال و تولید، اصلاح ســاختار بودجه، مسئله مدیریت آب و 
کشــاورزی، موضوعات مربوط به برق و انرژی نفت و گاز، صنعت 
و معدن، مسکن و حمل و نقل، ارتباطات و اقتصاد، موضوع آموزش 
و فرهنگ و مســئله نظام اداری مــا این ها را عیناً در لایحه ای که 
تقدیم کردیــم به طور کامل دیدیم، احکامی که ما ارائه کردیم در 
لایحه عملًا احکام بودجه ای مورد نیاز برای تحقق سیاســت های 

کلی برنامه در سال اول برنامه خواهد بود.
به گزارش تســنیم؛ رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: ما سعی 
کرده ایــم که در این اولیــن برش از برنامه اولاً یــک بهبود قابل 
ملاحظه ای در تراز عملیاتی در بودجه ایجاد کنیم، سهم درآمد های 
پایدار دولت را افزایش دهیم و ســعی کردیم که از کســر بودجه 
پنهــان در بودجه اجتناب کنیم، برآورد های ما از ارقام بودجه ای و 
منابع بودجه بســیار با دقت انجام گرفته است، در مجموع امیدوار 
هســتیم که ان شــاءالله لایحه بودجه ۱۴۰۳ به قانون که تبدیل 
می شــود افقی را باز کند که ما بتوانیم سیاســت های کلی برنامه 

هفتم را به خوبی اجرا کنیم.
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مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: ۱۵ میدان نفتی و گازی 
کشور با هوش مصنوعی اداره خواهد شد که در این زمینه نخستین 
میدان که تفاهم نامه آن با دانشــگاه شریف امضا شده، میدان گازی 
پارس جنوبی است و می خواهیم قطب گازی ایران را در قالب هوش 

مصنوعی مدیریت کنیم. 
محســن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در دومین 
کنفرانس و نمایشــگاه مدیریت فناوری و افزایش تولید دانش بنیان 
در زنجیــره ارزش صنعــت نفت گفت: زمان کاهــش مدت اجرا و 
افزایش تولید کالاهای راهبردی در صنعت نفت فرا رســیده است، 
اگر بتوانیم به این دو موضوع برسیم شاید بتوانیم بگوییم این صنعت 

به مفهوم دانش بنیان رسیده است. 
وی با تأکید بر اینکه باید میان شــرکت های تولیدی و شرکت های 
دانش بنیان ارتباط وجود داشــته باشد، افزود: در رویدادهای علمی 

باید مباحث فناورانه جدید مطرح شود. 
معاون وزیر نفت تصریح کرد: بر اســاس آمار بانک مرکزی، نفت و 
گاز در رشد اقتصادی کشور بیشــترین سهم را دارد، همچنین در 
دو ســال اخیر رشــد ۶۰ درصدی در تولید نفت کشور رخ داده که 
این دســتاورد حاصل برنامه ریزی در دولت سیزدهم در بخش نفت 

بوده است. 
خجســته مهر اســتفاده از هوش مصنوعی و فناوری های دیجیتال 
در صنعــت نفت را یکی از حوزه های مهــم فناورانه در این صنعت 
دانســت و گفت: ما به دنبال افزایش تولید نفــت از مخازن خود با 
هوش مصنوعی هســتیم. این علم در صنعت نفت کشور جزو علوم 

ناشناخته است و از این رو باید روی آن کار بیشتری کنیم. 
وی با اشــاره بــه امضای توافق نامــه با معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری برای اســتقرار مرکز راهبردی مخازن دیجیتال 

نفتــی و گازی تصریح کرد: قصد داریم ۱۵ میــدان نفتی و گازی 
کشور را با هوش مصنوعی اداره کنیم. نخستین میدان در این زمینه 
که تفاهم نامه آن با دانشگاه صنعتی شریف امضا شده، میدان گازی 
پارس جنوبی است و می خواهیم قطب گازی ایران را در قالب هوش 

مصنوعی مدیریت کنیم. 

< بورسیه دانشجویان دکترا توسط شرکت ملی نفت ایران
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اظهار کرد: برای نخستین بار در 
کشور بحث بورسیه پژوهشی شهید تندگویان در هماهنگی کامل با 
وزارت علوم راه اندازی شــده است. در قالب این بورسیه ها قراردادی 

۳۶ ماهه با دانشجویان مقطع دکترا منعقد خواهد شد. 
خجســته مهر با تاکید بر اینکه به زودی بورسیه دانشجویان مقطع 
دکترا شروع می شــود، گفت: صنعت نفت چالش های فناورانه خود 
را از طریق ســامانه ای که در سایت وزارت علوم مشخص شده، در 

اختیار دانشجویان کل کشــور قرار می دهد. برای شروع کار با ۱۵ 
دانشجوی دکترا قرارداد منعقد و هر ماه به آن ها ماهانه ۱۵ میلیون 

تومان حقوق پرداخت می شود. 
وی با بیان اینکه در دو سال اخیر ۵۴ قرارداد به ارزش ۸۰ میلیون 
دلار در صنعت نفت امضا شده است، افزود: سهم شرکت ملی نفت 
ایــران با ۲۹ قرارداد ۲۹ میلیون دلار اســت که تا پایان ســال ۴۰ 

میلیون دلار دیگر فقط به سهم این شرکت اضافه خواهد شد. 
معاون وزیر نفــت با تاکید بر اینکه حفــاری مقاومتی ترین بخش 
صنعت نفت اســت، گفت: در این حوزه چالش های زیادی همچون 
پایین بودن متراژ حفاری در مقایســه بــا میانگین جهانی و پایین 
بودن نرخ نفوذ مته در سازند وجود دارد. در رویداد پتروتک پارسال 
چالش های حفاری مطرح شد که خوشبختانه ۲۳ پیشنهاد علمی از 

سوی شرکت های دانش بنیان به ما رسیده است. 
خجســته مهر رسیدن به جهش تولید نفت و گاز در کشور را منوط 
به داشتن ناوگان حفاری قوی دانست و اظهار کرد: ما در سال های 
آینده به ۲۵۰ دســتگاه دکل حفاری، حفــاری ۲ هزار و ۴۰۰ چاه 
جدیــد، تعمیر ۲ هزار و ۴۰۰ چاه نفتی و گازی، نصب هزار و ۷۰۰ 
پمپ درون چاهی و تأســیس تاسیســات نمک زدایی به حجم یک 
میلیون بشــکه نیاز داریم. اگر به دنبال رشد ۸ درصدی اقتصاد در 

کشور هستیم این رشد از مسیر صنعت نفت می گذرد. 
به گزارش تســنیم؛ وی گفت: هفته گذشــته با همکاری دانشگاه 
صنعتی شــریف نمودار نگار تولید )آرال تی( به بهره برداری رســید 
و آماده تحویل به صنعت نفت شــد، برای نخستین بار همچنین از 
طریق بازگشایی اعتبارات اسنادی )ال سی( داخلی پول شرکت های 
دانش بنیــان را به صورت قطعــی و کامل پرداخــت خواهیم کرد. 

هم اکنون بزرگ ترین چالش این شرکت ها معوقات مالی است. 

معاون وزیر نفت: 

می خواهیم پارس جنوبی را با هوش مصنوعی مدیریت کنیم
مکث

ارتباطات

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: در قانون برنامه 
هفتم توســعه زیان مســافری دیده شــده که 
مجلس هم مصوب کرده و بودجه ۱۴۰۳ هم بر 

اساس پرداخت زیان مسافری خواهد بود.
سید میعاد صالحی در نشست خبری هفتمین 
نمایشگاه حمل ونقل، لجستیک و صنایع وابسته 
با ذکر آمــاری از حمل ونقل ریلی بیان کرد: در 
هشت ماهه امسال به ثبت رکورد ۲۱ میلیون و 
۶۰۰ هزار مسافر جابه جا شده رسیدیم که ضمن 
افزایش ۱۰ درصدی نســبت به سال گذشته، 
رکورد جدیدی به ثبت رســاندیم و پیش بینی 
می کنیم تا پایان ســال با عبــور از ۳۰ میلیون 
مســافر جابه جا شــده در عرصه ریلی، رکورد 

جابه جایی مسافر بشکند.
وی ادامه داد: در موضوع ترانزیت تلاش کردیم با 
توجه به شرکای منطقه ای و کشورهای همسایه 
که ارتباط با آن ها در اولویت دولت است، ارتباط 
برقرار کنیــم از جمله اینکه با ترکمنســتان، 
قزاقستان، روسیه و ترکیه، قراردادهایی داشته 
باشیم. همچنین در هشت ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته در تناژ هشت درصد 
رشد داشتیم پیش بینی می کنیم تا پایان سال 
رکــورد جدیدی در عرصــه ترانزیت هم به جا 

بگذاریم.
مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران خاطرنشــان کرد: در قانون برنامه هفتم 
توســعه زیان مســافری دیده شده که مجلس 
هم مصوب کرده و بودجه ۱۴۰۳ هم بر اســاس 

پرداخت زیان مسافری خواهد بود.

< تلاش برای تامین نقدینگی در حوزه حمل ونقل ریلی
صالحی با بیان اینکه در موضوع تزریق نقدینگی 
در حــوزه حمل ونقل ریلی ســعی کردیم همه 
مســیرها را دنبال کنیم، گفت: ماده ۱۲ مسیر 
پرپیج و خمی بوده که هشت سال از تصویب آن 
می گذرد اما در طول سال ها به دلیل بوروکراسی 
قابلیت نقد شدن نداشته است و اکنون اجرایی 
شــده و با توجه به نامه راه آهن بیش از ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان از محل ماده ۱۲ تا پایان ســال 
به سازمان برنامه ارسال می شود برای اینکه به 
بخش خصوصی و ســرمایه گذاری واگن باری، 

مسافری و لکوموتیو پرداخت شود.
وی اظهار کــرد: در ۱۴۰۱ توانســتیم ۱۵۹۸ 
واگن باری نو تولید کنیم که ۴۸ درصد نسبت 
به ۱۴۰۰ رشــد داشــته و رکورد تولید واگن 

باری نو هم شکســته شد. در حوزه واگن باری، 
مشــکلی نداریم و کشور خودکفاست. حتی در 
سفر به کشورهای همسایه و با توجه به کیفیت 
واگن های باری، این امکان وجود دارد که آن ها 
را صــادر کنیم، اما در حوزه واگن مســافری و 
لکوموتیــو عقب ماندگی وجــود دارد. از این رو 
توســعه ناوگان را در اولویت قــرار دادیم. برای 
این کار تلاش کردیم تســهیلات بیشــتری در 
این حوزه داشــته باشیم. برای مثال تسهیلات 
تبصره ۱۸، مشــوق خوبی برای تولیدکنندگان 
است و همچنین تمرکز خود را برای تولید واگن 
مسافری و لکوموتیو گذاشتیم که اثرات آن را در 

ماه های آینده خواهیم دید.
مدیرعامل شرکت راه آهن با بیان اینکه در زمینه 
واگن مسافری یک عقب ماندگی وجود دارد که 
باید جبران شود، گفت: حوزه مسافری با توجه به 
قیمت گذاری های دستوری در سال های گذشته 
جذابیتی برای سرمایه گذاران نداشته است، البته 
ما تلاش داریم با تسهیلات تبصره ۱۸ این کار 
را جذاب کنیم،  اما عقب ماندگی جدی اســت و 
مردم نیاز دارند که ما حمل بیشــتری را برای 

حوزه ریلی داشته باشیم.
صالحی خاطرنشان کرد: تلاش های مختلف در 
حال انجام است برای اینکه مجوزهای مختلف 
اخذ شود، یکی از این روش ها تولید داخل است 
که ســفارش گذاری ها انجام شده و نگاه اول ما 
به تولید داخل اســت و پــس از آن از ظرفیت 
واردات استفاده خواهد شد. در ۱۰ سال گذشته، 
از ۲۰۰۰ واگن مسافری به ۱۰۰۰ واگن مسافری 
رســیدیم و عمر آن ها هم افزایش داشته است، 
۵۰۰ واگن مســافری داریم که عمر بالای ۳۰ 
ســال دارند که باید بازسازی شوند و اگر تولید 
داخل کفایت نکــرد، باید از ظرفیــت واردات 

استفاده شود.
به گزارش ایســنا؛ وی با بیان اینکه در دو سال 
گذشــته، تمام تمرکز ما در حوزه تولید داخل 
بوده است، افزود: موضوع لکوموتیو، عقب ماندگی 
جدی است و در سال های گذشته به این میزان 
تولید ما در لکوموتیو باری به انگشتان یک دست 
هم نمی رسد. در گام اول توجه ما به تولید داخل 
است، در ۱۴۰۱، ۲۳ لکوموتیو نو وارد مدار شده 
و در ســال ۱۴۰۲ مجموعه لکوموتیوها به ۳۱ 
عدد رسیده که یعنی ۹۲ درصد رشد داشتم. اما 
عقب ماندگی ما با این اعداد جابه جا نمی شود و 

به تعداد بیشتری ناوگان نیاز داریم.

تفاهم نامــه اجرای پروژه فیبرنــوری منازل و 
کسب و کارها یا حضور وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و شهردار تهران به امضا رسید. 
جلســه صبحانه کاری با حضور »عیســی زارع 
پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و جمعی 
از معاونان این وزارتخانه بــا »علیرضا زاکانی« 
شــهردار تهران با موضوع تبیین اهمیت پروژه 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها برگزار شــد 
که در پایان این جلسه تفاهم نامه اجرای پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارهای پایتخت به 

امضای دو طرف رسید. 
وزیر ارتباطات در ابتدای این جلســه گزارشی 
از اقدامات و دســتاوردهای وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در دو ســال گذشته ارائه کرد 
که بخش عمده این گزارش به پروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها و اهمیت این پروژه به 
عنوان زیرساخت توسعه آینده کشور اختصاص 

داشت. 
زارع پور با تاکید بر اینکه تهران مهم ترین کلان 
شهری اســت که باید این پروژه در آن اجرایی 
شــود، گفت: تهران کلان شــهری اســت که 
جمعیت زیادی را در خود جای داده و سرویس 
اینترنت با ســرعت گیگابیت بر ثانیه یک نیاز 

اساسی برای این شهر محسوب می شود. 
وی افزود: تلاش ما این است که سرویس هایی 
با ســرعت های بالا، با کیفیت و ارزان در اختیار 
کاربران قرار دهیم که این مهم محقق نخواهد 
شــد مگر با تکمیل پروژه فیبرنــوری منازل و 

کسب و کارها اتفاق نخواهد. 
وزیــر ارتباطات با بیان اینکــه پروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها در ۲۰۰ شهر در حال 
احداث اســت و تا الان نزدیک بــه ۵ میلیون 
خانوار در کشــور تحت پوشش قرار گرفته اند، 
گفت: بر اســاس تازه ترین آمارهــا، ۴ میلیون 
خانوار در تهران ساکن هستند که با اجرای پروژه 
فیبرنوری منازل و کســب وکارها در پایتخت و 
تحت پوشش قرار گرفتن تمامی این خانوارها، 
جهش قابل توجــه ای در تحقق اهداف تعیین 
شــده یعنی ایجاد ۲۰ میلیون پوشش تا پایان 

دولت سیزدهم ایجاد خواهد شد. 
وی دربــاره نحوه اجرای این پــروژه در تهران 
خاطرنشــان کرد: بــرای رفع انحصــار و ایجاد 
رقابــت و ارائه خدمــات بهتر به مــردم عزیز، 
بازیگران جدیدی در عرضه سرویس فیبرنوری 

وارد شــده اند و در حال حاضر ۹ اپراتور جدید 
در این پروژه فعال هستند که در کلان شهرها 
کنسرســیومی از این اپراتورها پروژه را راهبری 
می کنند که در تهران نیز بر همین اساس عمل 

خواهد شد. 
در ادامه این جلســه علیرضا زاکانی شــهردار 
تهــران با تقدیــر از اقدامات و دســتاوردهای 
وزارت ارتباطات در دوســال گذشته گفت: این 
دســتاوردها نتیجه تفکر، فرهنــگ و حرکت 
جهادی اســت که در مجموعه وزارت ارتباطات 

شکل گرفته است. 
شهردار تهران با اشاره به اهمیت پروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها گفت: این پروژه هم از 
منظر ملّی و هم از منظر تسهیل خدمت رسانی 
بــه مردم حائــز اهمیت اســت و از این منظر 
شهرداری تهران فارغ از هرگونه نگاه مادی برای 

تکمیل این پروژه آماده همکاری است. 
وی افــزود: بنده بــه عنوان شــهردار تهران و 
همکاران مان، شــهرداری را به عنوان منشا ارائه 
خدمت می بینیم و با توجه به برنامه های تحولی 
و کلانی که در این دوره تهیه شــده اســت، به 
حوزه ارتباطــات و فناوری اطلاعــات به ویژه 
برای تبدیل تهران به عنوان شهر هوشمند نگاه 

ویژه ای داریم. 
زاکانی ادامه داد: بنابراین لازم اســت که وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در این پروژه 
شهرداری تهران را شریک راهبردی خود در نظر 
بگیرد و آماده ایم که مســئولیت های خود را در 

این پروژه انجام دهیم. 
وزیر ارتباطات در ادامه با تقدیر از نگاه راهبردی 
و حاکمیتی و فرابخشــی شهردار تهران گفت: 
این پروژه به ســرانجام نمی رســد مگر با ایجاد 
همدلی و همکاری همه جانبه به ویژه از جانب 
شــهرداری ها که امیدواریم شــهرداران سراسر 
کشــور در این مسیر شهرداری تهران را الگویی 

مناسب در نظر بگیرند. 
به گزارش ایرنا؛ در پایان این جلسه تفاهم نامه 
اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها 
در شهر تهران به امضای وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و شهردار تهران رسید که بر اساس آن 
تا پایان دولت ســیزدهم کل شهر تهران تحت 
پوشــش فیبرنوری قرار خواهد گرفت تا امکان 
ارائه سرویسهای چندصد مگابیتی به هموطنان 

در این کلان شهر فراهم شود. 

مدیرعامل شرکت راه آهن:
در قانون برنامه هفتم، زیان مسافری دیده شده است

با حضور وزیر ارتباطات و شهردار تهران؛ 
تفاهم نامه اجرای پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها در تهران امضا شد

رئیس اتاق تهران:

پارسال ۱۲۷ میلیارد دلار یارانه پنهان انرژی پرداخت شد

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

ارز و ناترازی انرژی فرابودجه ای است

زارع: نرخ ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی در سال آینده ۲۸هزار و ۵۰۰ تومان است


